















































































































































































































































































































































































































پنج شنبه 1 شهریور  1403 -22 آگوست 2024 -17 صفر  1446 - شماره  27252

خبر
فرونشست زمین زنگ خطر مهاجرت های سرزمینی را به صدا درآورد

رئیس گروه آب زمین شناسی سازمان زمین شناسی کشور با بیان 
است  روبه رو  فرونشست  شدید  خطر  با  مرکزی  ایران  اینکه 
ادامه این روند موجی از مهاجرت های سرزمینی از  با  گفت: 

ایران مرکزی را شاهد خواهیم بود. 
سازمان  آب زمین شناسی  گروه  رئیس  سلطانی؛  انتظام  ایمان   
کرد:  اظهار  برنامه  یک  در  معدنی  اکتشافات  و  زمین شناسی 
اگر  و  است  روبه رو  فرونشست  شدید  با خطر  مرکزی  ایران 
الگوی مصرف کشاورزی اصلاح و حفر چاه های عمیق ممنوع 
خواهد  روبرو  آبخوان ها  تخلیه  و  آبی،  تنش  با  کشور  نشود، 
شد که می تواند منجر به مهاجرت های گسترده درون سرزمینی 

شود.
بین  برود،  از  زیرزمینی  آب های  دشتی  در  وقتی  افزود:  وی 
بدون  و  امکان سکونت خصوصاً در بخش های خشک  دیگر 
داشت  نخواهد  وجود  انسان ها  برای  دائمی   رودخانه های 
از  بسیاری  گفت  باید  و  می گیرد  شکل  مهاجرت  کم کم  و 
و  آبخوان ها  نشدن  تغذیه  براثر  مرکزی  ایران  بخش های 
فرونشست پتانسیل مخازن آب های زیرزمینی خود را به نحو 

قابل توجهی از دست داده اند.
رئیس گروه آب زمین شناسی سازمان زمین شناسی با بیان اینکه 
در سرزمین خشکی مثل ایران که از قدیم مردم ما به زندگی 
داشته اند، آب مسئله حیاتی است و  با شرایط کم آبی عادت 
بسیاری از دشت های ایران مثل دشت قزوین برای کشاورزی 
بیش از 90 درصد به آب های زیرزمینی وابسته هستند، گفت: 
اولویت کشاورزی باید در مناطقی باشد که منابع آب سطحی 
را مانند شمال و خوزستان دارا هستند، که آن نیز باید با بالا 

بردن بازدهی آب در کشاورزی همراه باشد.
در  کشاورزی  برای  نمی توان  اینکه  بیان  با  انتظام سلطانی 
باشیم، تصریح کرد:  وابسته  زیرزمینی  منابع آب  به  بلندمدت 
کشاورزی باید بر اساس الگوی کشت و در دسترس بودن آب 
تولید هر کیلوگرم محصولات  برای  ایران  اصلاح شود و در 
آب  دیگر  کشورهای  برابر  دو  از  بیش  تقریباً  کشاورزی، 

برداشت می کنیم.
وی، با اشاره به اینکه فرونشست گسترده در ایران بین سال های 
1375 تا 1379 شکل گرفت، اظهار کرد: ما کم و بیش تاثیرات 
فرونشست روی ساختمان ها را می بینیم و شکاف ها در برخی 
زیرساخت ها همچون راه آهن و جاده، عمر مفید آنها را کاسته 

است.
رئیس گروه آب زمین شناسی سازمان زمین شناسی افزود: اما بر 
خلاف عقیده عمومی که فرونشست و کاهش سطح آبخوان را 
خطر اصلی برای کشور نمی دانند، خطر اساسی این است که 
آبخوان ها بخشی از ظرفیت مخازن خود را از دست بدهند و 
عمیق تر  بخش های  تغذیه  امکان  فرونشست  از  تراکم حاصل 
آبخوان را مختل کند که اگر همین روند در برخی مناطق ایران 
مرکزی مثل اصفهان، شیراز، کرمان و یزد ادامه پیدا کند، شاهد 
وضعیت اسفباری در آینده برای وضعیت جمعیتی خواهیم بود.

برای  گفت:  ایران  در  قنات  احداث  چرایی  با  رابطه  در  وی 
اینکه ایرانی ها می دانستند کمبود آب دارند و به وسیله قنات ها، 
می آوردند  دشت  وسط  به  کوهستانی  قسمت های  از  را  آب 
اما متاسفانه حالا به پمپ ها و چاه ها وابسته شدیم و راه حل 
راحت عمیق تر کردن چاه ها را برای رسیدن به آب را انتخاب 

کرده ایم.
انتظام سلطانی تصریح کرد: برای جلوگیری از تخلیه آبخوان ها 
باید عمق چاه هایی که حفر می شود بر اساس وضعیت آبخوان 
مشخص باشد و اجازه حفر چاه عمیق تر داده نشود، از سویی 
اما  است  خوبی  اقدام  هم  قنات ها  احیای  و  لایروبی  حتی 
پاسخگوی نیاز آبی که به وجود آمده، نخواهد بود و در درجه 

اول باید این نیاز آبی بیش از توان آبی کشور کنترل شود.
هم  خزر  و  خلیج فارس  از  آب  انتقال  طرح های  درباره  وی 
نیاز  از  بخشی  فقط  انتقال،  در صورت  آب  این  داد:  توضیح 
صنعت و آشامیدنی را پاسخگو است و حجم آبی که می توان 
آب  مصرف  میزان  به  نسبت  کرد  منتقل  خشکی  به  دریا  از 
خصوصاً در بخش کشاورزی بسیار کم و گران قیمت  است.

داد:  ادامه  زمین شناسی  سازمان  آب زمین شناسی  گروه  رئیس 
یکی از راهکارهای مقابله با تنش آبی این است که به همان 
اندازه آبی که داریم، مصرف کنیم. وزارت نیرو می داند، چقدر 
آب وارد هر دشتی می شود و اگر از این آب تجدیدپذیر بین 
40 تا 60 درصد استفاده شود، وارد تنش آبی نمی شویم و این 
در حالی است که در ایران از 80 تا 90 درصد و شاید بیشتر 

از این منابع برداشت می کنیم.
انتظام سلطانی، مخاطرات فرونشست را به دو دسته خطراتی 
که برای آبخوان ها به وجود می آورد و آسیب هایی در سطح 
بالایی  بخش های  که  وقتی  داد:  توضیح  و  کرد  تقسیم  زمین 
برای ذخیره آب در ریز دانه ها  دشت متراکم می شود، جایی 
نمی ماند و بدین ترتیب اجازه نمی دهد آب از بالا،  قسمت های 
جدی  طور  به  آبخوان  پس  کند؛  تغذیه  را  آبخوان  عمیق تر 
تخلیه  بلکه  ندارد  معنی  آب  برداشت  دیگر  و  می بیند  صدمه 

آبخوان در بخش های عمیق تر صورت می گیرد.
قسمت های  از  آب  که  مدتی  از  بعد  واقع  در  کرد:  بیان  وی 
اثر  در  بالایی  قسمت های  شود، چون  برداشته  آبخوان  عمیق 
عبور  خودشان  از  آبی  نمی توانند  شده اند  متراکم  فرونشست 
دهند و قسمت های عمیق را تغذیه کنند بدین ترتیب آبخوان 
در بخش عمیق تر تخلیه و موجب می شود برخی از آبخوان ها 

قدرت بازسازی خود را از دست بدهند.
رئیس گروه آب زمین شناسی سازمان زمین شناسی با بیان اینکه 
مخاطره  یگر این است که فرونشست با برخی از ساختارهای 
زمین شناسی بر روی هم تاثیر می گذارند، تصریح کرد: وجود 
گسل، مرز کوه و دشت، نوع خاک، تغییر ضخامت خاک که 
در  و  داشت  خواهیم  نامتقارن  فرونشست  ما  مناطق  این  در 
این صورت آسیب های ساختمانی و شکاف ها خود را نمایان 

می سازند.
انتظام سلطانی با تاکید بر اینکه این آسیب ها بر روی ساختمان ها  
و شریان های حیاتی مثل خطوط راه آهن، جاده هاو... هم تاثیر 
می گذارند؛ خاطرنشان کرد: بیشتر مسئولان نیز در رابطه با این 
خسارات حساس هستند در حالی که آسیبی که به آبخوان ها  
وارد می شود، شاید اهمیت بیشتری در درازمدت برای کشور 

دارد.

یک فعال حقوق معلولان از قطع مستمری 13 هزار معلول و 
مددجوی بهزیستی خبر داد. 

از  ایلنا،  با  گفتگو  در  معلولان(  حقوق  )فعال  مروتی  بهروز 
قطع مستمری 13 هزار معلول و مددجوی بهزیستی خبر داد 
و گفت: در اقدامی غیرمنتظره و نگران کننده، مستمری حدود 
13هزار مددجوی سازمان بهزیستی که حدود 60 درصد آن ها 
را معلولان تشکیل می دهند، قطع شده است. دیوان محاسبات 
اواخر اردیبهشت ماه قول داده بود که از خردادماه این افراد 
شدیم  متوجه  تازگی  به  که  برمی گردند  حمایتی  چرخه ی  به 
این تعداد را  به چرخه اضافه کردن  سازمان هدفمندی قصد 

ندارد. 
وی گفت: این بحران که در پی واگذاری مسئولیت پرداخت 
مستمری ها از ابتدای سال به سازمان هدفمندسازی یارانه ها بر 
اساس بند ۲ تبصره 8 قانون بودجه 1403ایجاد شده، زندگی 

هزاران خانواده را با چالش جدی روبرو کرده است. 
مسئولان  جلسه  برگزاری  وجود  با  داد:  ادامه  مروتی 
سازمان  محاسبات،  دیوان  بودجه،  و  برنامه  سازمان  ارشد 
مشکل،  این  حل  برای  بهزیستی  و  یارانه ها  هدفمندسازی 
قطع  از  اطلاع  بدون  مددجویان  از  نفر  هزار   13 همچنان 
مستمری خود، با بحران معیشتی مواجه شده اند. این موضوع 

نه تنها معیشت این خانوارها را به خطر انداخته، بلکه موجب 
ایجاد اضطراب و نگرانی عمیقی در میان تمامی مددجویان و 

خانواده هایشان شده است. 
فعال حقوق معلولان در مورد عواقب این کار گفت: تصمیمی 
شتابزده و بدون برنامه ریزی دقیق گرفته اند که تبعات آن بسیار 
جدی و گسترده است. از جمله این تبعات می توان به بحران 
معیشتی شدید اشاره کرد. قطع مستمری برای خانواده هایی که 
به این مبلغ اندک برای تأمین نیازهای اولیه خود وابسته هستند، 

می تواند عواقب تلخی برای آنها داشته باشد. 
وی افزایش آسیب های اجتماعی را از تبعاتِ دیگر این قبیل 
تصمیمات دانست و گفت: با تشدید مشکلات اقتصادی این 
افزایش  مانند  افزایش آسیب های اجتماعی  خانوارها، احتمال 
آمار کودکان کار، افزایش نرخ طلاق و افزایش جرم و جنایت 

بالا می رود. 
خدمات  به  افراد  این  دسترسی  وضعیت  این  گفت:  مروتی 
بهداشتی، درمانی و آموزشی با مشکل مواجه کرده و در نتیجه 

کیفیت زندگی آن ها به شدت کاهش خواهد یافت. 
این فعال حوزه معلولان بیان کرد: قطع مستمری چندین هزار 
نفر، اعتماد عمومی به نهادهای مسئول را کاهش داده و باعث 

ایجاد نارضایتی خواهد شد. 
مروتی تأکید کرد: در شرایط بغرنج کنونی، در حالی که انتظار 
معیشتی محرومان  رفع مشکل  فکر  به  بیشتر  می رود مسئولان 
پرداخت مطالبات معوق معلولان و  با  و  باشند  و مستضعفان 
مددجویان، از تشدید بحران معیشتی جلوگیری کنند، سازمان 
با قطع مستمری  برنامه و بودجه،  با چراغ سبز  هدفمندسازی 
13هزار نفر و خانوار تحت سرپرستی شان، نان شب حدود ۲0 
الی30 هزار نفر را بدون دلیل و توضیحی به ناگاه آجر می کند 

و به کسی هم پاسخگو نیست!

برنج ها  باران،  بارش  با  اینکه  بیان  با  ایران  برنج  انجمن  دبیر 
دچار ورس می شوند اما با تابش چند روزه خورشید و گرمای 
هوا دوباره شادابی خود را به دست می آورند درباره وضعیت 
برنج  از  انبارها مملو  تمام  این محصول در کشور گفت: هم 
وارداتی از سال های گذشته است و هم امسال تولید مناسبی 

داریم بنابراین نیازی به واردات برنج نیست. 
فعالیت های  مهم ترین  از  یکی  برنج کاری  ایسنا،   گزارش  به 
جنوبی  استان های  برخی  و  گیلان  و  مازندران  در  کشاورزی 
و منبع مهم درآمد کشاورزان این استان ها است. تابستان آغاز 
فصل برداشت برنج است و در انواع مختلف برنج، این زمان 
زمانی  بازه  این  متفاوت  نقاط  در  و  است  متفاوت  برداشت 
می تواند اختلاف یکی دو هفته ای داشته باشد. مسئله مهم این 
را  مشکلاتی  می تواند  شدید  و  مداوم  باران  بارش  که  است 
برای محصولات کشاورزی ایجاد کند که بر اساس داده های 
امروز  به  تا  تابستان  فصل  ابتدای  از  نیز  هواشناسی  سازمان 
ثبت شده  گیلان  همچون  مناطق  برخی  در  زیادی  بارش های 

است.
بارش باران در زمانی که خوشه های برنج نزدیک به زرد شدن 
هستند، سبب می شود که دانه ها دیرتر برسند و برداشت آن ها 
به  شمال،  ایرانی  برنج  برداشت  زمان  و  گیرد  صورت  دیرتر 

تعویق بیفتد.
از دیگر تاثیرهای بارش باران، باید به این نکته اشاره کرد که 
باعث می شود که ساقه های  مناطق،  برخی  در  باران  دانه های 
برنج خم شوند و پدیده ای به نام ورس روی دهد که چندان 
با  که  چرا  نیست؛  شمالی  کاران  برنج  و  کشاورزان  مطلوب 
نیز به مراتب برای  افتادن ساقه های برنج، کار برداشت آن ها 
کشاورزان، سخت تر خواهد شد. در ادامه این مطلب به سطح 

زیر کشت برنج و وضعیت این محصول درکشور و همچنین 
شده  پرداخته  شالیزارها  و  برنج  بر  اخیر  بارندگی های  تاثیر 
است.جمیل علیزاده شایق- رئیس هیات مدیره و دبیر انجمن 
در  برنج  درباره وضعیت  ایسنا،  با  گفت وگو  در  ایران-  برنج 
کشور اظهار کرد: برداشت برنج تا شهریور و حتی مهر ادامه 
دارد. بر اساس اعلام وزارت جهاد کشاورزی سطح زیر کشت 
برنج در کشورحدود 700 هزار هکتار است. بر خلاف آنچه 
که فکر می کردیم در فروردین و اردیبهشت بارندگی نخواهیم 
داشت؛ بارندگی های خوبی رخ داد و همین مسئله نیز موجب 
شد که کشاورزانی که قصد کشت برنج نداشتند از این کار 
استقبال کنند. به طور مثال خوزستان جزو استان هایی است که 
بارندگی  ندارد و در برخی سال ها  بارندگی  در برخی مواقع 
دلیل  به  بود که  آن سال هایی  از  امسال  و  دارد  زیادی  بسیار 
بارندگی های مناسب، کشاورزان به کشت برنج روی آوردند 
به خصوص که کشت برنج یک کار اقتصادی است و برای 
از  نیز کشاورزان  به همین دلیل  به صرفه است و  کشاورزان 

آن استقبال می کنند.
گفت:  نیز  کشور  در  برنج  کشت  زیر  سطح  درباره  وی 
به  و  است  مناسب  برنج  زیرکشت  سطح  امسال  خوشبختانه 
دلیل اینکه آفتاب داغی در تیر و مرداد تابید، برنج ها از نظر 
آفتاب  دلیل  به  بنابراین  دارند.  و کمی وضعیت خوبی  کیفی 
داغ تابستان و بارش های مناسب و اضافه شدن سطح کشت، 
نسبت به سال های قبل از نظر کیفی و کمی در شرایط مناسبی 
قرار داریم و در سال جاری حداقل ۲ میلیون و ۲50 هزار تن 
برنج سفید خواهیم داشت و چه بسا میزان تولید حتی بیشتر 

نیز باشد.
علیزاده شایق اظهار کرد: بی نظمی در بخش بازرگانی برنج 

موجب شده است که در سال های 1401 و 140۲ برنج بیش 
وزارت  و  دولت  من  نظر  به  شود.  وارد  نیاز  مورد  اندازه  از 
بازرگانی در این حوزه کم لطفی کردند که به واردکننده اجازه 
به هر میزانی که می خواهد برنج وارد کند و از آن  تا  دادند 
سال ها انبارها پراز برنج های وارداتی باشد اما به دلیل پربودن 
انبارها و مناسب بودن شرایط کمی وکیفی تولید ما دیگر نیازی 
به واردات برنج نداریم و اگر برنجی وارد شود در حق ارز 
محدود کشور و مردم ظلم است چرا که این ارز باید در جای 

مهم تری هزینه شود.  
بر  برداشت  فصل  در  بی موقع  بارندگی های  تاثیر  درباره  وی 
برنج و شالیزارها افزود: در حال حاضر در استان های شمالی 
برداشت  فصل  در  بارندگی ها  این  که  دارد  وجود  بارندگی 
اصطلاحا موجب ورس و خواب برنج می شود، اما نباید این 
باشد چرا که  داشته  به همراه  نگرانی  برای کشاورزان  مسئله 
با تابش چند روزه آفتاب دوباره برنج ها شادابی خود را پیدا 

می کنند و می توانند تولیدات خود را به ما عرضه کنند.
به  اشاره  با  ایران  برنج  انجمن  دبیر  و  مدیره  هیات  رئیس 
اینکه در مازندران بخشی از اراضی تغییر کاربری داده و به 
ساختمان سازی تبدیل شده است، گفت: در ابتدای این قضیه 
باید بگوییم که این تغییر کاربری ها به هیچ وجه مورد تایید 
نتوانسته از تبدیل اراضی جلوگیری  نیست و دولت متاسفانه 
کند. اصلا مهم نیست که مساحت این اراضی تغییر کاربری 
داده شده کم است یا زیاد؟ مهم این است که این تغییر کاربری 
نباید رخ دهد. اما مسئله ای که وجود دارد این است که ما 700 
هزار هکتار سطح زیرکشت برنج داریم و اگر به طور مثال 100 
برج هم در آن ها ساخته شود آسیب بزرگی به تولیدات ما وارد 

نمی شود و جای نگرانی ندارد.

قطع مستمری ۱۳هزار معلول و مددجوی بهزیستی 
بحران معیشتی در انتظار هزاران خانواده

دبیر انجمن برنج ایران:

امسال نیازی به واردات نداریم

پزشکیان: 
باید درباره سیاستها به یک زبان و 

نگاه مشترک برسیم 
از  که  نیست  معنا  این  به  وحدت  گفت:  جمهور  رئیس 
چشم انداز،  درباره  باید  اما  برگردیم  خود  دیدگاه های 
سیاست های کلی و قانون برنامه به یک زبان و نگاه مشترک 

برسیم. 
مسعود پزشکیان رئیس جمهور روز گذشته در آخرین جلسه ی 
پیشنهادی  وزرای  صلاحیت های  بررسی  برای  مجلس  علنی 
دولت چهاردهم، در جمع بندی و دفاع از برنامه های گزینه های 
برای بررسی  نمایندگان مجلس  از  پیشنهادی ضمن قدردانی 
صلاحیت ها و موافقان و مخالفان وزرا بیان کرد: آن چه امروزه 
و  وحدت  وفاق،  داریم،  نیاز  آن  به  تاریخ  از  برهه  این  در 

انسجام داخلی است.
وی افزود: این وحدت به این معنا نیست که از دیدگاه های 
خود برگردیم اما باید درباره چشم انداز، سیاست های کلی و 

قانون برنامه به یک زبان و نگاه مشترک برسیم.
 پزشکیان تصریح کرد: با کاندیداهای وزارتخانه ها این پیمان 
اجرایی  تا  برای موارد مذکور تلاش می کنیم  بسته ایم که  را 
شود. امیدوارم این میثاق را با مجلس هم داشته باشیم و شما 

ما را طبق این موضوع، ارزیابی و پیگیری کنید.
من  پایبندی  از  نشان  کابینه  فهرست  بیان کرد:  رئیس جمهور 
نیستند  گروه  یک  از  پیشنهادی  گزینه های  است،  پیمان  به 
اصل  در  ولی  هستند  دسته ها  و  سلایق  از  مجموعه ای  و 
و  مشترکیم  هفتم  برنامه  و  کلی  سیاست های  چشم انداز، 
وعده مان  بر  ما  می کنیم.  ایستادگی  این  بر  که  می دهیم  قول 
می ایستیم و قول دادیم که با مجلس تعامل کنیم و حتما این 

کار را خواهیم کرد.
برای  متخصصین  کمک  با  می کوشیم  کرد:  عنوان  پزشکیان 
اجرای قانون تلاش کنیم؛ این پیمان دوطرفه است و بر این 
برای  هم  با  مختلف  سلایق  دهیم  اجازه  ایستاده ایم.  اصول 
با یکدیگر دعوا کنیم؛  نباید  به اهداف مان کار کنند.  رسیدن 
بزرگ ترین موفقیت رسول خدا)ص( در زمان حضورشان در 
مدینه این بود که بین همگان که با هم اختلافاتی هم داشتند، 
و  را می گوییم  نکته  این  هم  ما  فرمود.  برقرار  برادری  پیمان 

بیاییم با هم برادر شویم.
فرمایشات  به  اشاره  با  همدلی  و  وحدت  بر  تأکید  با  وی 
ما  همه ی  داشت:  اظهار  این خصوص،  در  امیرالمومنین)ع( 
عیوب  بزرگ نماییِ  و  کردن  پیدا  دنبال  نباید  و  داریم  نقص 
حل  و  کنیم  رفع  را  خود  عیوب  باید  اتفاقاً  باشیم.  یکدیگر 
اختلاف این نیست که بقیه را به کوتاه آمدن دعوت کنیم. اگر 
دست به دست هم دهیم می توانیم قدرت و عزت را به کشور 

برگردانیم.
رفاقت  مقدس،  دفاع  دوران  در  کرد:  اضافه  رئیس جمهور 
بحران  در  بود؛  ایثار  و  فداکاری  برای  رقابت  و  بود  حاکم 
اقتصادی و مدیریتی هم باید برای خدمتگزاری رقابت داشته 
نجات  راه  وحدت  کنیم.  تخریب  را  همدیگر  نه اینکه  باشیم 

ماست.
پزشکیان گفت: مجلس حق دارد نظر بدهد و این نظر را قبول 
داشته و بر چشم مان می گذاریم ولی باید با تجمیع نظرها، به 
وفاق برسیم. من نظر مجلس را در تصمیماتم لحاظ می کنم. 
اگر با هم یکی شویم، می توانیم مشکلات کشور را حل کنیم 

و الّا نمی توان کاری انجام داد.

آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  بهداشت  معاون 
وزارت  اخیر  ماه های  پیگیری های  به  اشاره  با  پزشکی 
برای تسریع در ترخیص کالاهای سلامت محور  بهداشت 
اهدایی سازمان های بین المللی، از ورود بیش از ۲ میلیون 
خبر  کشور  به  هپاتیت  و  دنگی  تب  تشخیص  برای  کیت 

داد. 
تحویل  و  ترخیص  مراسم  حاشیه  در  فرشیدی  حسین 
المللی  بین  های  سازمان  اهدایی  محور  سلامت  کالاهای 
اقلام  موارد  برخی  در  داشت:  اظهار  بهداشت،  وزارت  به 
کشورمان  به  المللی  بین  های  سازمان  اهدایی  کالاهای  و 
اتباع خارجی است که متاسفانه به دلایل  بر اساس تعداد 
گمرک  در  کالاها  این  ماندگاری  گذشته،  در  مختلف 
و  جمهور  رئیس  دخالت  با  اما  بود  طولانی  مقداری 
وزارت  و  گمرک  مجلس،  درمان  و  بهداشت  کمیسیون 

صمت، فرایندهای زائد در امر ترخیص برطرف شد. 
معاون وزیر بهداشت اظهار داشت: لیست توزیع تمام این 
سه  دو  ظرف  و  شده  تهیه  استانها  نیاز  به  توجه  با  کالاها 

هفته آینده این کالاها در سراسر کشور توزیع می شود.
وی ادامه داد: در بین این کالاها و اقلام، دارو برای درمان 
سل به ویژه سل های مقاوم به درمان وجود دارد. همچنین 
به  اقلام  این  بین  در  تشخیصی  کیت  توجهی  قابل  تعداد 
کشورمان اهدا شده چراکه جمهوری اسلامی ایران از سال 
هپاتیت  کنی  ریشه  قصد  که  کرده  اعلام  میلادی  گذشته 
سی را دارد و خوشبختانه تعداد قابل توجهی که بیش از 
میلیون کیت  نیز یک  میلیون کیت تشخیص هپاتیت و  یک 

تشخیص تب دنگی است به کشورمان وارد شد. 
معاون وزیر بهداشت تاکید کرد: کیت های تشخیصی اهدا 
سه  ظرف  آنها  قطعا  که  دارد  مناسبی  انقضای  تاریخ  شده 
های  برنامه  شود.  می  مصرف  کشور  در  آینده  چهارماه 
سالهای  در  واگیر  بیماریهای  کنترل  در  بهداشت  وزارت 
نیازسنجی،  اساس  بر  و  است  مشخص  کاملا  اخیر، 
محصولات مورد نیاز تامین و به مراکز بهداشتی و درمانی 

با اولویت های تعیین شده، منتقل می شود. 
صمت،  کشور،  وزارت  مدیران  از  داد:  ادامه  فرشیدی 
گمرک و آژانس پناهندگان سازمان ملل متحد در جمهوری 
کالاها تلاش  این  ترخیص  و  تسریع  در  که  ایران  اسلامی 
این  میدانی  مشاهده  و  کنیم  می  تشکر  کردند،  ای  ویژه 
اساس  بر  بهداشت که کالاها  انبارهای وزارت  از  مدیران 
در  بزرگی  کمک  تواند  می  شود،  می  تامین  نیازسنجی 

باشد.  المللی داشته  بین  ارتقای تعاملات 
میمونی  آبله  اضطراری  وضیعت  اعلام  به  اشاره  با  وی 
حاضر  حال  در  گفت:  بهداشت،  جهانی  سازمان  سوی  از 
برای  شد،  مطرح  بیماری  این  بحث  که   ۲0۲۲ سال  از  و 
برای  بینی  پیش  و  کشور  نیاز  اساس  بر  داریم؛  برنامه  آن 
می  هماهنگی  المللی  بین  های  سازمان  با  آینده  سالهای 

شود تا کالاهای مورد نیاز تامین شود.
با  نزدیک  ارتباطات  بهداشت  وزارت  بهداشت  معاون 
نقش  و  تحریم  زدن  کنار  برای  المللی  بین  های  سازمان 
تصریح  و  دانست  مفید  را  سلامت  حوزه  در  آن  مخرب 
وزارت  بین  نزدیکی  بسیار  تعاملات  و  ارتباطات  کرد: 
پناهندگان  آژانس  و  بهداشت  جهانی  سازمان  بهداشت، 
سازمان ملل وجود دارد که منجر به تامین تجهیزات، دارو 

و واکسن در کشور شده است. 

معاون بهداشت وزارت بهداشت 
خبرداد

ورود بیش از ۲ میلیون کیت برای 
تشخیص تب دنگی و هپاتیت به کشور

هسته ای  راهبرد  محرمانه  فوق  سند  بایدن 
تایید کرد را  آمریکا 

هسته ای  راهبرد  محرمانه  فوق  سند  یک  آمریکا  جمهور  رئیس 
کره شمالی  و  علیه روسیه، چین  بازدارندگی  ایجاد  با هدف  را 
چند  از  نقل  به  گزارشی  در  نیویورک تایمز  کرد.روزنامه  تایید 
مقام پنتاگون و شورای امنیت ملی آمریکا نوشت که جو بایدن، 
رئیس جمهور این کشور یک سند فوق محرمانه راهبرد هسته ای 
خوانده  شمالی«  کره  و  چین  روسیه،  »ارعاب  آنچه  هدف  با  را 
به کارگیری سلاح  »راهنمای  که  سند  کرد.این  تایید  است،  شده 
این  شد.  تصویب  مارس  ماه  در  می شود،  نامیده  هسته ای« 
سریع  توسعه  بر  آمریکا  هسته ای  دکترین  که  بود  باری  نخستین 

تمرکز داشت.  پکن  به رشد  توانمندی های هسته ای رو 
دموکرات ها  نامزد  به عنوان  هریس  کامالا  تایید 

آمریکا  ریاست جمهوری  برای 
هریس«،  »کامالا  رسما  شیکاگو  در  دموکرات ها  ملی  کنوانسیون 
برای  حزب  این  نامزد  عنوان  به  را  آمریکا  رئیس جمهور  معاون 
برگزار  نوامبر   5 در  است  قرار  که  جمهوری  ریاست  انتخابات 
شیکاگو  در  که  تشریفاتی  رای گیری  از  کرد.پس  تایید  شود، 
برگزار شد،  کامالا هریس  رسما به عنوان نامزد حزب دموکرات 
معرفی  نوامبر  آتی  انتخابات  در  ریاست جمهوری  پست  برای 
شد.این تایید نامزدی هریس، در واقع امری تشریفاتی بود چون 
مجازی  رای گیری  دوره  یک  از  پس  اوت  اوایل  در  قبلا  او 
دموکرات،  حزب  ملی  کنوانسیون  نمایندگان  توسط  روزه   پنج 
انتخابات  نامزد  رسما  رنگین پوست  زن  اولین  یک  عنوان  به 
ترامپ«  »دونالد  رقیبش  با  است  قرار  و  شد  ریاست جمهوری 

کند. رقابت 
واکنش پکن به تایید سند سِری راهبرد هسته ای 

چین علیه  آمریکا 
آمریکا  هسته ای  راهبرد  محرمانه  سند  تایید  خبر  انتشار  دنبال  به  
در مقابله با آنچه گسترش سریع زرادخانه هسته ای چین خوانده 
از  کرد.یکی  صادر  بیانیه ای  پکن  خارجه  وزارت  است،  شده 
جدی  نگرانی  به  اشاره  با  چین  خارجه  وزارت  سخنگویان 
عامل  بزرگترین  آمریکا  گفت:  مذکور،  گزارش  درباره  پکن 
کرد:  تاکید  است.وی  جهان  در  ای  هسته  راهبردی  مخاطرات 
آمریکا  کرد:  تاکید  چین  خارجه  وزارت  سخنگویان  از  یکی 
برای  بهانه  یافتن  به دنبال  چین،  هسته ای  تهدید  نظریه  ترویج  با 

راهبردی است. منفعت  و  گسترش زرادخانه هسته ای خود 
ممکن  غیر  اکنون  کی یف  با  مذاکره  روسیه: 

است 
گالوژین«،  »میخائیل  که  کرد  اعلام  روسیه  خارجه  وزارت    
سفیر  بیلگیچ«  »تانجو  با  دیداری  در  روسیه  خاجه  وزیر  معاون 
منطقه  به  اوکراین  نظامیان  حمله  از  پس  روسیه  در  ترکیه 
است . ممکن  غیر  کی یف  با  مذاکره  اکنون  که  گفت  کورسک، 

حمله  شدت  به  »روسیه  کرد:  اعلام  بیانیه ای  در  وزارتخانه  این 
کی یف  نازی  رژیم  مسلح  تشکیلات  وحشیانه ی  و  تروریستی 
از فدراسیون روسیه را محکوم می کند.« در  در منطقه کورسک 
در  که  است  این  بر  تاکیدی  حمله  »این  شد:  اعلام  بیانیه  این 
چنین شرایطی هیچ حرفی از مذاکره درباره چشم اندازهای یک 

بود«. نخواهد  با کی یف  دیپلماتیک  و  توافق سیاسی 
از  یکی  روسیه  با  زندانیان  اخیر  تبادل  بایدن: 

بود  تاریخ  معامله های  پیچیده ترین 
آمریکا  میان  اخیر  زندانیان  تبادل  که  گفت  آمریکا  رئیس جمهور 
بایدن«  جو   « بود.  معاوضه ها  پیچیده ترین  از  یکی  روسیه  و 
آمریکا  میان  اخیر  زندانیان  تبادل  که  گفت  آمریکا  رئیس جمهور 
و روسیه یکی از پیچیده ترین معاوضه ها بود.بایدن در سخنرانی 
اخیر  تبادل  شیکاگو،  در  دموکرات  ملی  کنگره  روز  نخستین 
پیچیده ترین  از  به عنوان یکی  زندانیان میان روسیه و آمریکا را 
تبادل زندانیان در تاریخ توصیف کرد.بایدن  گفت: » ما ساعت ها 
در  اشتباه  به  که  دیگری  افراد  و  آمریکایی ها  بازگرداندن  برای 
سخت ترین  از  یکی  کردیم.  تلاش  بودند  شده  زندانی  روسیه 

بر گشتند«. به خانه  آنها  اکنون  اما  تاریخ،  معامله های 
خروج  با  اسرائیل  موافقت  مدعی  بلینکن 

از غزه شد نیروهایش 
با خروج  رژیم صهیونیستی  که  مدعی شد  آمریکا  وزیر خارجه 
است.آنتونی  کرده  موافقت  غزه  نوار  از  نیروهایش  از  بخشی 
منظور شرکت در مذاکرات  به  آمریکا که  بلینکن، وزیر خارجه 
راهی  خوانده،  غزه  در  آتش بس  برقراری  برای  تلاش  آنچه  و 
با  اسرائیل  که  شد  مدعی  دوحه  ترک  از  پیش  است،  شده  قطر 
خروج بخشی از نیروهای خود از نوار غزه موافقت کرده است. 
مکانی  موقعیت  و  زمان بندی  از حیث  توافق  شد:  مدعی  بلینکن 
اسرائیل  و  شفاف  کاملا  غزه  از  اسرائیل  ارتش  نیروهای  خروج 

با آن موافقت کرده است. 
به  کمک  قطع  برای  برلین  تصمیم  شولتز 

تکذیب کرد! را  اوکراین 
قطع  بر  مبنی  برلین  تصمیم  درباره  گزارش ها  آلمان  اعظم  صدر 
اعظم  صدر  شولتز،  کرد!اولاف  تکذیب  را  اوکراین  به  کمک 
کمک  قطع  جهت  برلین  تصمیم  درباره  را  گمانه زنی ها  آلمان 
»هرگز  متعهد شد که  اوکراین، رد کرد.شولتز  به  مالی  و  نظامی 
اوکراین  از  حمایت  برای  آلمان  وعده های  نمی تواند  هیچ چیز 
روزها  این  بحث  از  که  گفت  همچنین  وی  بشکند.«  هم  در  را 
کی یف،  از  نظامی  حمایت  قطع  جهت  برلین  تمایل  درباره 
قرار  آلمان  دولت  که  شد  یادآور  شولتز  است.  کرده  تعجب 
در  یورو  میلیارد  چهار  نظامی،  کمک  قالب  در  امسال  است 
اختیار کی یف قرار دهد و این به گفته وی، بیشتر از هر کشور 

است. اروپایی  دیگر 
نتانیاهو  آمریکایی:رویکرد  مقام 

است غیرسازنده 
به  رژیم صهیونیستی  وزیر  نخست  از  آمریکایی  ارشد  مقام  یک 
کرد.بنیامین  انتقاد  غزه  صلح  مذاکرات  در  خواهی  زیاده  دلیل 
رسیدن  مانع  بزرگترین  صهیونیستی  رژیم  وزیر  نخست  نتانیاهو، 
شرط های  پیش  افزودن  با  وی  است.  غزه  در  صلح  توافق  به 
جدید به توافق صلح پیشنهادی آمریکا، عملًا مسیر مذاکرات را 
به بن بست کشانده و در عین حال حماس را متهم به شکست 
که  آمریکایی  ارشد  مقام  یک  اساس،  این  می کند.بر  مذاکرات 
کرده  سفر  خاورمیانه  به  آمریکا  خارجه  وزیر  بلینکن،  آنتونی 
مقام  کرد.این  انتقاد  شدت  به  نتانیاهو  جدید  اظهارات  از  است 
حداکثر  رویکرد  از  شود،  فاش  نامش  نخواست  که  آمریکایی 
دادن  و  حداکثری  امتیاز  گرفتن  دنبال  به  که  نتانیاهو  گرایانه 

کرد. انتقاد  حداقلی  امتیاز 
سبز  چراغ  بلینکن  و  بایدن  اظهارات  حماس: 

اسرائیل است  ادامه جنگ  برای 
آمریکا  خارجه  وزیر  و  رئیس جمهور  اظهارات  حماس  جنبش 
جنگ  ادامه  جهت  اسرائیل  برای  سبزی  چراغ  و  گمراه کننده  را 
)حماس(  فلسطین  اسلامی  مقاومت  جنبش  کرد.   توصیف 
وزیر  بلینکن«،  »آنتونی  و  جمهور  رئیس  بایدن«،  »جو  اظهارات 
سازش  طرح  از  جنبش  این  عقب نشینی  درباره  آمریکا  خارجه 
بیانیه حماس  ادعاهای گمراه کننده توصیف کرد. در  را  در غزه 
رئیس جمهور  اظهارات  نارضایتی  و  حیرت  با  »ما  است:  آمده 
دعوت  از  پس  ساعاتی  وی  آن  در  که  کردیم  دنبال  را  آمریکا 
مدعی شد جنبش  اخیر  پیشنهاد  پذیرش  برای  از حماس  بلینکن 

نوار غزه عقب نشینی می کند«. توافق آتش بس در  از 
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سیاهکارزاده در کمیته بررسی طرح های سرمایه گذاری: 

ایفای نقش لوكوموتیو اقتصاد شمال كشور 
افق پیش روی منطقه آزاد انزلی است 

از  بهره برداری  جهت  انسانی  نیروی  کیفی  ارتقای 
فرصت های اقتصاد بین المللی الزامی است .

و  مدیره  هیئت   رئیس  سیاهکارزاده«  سجاد  »محمد 
انزلی در جریان جلسه  مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
با  منطقه  این  سرمایه گذاری  طرح های  بررسی  کمیته 
گری  تسهیل  باید  ما  تمایز  وجه  مهم ترین  اینکه  بیان 
جریان های سرمایه گذاری داخلی و خارجی باشد ،اظهار 
داشت: ایفای نقش لوکوموتیو اقتصاد شمال کشور ، افق 
پیش روی و هدف گذاری شده منطقه آزاد انزلی است. 
وی با ارائه تحلیلی از زیرساخت های موجود نخستین 
منطقه آزاد شمال کشورگفت: منطقه آزاد انزلی دارای 
بندری تکمیل شده، صادرات محور، دارای جایگاه و 
شخصیت بین المللی که مرکز صادرات تولیدات داخلی 
و ترانزیت کالاها در راهگذر شمال - جنوب و کریدور 
میانی بوده، تأمین کننده مواد اولیه واحدهای تولیدی و 

کالاهای اساسی کشور می باشد.
به  منطقه  این  کاسپین  بندری  مجتمع  اتصال  به  اشاره  با  وی 
مناسبات  توسعه  و  تسهیل  در  آن  نقش  و  سراسری  ریل  خط 
از سوی  ایران اضافه کرد:  با محوریت  بین المللی  حمل ونقلی 
دیگر بهره مندی از تجهیزات و امکانات مدرن و اساسی بندری، 
ناوبری و انبارداری، حضور سرمایه گذاران داخلی و خارجی، به 
همراه استقلال عمل در مدیریت و بازاریابی در کنار وجود مزایا 
بندری پویا  به  بندر را  این  و معافیت های قانونی مناطق آزاد، 

تبدیل کرده است.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی با ارائه تحلیلی از وضعیت 
صنایعی  دارای  که  خود  متبوع  منطقه  صنعتی  شهرک های 
با  تولیداتی  و  محیط زیست  دوستدار  پیشرو،  دانش محور، 

استانداردهای روز جهانی است؛ افزود: درعین حال فاز تجارت 
آزاد شمال کشور، یک محدوده  منطقه  نخستین  و گردشگری 
پر رونق، مملو از جاذبه های گردشگر روز دنیا که میزبان همه 

ایرانیان و یک محیط خانواده محور و دوستدار کودک است.
سیاهکارزاده با برشمردن اینکه منطقه آزاد انزلی دارای طرح های 
سرمایه گذاری فعال، نوآورانه، نیروی انسانی باکیفیت، علاقه مند 
به پیشرفت کشور، تسهیلگر امور سرمایه گذاران، منضبط و با 
کمترین موانع پیش روی فعالین اقتصادی، بوده؛ تصریح کرد: 
منطقه آزاد انزلی در ارتقای GDP شمال کشور نقش محوری 
ایفا نموده و با ظرفیت های بسیار بالای خود، از اغلب مشکلات 
برخی مناطق مبرا می باشد. وی با تبیین ویژگی های نیروی مدیریتی 
و انسانی سازمان منطقه آزاد انزلی، گفت: موفقیت های سازمان 
ناشی از ویژگی هایی همچون نیروهای متخصص و آموزش دیده، 

باانگیزه، مؤمن به مبانی جمهوری اسلامی، همدل، پویا، 
هدفمند، پرکار و با هماهنگی میان بخش های مختلف 

سازمان؛ حاصل شده است.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی با تأکید بر اهمیت 
اجرایی  و  برنامه ریزی  نظام  در  افق  و  برنامه  وجود 
این سازمان باتکیه بر ظرفیت ها و توانمندی های متنوع 
کرد:  اضافه  اجرا؛  دست  در  برنامه های  و  پیش گفته 
هدفمند،  آموزشی  دوره های  تعداد  افزایش  در  باید 
تخصصی و اختصاصی برای کارکنان سازمان کوشید؛ 
چراکه ارتقای کیفی نیروی انسانی جهت بهره برداری از 
فرصت های اقتصاد بین المللی الزامی است. سیاهکارزاده 
توجه به حفظ و ارتقای برندینگ سازمان را یک وظیفه 
ملی ارزیابی کرد و افزود: باید با ارائه خبرهای خوب 
در  مختلف  حوزه های  در  سازمان  عملکردهای  و 
امیدبخشی به جامعه گام برداشت، چراکه دوره  مسیر 
مدیریتی، فرصت محدودی برای خدمت به مردم و نظام است. 
وی در پایان نسبت به همدلی و همکاری بیشتر میان سازمانی، با 

فعالین اقتصادی و نهادهای استانی؛ تأکید نمود.
بخش  سرمایه گذاران  حضور  با  جلسه  این  در  است  گفتنی 
خصوصی، معاونین و مدیران حوزه های مرتبط مشکلات پنج 
رفع  جهت  لازم  تدابیر  و  بررسی  منطقه  سرمایه گذاری  طرح 
مسائل پیش روی آنها جهت تسریع در احداث و تکمیل اتخاذ 
گردید و مقرر شد علاوه بر برپایی منظم جلسات کمیته بررسی 
درخواست های  آتی  نشست های  در  سرمایه گذاری،  طرح های 
جهت  منطقه  سرمایه گذاران  و  صنعتی   - تولیدی  واحدهای 
دریافت تسهیلات ثابت و در گردش با حضور مدیران بانکی 

استان برگزار گردد.

با هدف دعوت از شهردار رشت در نشست اقتصادی بریکس، 
کنسول  و  اقتصادی  توسعه  همکاری های  مرکز  مدیرعامل 
عضو  سماکچی«  »مهیار  و  شهردار  شوقی«  »رحیم  با  روسیه 
مراودات  خصوص  در  و  دیدار  رشت  شهر  اسلامی  شورای 

تجاری گفتگو کردند.
می  برقرار  نزدیک  آینده  در  آستاراخان   - پرواز رشت 

شود
رحیم شوقی در نشستی با هیاتی از فدراسیون روسیه با اشاره 
به مناسبات نزدیک جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون روسیه 
اظهار کرد: توسعه بیشتر همکاری های تجاری با طرف روسی 

مورد تاکید است.
آستاراخان  به  خود  سفر  آخرین  به  اشاره  با  رشت  شهردار 
اضافه کرد: پرواز رشت و آستاراخان در آینده نزدیک به جهت 

مراودات بیشتر تجاری و دانشجویی برقرار می شود.
شهردار رشت با تاکید بر اینکه مباحث مرتبط با گردشگری و 
انتقالات فنی و اجرایی دنبال خواهد شد، ادامه داد: شهرداری 
رشت بسته های سرمایه گذاری آماده کرده و آماده میزبانی از 
سرمایه گزاران روسی هستیم و مراودات ما نیز با سرکنسولگری 

روسیه در سطح خوبی است.
وی با بیان اینکه ما از راه اندازی اولین خانه روسیه در رشت 
که  ایران  اسلامی  جمهوری  کرد:  تصریح  کنیم،  می  استقبال 
اخیرا به بریکس ملحق شده ظرفیت خوبی برای مراودات دو 

طرفه است.

ادامه  برای  رشت  شهرداری  مجموعه  اینکه  بیان  با  شوقی 
خواهد  حضور  دوستان  کنار  در  روسیه  ایران  ارتباطات 
کمیته  اندازی  راه  بیشتر  مبادلات  برای  کرد:  اضافه  داشت، 
های تخصصی برای ۲ طرف ضرورت دارد تا در موضوعات 

مختلف مورد بررسی قرار گیرد.
**اولین خانه روسیه در رشت بازگشایی می شود

در ادامه این جلسه »آندری بلینیکوف« رایزن رسمی بازرگانی 
اینکه  بیان  با  ایران  اسلامی  جمهوری  در  روسیه  فدراسیون 
کنترل  و  مدیریت  با  امیدواریم  که  است  زیبایی  شهر  رشت 
این  بر  ما  اظهار کرد: سعی  متمدن تر شود،  این شهر  شهردار 
شهر  این  در  سرمایه گذاری  برای  بیشتری  بازرگانان  تا  است 

جذب کنیم.
»یوگنی چیژوف« مدیر مرکز همکاری های اقتصادی و حقوقی 
روسیه و ایران نیز در ادامه به فعالیت های این مرکز اشاره کرد 
فعالیت هایش  از  بوده و یکی  این مرکز غیر تجاری  و گفت: 

بازگشایی خانه های روسی است.
اینکه خانه های روسیه در راستای ترویج فرهنگ  بیان  با  وی 
دانشجویی  و  علمی  تبادل  داد:  ادامه  می کند،  فعالیت  روسی 
با  امیدواریم  و  دارد  قرار  کار  در دستور  ایران  و  بین روسیه 
بین  علمی  روابط  توسعه  بتوانیم  رشت  شهردار  حمایت های 

کشور را استارت بزنیم.
ایران  و  روسیه  و حقوقی  اقتصادی  همکاری های  مرکز  مدیر 
با تاکید بر اینکه در نظر داریم اولین خانه روسیه را در شهر 
رشت بازگشایی کنیم، تصریح کرد: البته نمایندگی رسمی این 
مرکز در شهر رشت وجود دارد و تا جایی که بتوانیم به تجار 
کمک  باشند،  داشته  مراودت  اینجا  با  می خواهند  که  روسی 

می کنیم.
»آندری وادوف« سرکنسول فدراسیون روسیه نیز در این جلسه 
گفت: همانطور که می دانید یکی از مهم ترین بحث ها کریدور 

شمال به جنوب است که در استان های شمالی قرار دارد.
وی با بیان اینکه یکی از مهم ترین کارها در روابط دو کشور 
می توانیم انجام دهیم توسعه روابط از طریق کشورهای حوزه 
بریکس و یا شانگهای است، گفت: امیدواریم سفر شهردار به 
روسیه دستاوردهای بسیار خوبی برای رشت به ارمغان بیاورد.

با  مشترک  نشست  در  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
بازرس کل گیلان با اشاره به آخرین وضعیت جمعیت و روند 
شکل گیری آن در کشور، اظهار کرد: متاسفانه در سال های 

اخیر روند باروری در کشور شیب نزولی داشته است.
دکتر محمدتقی آشوبی  با بیان اینکه گیلان از استان های پیشتاز 
بینی می شود در سال  پیش  افزود:  در حوزه سالمندی است، 
بیست ساله(، جمعیت سالمندان کشور  ۱۴۲۰ )در یک دوره 
حدوداً دو برابر شود که این روند در دیگر کشورها طی ۱۰۰ 

سال اتفاق افتاده است.
با  قیاس  در  گفت:  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس   
کشورهای منطقه، روند سالمندی در کشور ما بسیار سریع تر از 

کشورهایی همانند عراق و پاکستان است.
طی  گیلان  در  موالید  میزان  کاهش  به  اشاره  با  آشوبی  دکتر 
۱۰ سال اخیر، خاطرنشان کرد: متاسفانه روند ازدواج نیز در 
استان کاهش بوده در حالی که ثبت وقایع طلاق در استان سیر 

صعودی به خود گرفته است.
وی با اشاره به میانگین سن پدران و مادران گیلانی در زمان 
ولادت اولین فرزند، گفت: میانگین سن پدر در زمان ولادت 

اولین فرزند ۳۳ سال و برای مادران ۲۹ سال است.
درصد   ۱۳ اینکه  بیان  با  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 

بر  گفت:  دارند،  باروری  جانشینی  سطح  کشور  استان های 
اساس مطالعات صورت گرفته، ما در استان گیلان هفت سال 

فرصت داریم تا کاهش جمعیت راجبران کنیم.
دکتر آشوبی با بیان اینکه در بخش تشویق مردم به فرزندآوری 
جامعه  بخشی  آگاهی  و  سازی  فرهنگ  اندازه  به  چیز  هیچ 
که   ۶۰ دهه  مادران  ترغیب  کرد:  تصریح  نیست،  تاثیرگذار 
جمعیت هشت و نیم میلیون نفری دارند برای فرزندآوری در 

افزایش جمعیت کشور موثراست.
 ۶۰ دهه  همسردار  زنان  تعداد  گیلان  استان  در  وی،  گفته  به 
حدود ۲۰۰ هزار نفر و همین نسبت برای دهه ۷۰ حدود ۱۰۰ 

هزار نفر است.
قانون  کل  اینکه  بیان  با  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
تکیلف   ۲۳۶ و  تبصره   ۸۱ ماده،   ۷۳ دارای  جمعیت  جوانی 
درصد   ۵۹ حدود  یعنی  قانون  ماده   ۴۳ گفت:  است،  قانونی 
علوم  دانشگاه های  و  بهداشت  وزارت  قانونی  تکیلف  قوانین 

پزشکی در معاونت های مختلف است.
دکتر آشوبی از توجه ویژه به قانون جوانی جمعیت با توجه 
گفت:  و  داد  خبر  گیلان  در  سالمندی  و  زادآوری  کاهش  به 
قرارگاه  مستمر،  پیگیری  و  پزشکی  علوم  دانشگاه  پیشنهاد  با 
به صورت مستمر  استان تشکیل و مقرر شد  جوانی جمعیت 

نسبت به برگزاری جلسه اقدام شود.
وی به عملکرد دانشگاه علوم پزشکی گیلان در حوزه جوانی 
زمان  از  افزود:  و  کرد  اشاره  خانواده  از  حمایت  و  جمعیت 
ابلاغ قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، بالای ۸۰ 
درصد از مواد قانونی در گیلان اجرا شده و بخشی از مصوبات 

منوط به ابلاغ دستور عمل های وزارتی است.
جزئیات  به  ادامه  در  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
بیشتر اجرای قانون جوانی جمعیت و حمایت از خانواده در 
گیلان در ابعاد بهداشتی، درمانی، بیمه ای، دارویی، آموزشی، 

دانشجویی و رفاهی پرداخت.

دعوت از شهردار رشت در نشست اقتصادی بریکس 

اولین خانه روسیه در رشت بازگشایی می شود 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان مطرح کرد

اجرای ۸۰ درصد تکالیف سلامت محور قانون جوانی جمعیت در گیلان 

حمایت  قانون  اجرای  اهمیت  به  اشاره  با  استان  کل  بازرس 
پزشکی  علوم  دانشگاه  گفت:  جمعیت،  جوانی  و  خانواده  از 
و دیگر دانشگاه های کشور دراولویت اجرای این قانون مهم 

قراردارند.
سومین نشست بررسی عملکرد دستگاه های اجرایی استان در 
حوزه قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت استان امروز 
برگزار شد تا آخرین اقدامات دانشگاه علوم پزشکی و دانشگاه 
گیلان، اداره کل تعاون کارو رفاه اجتماعی و اداره کل آموزش 
و پرورش گیلان درخصوص اجرای قانون حمایت از خانواده 

و جوانی جمعیت بررسی شود.
اجرای  اهمیت  به  اشاره  با  این نشست  استان در  بازرس کل 
دانشگاه  گفت:  جمعیت  جوانی  و  خانواده  از  حمایت  قانون 
علوم پزشکی و دیگر دانشگاه های کشور در اولویت اجرای 

این قانون مهم قرار دارند.

احمد آقایی با بیان اینکه دستگاه های اجرایی مکلف به اجرای 
نظر  در  با  اجرایی  دستگاه های  مدیران  افزود:  هستند،  قانون 
گرفتن وضعیت رفاه مادران شاغل از جمله تعیین زمانی برای 
اقدام  ادارات  در  کودک  مهد  تاسیس  و  نوزادان  به  شیردادن 

کنند.
و  ازدواج  آموزشی  دوره های  برگزاری  بر  همچنین  وی 

فرزندآوری در دانشگاه علوم پزشکی استان تاکید کرد.
استانداری  خانواده  و  زنان  اموز  مدیرکل  یعقوب نژاد،  زهرا 
ظرفیت  از  گیری  بهره  لزوم  بر  نشست  این  در  هم  گیلان 
سازمان های مردم نهاد و خیران در اجرای درست این قانون 

تاکید کرد.
دانشگاه  رییس  آشوبی،  تقی  محمد  همچنین  نشست  این  در 
علوم پزشکی گیلان و سیاوش آقاجانی، مدیرکل تعاون کار 
و رفاه اجتماعی گیلان از آخرین تمهیدات صورت گرفته در 

اداره تحت نظارت خود گزارش دادند.
همچنین هر یک از اعضای جلسه نظرات و پیشنهادات خود 
جوانی  و  خانواده  از  حمایت  قانون  اجرای  خصوص  در  را 

جمعیت بیان کردند.

رئیس کل دادگستری استان گیلان 
اعلام کرد 

افتتاح  دادگاه صلح در ۲ شهرستان 
آستانه اشرفیه و فومن افتتاح

رئیس کل دادگستری استان گیلان با اشاره به افتتاح دادگاه های 
صلح در ۲ شهرستان آستانه اشرفیه و فومن گفت: از این پس 
پرونده هایی که در صلاحیت دادگاه صلح هستند بدون اینکه به 

دادسرا ارجاع شوند در این دادگاه رسیدگی خواهند شد.
مراسم افتتاح دادگاه صلح در شهرستان آستانه اشرفیه با حضور 
حجت الاسلام و المسلمین »اسماعیل صادقی نیارکی« رئیس کل 

دادگستری استان گیلان برگزار شد.
کل  رئیس  نیارکی«  »صادقی  والمسلمین  حجت الاسلام 
از  دادگاه های صلح  اینکه  به  اشاره  با  استان گیلان  دادگستری 
امروز در دو شهرستان آستانه اشرفیه و فومن افتتاح می شوند، 
دادگاه  صلاحیت  در  که  پرونده هایی  پس  این  از  کرد:  اظهار 
صلح هستند بدون اینکه به دادسرا ارجاع شوند در این دادگاه 

رسیدگی خواهند شد.
وی در ادامه افزود: دو شعبه شورای حل اختلاف نیز در کنار 
دادگاه صلح ایجاد شده است و پرونده های حقوقی یا کیفری که 
در صلاحیت رسیدگی این دادگاه هستند توسط شعب رسیدگی 
ارجاع  به شعب شورا  پرونده  اصحاب  با درخواست  یا  کننده 
می شوند و این دو شعبه تلاش می کنند که طرفین دعوا را به 

سازش دعوت کنند.
استان  شریف  مردم  از  گیلان  استان  دادگستری  کل  رئیس 
به شورا های  پرونده توسط دادگاه صلح  ارسال  از  تا  خواست 

حل اختلاف به منظور ایجاد سازش استقبال کنند.
وی با بیان اینکه سازش در پرونده ها فصل خصومت به معنای 
حقیقی را به دنبال دارد افزود: تلاش برای ایجاد صلح و سازش 
درسیره نبوی و قضاوت های نبی مکرم اسلام نیز مکررا مشاهده 
شده و اساس قضاوت ایشان بر مبنای ایجاد صلح و سازش ما 
نبوی تبعیت  باید از این سیره  نیز  بین اصحاب دعوا بود و ما 

کنیم.
اعضای شعبات شورای  از  استان گیلان  دادگستری  رئیس کل 
حل اختلاف خواست تا در ایجاد این سنت حسنه و سیره نبوی 
با سازش خاتمه  پرونده  اگر  باشند، زیرا  بیشتری داشته  تلاش 

یابد مصداق عمل صالح بوده و نزد پروردگار ماجور است.
وی با اشاره به اینکه با ایجاد دادگاه صلح، ورودی پرونده به 
خواهد  کاهش  نیز  دادرسی  اطاله  و  شده  کم  قضایی  دستگاه 
ارجاع  تا ضمن  به همکاران محاکم قضایی توصیه کرد  یافت 

پرونده، در ایجاد سازش بین اصحاب دعوا کوشش کنند.
حجت الاسلام والمسلمین صادقی نیارکی کاهش ورودی پرونده 
به محاکم قضایی را از عوامل اجرای عدالت و رسیدگی عادلانه 
اول  نیمه  در  صلح  دادگاه  شعبه   ۶۵ کرد:  تصریح  و  برشمرد 
اندازی خواهد  راه  استان گیلان  ماه در شهرستان های  شهریور 
و  متعال  خداوند  خشنودی  موجبات  که  است  امید  و  شد 

رضایتمندی مردم را به دنبال داشته باشد.

رئیس پلیس راه گیلان گفت: جانباختگان ناشی از تصادفات 
جاده ای از ابتدای امسال تاکنون نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته در این استان ۱۸ درصد کاهش یافته است. 
جانباختگان  کرد: ۳۸ درصد  اظهار  سرهنگ جاور صفاری 
تصادفات گیلان مربوط به موتورسیکلت سواران، ۲۴ درصد 
درصد   ۱۶ و  خودرو  رانندگان  درصد   ۲۲ پیاده،  عابران 
تصادفات  این  از  درصد   ۴۳ که  هستند  خودرو  سرنشینان 
و تلفات و مجروحان جاده ای در بزرگراه ها و ۵۷ درصد به 

سایر راه ها و راه های روستایی مربوط می شود.
رئیس پلیس راه گیلان ادامه داد: همچنین ۲۱ درصد از آمار 
درصد   ۳۷ جنوب،  محور  به  مربوط  جاده ای  جانباختگان 
مربوط به محور غرب، ۳۰ درصد مربوط به محور شرق و 

۱۲ درصد مربوط به محور مرکز استان گیلان است. 
از جانباختگان تصادفات  اینکه ۷۴ درصد  به  اشاره  با  وی 
مراکز  یا در همان  مراکز درمانی و  به  انتقال  جاده ای حین 
درمانی فوت می کنند، اضافه کرد: با توجه به آمار موجود 
انتظار داریم که مسئولان دانشگاه علوم پزشکی گیلان توجه 
داشته  گیلان  استان  غرب  و  شرق  تروما  مرکز  به  ویژه ای 

باشند.
سرهنگ صفاری به محورهای پرتصادف گیلان نیز اشاره و 
پرتصادف در گیلان وجود  قرمز و  بیان کرد: هشت محور 
دارد که ۳۵ درصد از تصادفات فقط در همین هشت محور 
اتفاق می افتد که از مهمترین آن می توان به محور سنگر به 
سیاهکل اشاره کرد که از سال ۹۵ زیر بار ترافیکی رفته که 

تاکنون بیش از ۶۰ نفر در این محور جان باخته اند.
وی خاطرنشان کرد: این محور و همچنین سایر محورهای 
پرخطر باید نقاط حادثه خیز آن رفع شود و برخی از این 
محورها نیاز به تعریض جاده و همچنین روشنایی نقطه ای و 
سایر موارد ایمنی دارند تا شاهد کاهش تصادفات در این 

محورهای حادثه خیز باشیم.
جانباختگان  بالای  آمار  به  گیلان  راه  پلیس  رئیس 
کرد  اشاره  استان  این  در  پیاده  عابران  و  موتورسواران 
گیلان  در  موتورسیکلت  جانباختگان  میانگین  گفت:  و 
است  درصد   ۱۱ کشور  در  رقم  این  که  است  درصد   ۴۲
گیلان ۲۵  در  پیاده  عابران  جانباختگان  میانگین  همچنین  و 

درصد است که میانگین کشوری هفت درصد است.
وی اظهار کرد: متاسفانه بی توجهی به مقررات راهنمایی و 
رانندگی و همچنین عدم استفاده از کلاه ایمنی باعث افزایش 
میزان جانباختگان موتورسواران است که در این خصوص 
و  مقررات  رعایت  ضمن  موتورسواران  که  داریم  تقاضا 
حرکات  برای  نقلیه  وسیله  این  از  ایمنی،  کلاه  از  استفاده 

نمایشی استفاده نکنند.
نیز  پلاک  فاقد  خودروهای  با  برخورد  به  سرهنگ صفاری 
اشاره و بیان کرد: از ابتدای امسال تاکتون ۱۴ هزار و ۴۴۱ 
خودرو که پلاک آنان ناخوانا، دستکاری شده و یا مخدوش 

بود، اعمال قانون شدند.
امسال  ابتدای  از  اینکه  به  اشاره  با  گیلان  راه  پلیس  رئیس 
تاکنون بیش از ۹ میلیون و ۴۱۴ هزار دستگاه خودرو وارد 
ماه  در شهریور  بی شک  کرد:  استان شدند، خاطرنشان  این 
داریم  انتظار  که  آمد  خواهند  گیلان  به  زیادی  مسافران 
رعایت  را  رانندگی  و  راهنمایی  مقررات  تمامی  رانندگان 
نامحسوس  کنترل های  نیز  امروز  از  دیگر  سوی  از  و  کنند 
را افزایش خواهیم داد و هر خودرویی که ۲ تخلف پرخطر 
همزمان داشته باشد، بین یک تا ۷۲ ساعت توقیف خواهد 

شد.

رئیس پلیس راه گیلان:
تلفات جاده ای در گیلان ۱۸ درصد 

كاهش یافت

بازرس کل گیلان: 

دستگاه های اجرایی برای تعیین زمان شیردادن به نوزادان 
و تاسیس مهد كودک در ادارات اقدام كنند

دستگاه   ۱۱ کشف  از  گیلان  اقتصادی  امنیت  پلیس  رئیس 
در  ریال  میلیارد  دو  ارزش  به  دیجیتال  ارز  استخراج  غیرمجاز 

مجتمع اقامتی و پذیرایی در محدوده شهر لولمان خبر داد.
سرهنگ محمد خوش خلقت در تشریح جزئیات این خبر اظهار 
با قاچاق کالا، ماموران پلیس  داشت: در راستای طرح مبارزه 
نگهداری  از  میدانی  اقدامات  انجام  با  گیلان  اقتصادی  امنیت 
تعدادی دستگاه غیرمجاز استخراج ارز دیجیتال در یک مجتمع 
اقامتی و رستوران مطلع و بررسی موضوع در دستور کار پلیس 

قرار گرفت.
افزود مامورین پس از تحقیقات لازم و بررسی های دقیق  وی 
و اطمینان از صحت موضوع، با هماهنگی قضایی و همکاری 
مامورین شرکت توزیع برق از مکان مذکور بازدید و تعداد ۱۱ 
دستگاه ماینر قاچاق را کشف و در این خصوص ضمن تشکیل 

پرونده، متهم ۳۴ ساله به مرجع قضایی معرفی گردید.
غیرمجاز  دستگاه های  ارزش  گفت:  ادامه  انتظامی  مقام  این 
مکشوفه طبق نظر کارشناسان به ارزش دو میلیارد ریال برآورد 

شد.
از  کرد:  تصریح  پایان  در  گیلان  اقتصادی  امنیت  پلیس  رئیس 
شهروندان عزیز درخواست می شود هر گونه اطلاعات و اخبار 
در این زمینه را بلافاصله به سامانه خبری پلیس امنیت اقتصادی 

به شماره ۰۹۶۳۰۰ اطلاع رسانی کنند.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی گیلان 
خبر داد

كشف ۱۱ دستگاه استخراج ارز 
دیجیتال از مجتمع اقامتی در گیلان

فرمانده انتظامی صومعه سرا از شناسایی و بازداشت اعضای باند 
سه نفره ای که با شگرد رمالی در شبکه اجتماعی اینستاگرام از 

مردم کلاهبرداری می کردند، خبر داد. 
و  فالگیری  رمالی،  اینکه  بیان  با  مژدهی  عدلی  جعفر  سرهنگ 
اقدامات از این دست یک نوع مانور متقلبانه برای کلاهبرداری 
بعضی  کرد:  اظهار  است،  نامشروع  طریق  از  مال  تحصیل  و 
افراد با هدف رفع مشکلات به دام رمال ها می افتند که از آنها 

کلاهبرداری و سوءاستفاده می شود.
وی ادامه داد: ماموران پلیس فتای شهرستان درپی رصد و پایش 
فضای مجازی دو صفحه اینستاگرامی را مشاهده کردند که با 
دعانویسی  طلسم،  و  رمالی  فالگیری،  جمله  از  خرافات  تبلیغ 
برای رزق و روزی، کارگشایی، بخت گشایی، ازدواج، جذب و 
مطیع شدن افراد، بازگشت عشق، کاربران را فریب می دادند و 

از آنها کلاهبرداری می کردند.
فرمانده انتظامی شهرستان صومعه سرا بیان کرد: پلیس با انجام 
باند  اعضای  موفق شد  فنی  بررسی های  و  تحقیقات تخصصی 
اینستاگرامی را شناسایی و در  نفره گردانندگان دو صفحه  سه 
دستگیر  غافلگیرانه  عملیات  یک  در  را  آنها  قضایی  هماهنگی 
از  پس  پلیس  تحقیقات  در  ساله   ۶۷ و   ۴۱  ،۲۹ متهمان  کرد. 
ضمن  جمع آوری شده  مدارک  و  مستندات  دلایل،  با  مواجه 
اعتراف به بزه ارتکابی، هدف خود از این اقدام را انگیزه مالی 
قرار  قضایی  مرجع  اختیار  در  پرونده  همراه  که  کردند  عنوان 

گرفتند.

 ۹۰ بر  بالغ  خرید  از  گیلان،  عمومی  کتابخانه های  مدیرکل 
و گفت:  داد  مرکزی رشت خبر  کتابخانه  تجهیزات  درصد 
برق  انشعاب  پروژه  این  بهره برداری  در  مشکل  اصلی ترین 

است. 
یاسر تقوی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به احداث پروژه 
کتابخانه مرکزی رشت از سال ۸۳، اظهار کرد: ۲۰ سال از 

احداث این پروژه بزرگ فرهنگی می گذرد.
وی افتتاح نیمه کاره ساختمان کتابخانه مرکزی بدون اتصال 
در  کتابخانه ای  تجهیزات  خرید  عدم  و  مربوطه  انشعابات 
این  فعلی  مشکلات  عمده  منشاء  را  دوازدهم  دولت  پایان 
تاکید  و  دولت سیزدهم  استقرار  با  افزود:  و  دانست  پروژه 

شهید رئیسی، شاهد تخصیص اعتبارات خوبی بودیم.
تامین  به  اشاره  با  گیلان  عمومی  کتابخانه های  مدیرکل 
نهاد کتابخانه های عمومی طی سه سال  از سوی  تجهیزات 
گذشته، تصریح کرد: اعتبارات استانی نیز به پروژه تخصیص 
یافت؛ البته عمده این اعتبارات صرف بدهی پیمانکاران شد 
و لذا شاهد پیشرفت فیزیکی کند ساختمان کتابخانه بودیم.

اینکه اداره کل کتابخانه های عمومی استان را  بیان  با  تقوی 
به ساختمان کتابخانه مرکزی رشت منتقل کردیم، گفت: با 
شهری،  مدیران  مجموعه  همکاری  و  گیلان  استاندار  تاکید 
طی سه ماه گذشته پیشرفت خوبی حاصل شده و به زودی 

شاهد بهره برداری از این مجموعه فرهنگی خواهیم بود.
نوری خبر داد و  فیبر  انشعابات آب، گاز و  اتصال  از  وی 
پیشرفت ۷۰  برق  انشعاب  اتصال  عملیات  خاطرنشان کرد: 

درصدی دارد و عمده کارها انجام شده است.
 ۹۰ بر  بالغ  خرید  از  گیلان  عمومی  کتابخانه های  مدیرکل 
درصد تجهیزات کتابخانه ای و استقرار آنها خبر داد و بیان 
مطالعه  سالن های  از  اعم  کتابخانه  مختلف  بخش های  کرد: 
نوجوان  بخش  و  فرهیختگان  بخش  و   »VIP« بخش های  و 
و کودک و بخش استارت آپ و بخش گالری و سالن های 
فیزیکی  پیشرفت  درصد   ۹۰ بالای  جلسات  و  اجتماعات 

دارند.
افزایش  در  رشت  مرکزی  کتابخانه  نقش  به  اشاره  با  وی 
سرانه فضای کتابخانه ای استان، اضافه کرد: کتابخانه مرکزی 

رشت به یاد شهید آیت الله رئیسی نامگذاری خواهد شد.

مدیرکل کتابخانه های عمومی گیلان 
خبر داد

خرید بالغ بر ۹۰ درصد تجهیزات 
كتابخانه مركزی رشت

رمالان مجازی در صومعه سرا 
دستگیر شدند



این غذاها باعث افزایش 
قند خون نمی شوند

 چندعادتی که در ۵ ماه زندگی 

شما را متحول خواهند کرد!
مصرف  از  اغلب  دیابت  به  مبتلا  افراد  که  حالی  در 
از  از غذاهای غنی  برخی  اجتناب می کنند،  کربوهیدرات 
کربوهیدرات، زمانی که در حد اعتدال مصرف شوند، در 

واقع می توانند مفید هم باشند.
کربوهیدرات  مورد  در  وقتی  دیابت  به  مبتلا  افراد  اکثر 
این  شوند؛  می  نگران  شنوند  می  خود  غذایی  رژیم  در 
از حد  بیش  که مصرف  است  دلیل  این  به  اول  درجه  در 
کربوهیدرات می تواند باعث افزایش سطح قند خون شود.

حتی  ها،  کربوهیدرات  بدانیم  که  است  مهم  حال،  این  با 
برای کسانی که دیابت را مدیریت می کنند،

اصلی  منبع  و  متعادل  غذایی  رژیم  یک  از  مهمی  بخش   
هستند. انرژی 

چیزی که بسیاری از مردم ممکن است متوجه نباشند این 
است که دو نوع کربوهیدرات وجود دارد: ساده و پیچیده. 
در حالی که کربوهیدرات های ساده به سرعت توسط بدن 
می  خون  قند  سریع  افزایش  به  منجر  و  شوند  می  تجزیه 
شوند، کربوهیدرات های پیچیده کندتر هضم می شوند و 

منجر به افزایش تدریجی قند خون می شود.
متوسط  و  کافی  مصرف  دیابتی،  بیماران  برای 
به  می تواند  که  است  مهم  بسیار  پیچیده  کربوهیدرات های 
خون  قند  سطح  حفظ  همچنین  و  لازم  مغذی  مواد  تامین 

پایدار کمک کند.
کربوهیدرات های سالم مدیریت برای دیابت

جو دوسر
جو دوسر یک صبحانه سالم است، اما می توان آن را در 

هر زمانی از روز نیز مصرف کرد. 
می  که  است  محلول  فیبر  از  خوبی  منبع  غذایی  ماده  این 
قند خون  به حفظ سطح  و  کرده  کند  را  قند  تواند جذب 
ثابت کمک کند. علاوه بر این، یک گزینه سالم برای قلب 
کمک  افراد  در  خون  کلسترول  سطح  کاهش  به  که  است 
می کند و آن را به گزینه غذایی مناسب برای افراد مسن و 
کسانی که از قبل بیماری های مزمن دارند تبدیل می کند.

شیرین زمینی  سیب 
دیابتی  بیماران  برای  است،  شیرین  آن  طعم  که  حالی  در 

بی خطر است.
از  دلیل است که سیب زمینی شیرین سرشار  این  به  این   
با سیب زمینی معمولی  مقایسه  فیبر و ویتامین است و در 
اندازه  برای   GI دارد.  تری  پایین   )GI( گلیسمی  شاخص 
گیری سرعتی که غذای شما می تواند سطح قند خون شما 

را افزایش دهد استفاده می شود.
محدوده نمرات GI به شرح زیر است:

    غذاهای با GI پایین: 55 یا کمتر
    غذاهای با GI متوسط: 69-56
    غذاهای با GI بالا: 70 یا بالاتر

زمینی شیرین سیب 
برنج قهوه ای

تری  پایین   GI ای  قهوه  برنج  سفید،  برنج  با  مقایسه  در 
هضم  کندتر  ای  قهوه  برنج  که  معناست  بدان  این  دارد. 
می شود و به حفظ سطح قند خون پایدار کمک می کند.

دارد،  بالایی  کربوهیدرات  که  حالی  در  برنج  نوع  این   
با  نیز همراه  را  معدنی مختلف دیگری  مواد  و  ها  ویتامین 

فیبر و آنتی اکسیدان ها فراهم می کند.
کینوا

در  غلات  ترین  پرمصرف  از  یکی  سنتی  طور  به  برنج 
به  آن  وضعیت  علیرغم  حال،  این  با  است.  جهان  سراسر 
به  اغلب  دیابت  به  مبتلا  افراد  اصلی،  غذای  یک  عنوان 

دلیل GI بالا از آن اجتناب می کنند.
مصرف  که  می کنند  پیشنهاد  کارشناسان  که  حالی  در   
دنبال جایگزین   به  بی خطر است، کسانی که  برنج  متوسط 
مناسب هستند ممکن است کینوا را در نظر بگیرند که یک 

GI پایین تر است. گزینه مغذی با 
کینوا یک غلات کامل و سرشار از پروتئین و فیبر است و 
دیابتی جلوگیری  افراد  در  قند خون  افزایش  از  تواند  می 
 Frontiers در  که   )2023 سال  )در  مطالعه  یک  کند.طبق 
کینوا  خوردن  اثرات  محققان  شد،  منتشر   in Physiology

را بر افراد مبتلا به اختلال تحمل گلوکز بررسی کردند. 
مدت  به  گروه  یک  شدند:  تقسیم  گروه  دو  به  نفر   138
کینوا مصرف کردند و گروه دیگر رژیم  یک سال روزانه 

غذایی معمول خود را ادامه دادند.
 پس از یک سال، این مطالعه نشان داد که گروهی که کینوا 
مصرف  کینوا  که  گروهی  با  مقایسه  در  می کردند  مصرف 
بهتر  کلسترول  سطح  پایین تر،  خون  قند  سطح  نمی کردند، 

و فشار خون پایین تری داشتند.
علاوه بر این، افراد کمتری در گروه کینوا به دیابت مبتلا 

شدند.
حبوبات

کربوهیدرات  از  غنی  غذاهای  دنبال  به  خصوص  به  اگر 
از دست  را  توانید حبوبات  نمی  دیابت هستید،  مناسب  و 

بدهید.
به  حبوبات،  مکرر  مصرف  که  دهد  می  نشان  تحقیقات   
خطر  برای  را  متعددی  فواید  است  ممکن  عدس،  ویژه 
دیابت نوع 2 در افراد مسن در معرض خطر قلبی عروقی 

بالا ارائه دهد.
فیبر  از  سرشار  حبوبات  خانواده  که  باشید  داشته  توجه   
و  هضم  سرعت  کاهش  با  تواند  می  که  است  پروتئین  و 

جذب قند به مدیریت سطح قند خون کمک کند.

کدام نوع سرطان را می توان به راحتی درمان کرد ؟ برای جواب 
دادن به این سوال ها، تحقیقات زیادی انجام شده و نتایج جالبی 
سرطان  بهبودی  مورد  در  تضمینی  هیچ  است.  آمده  دست  به  نیز 
وجود ندارد اما پزشکان در تشخیص و درمان برخی از انواع بیماری 

موفقیت بیشتری نسبت به انواع دیگر آن دارند.
کدام نوع سرطان را می توان به راحتی درمان کرد و ... برای جواب 
دادن به این سوال ها، تحقیقات زیادی انجام شده و نتایج جالبی نیز 

به دست آمده است، از جمله؛
میزان بقا در حال افزایش است: در بیماری سرطان میزان بقا 

نسبت به گذشته بسیار افزایش یافته است.
به بیان دیگر، آمار مرگ و میر بر اثر سرطان به طور منظم در حال 
کاهش است. بین سال های 2000 تا 2009، میزان مرگ و میر سالانه 
در مردان 1.8درصد و در زنان 1.4درصد کاهش پیدا کرد، اما چرا؟ 
به موقع عامل مهمی  استعمال کمتر دخانیات، تشخیص و درمان 
در کاهش ابتلا به سرطان است. با این حال آمار مرگ و میر بر اثر 
سرطان کبد و پانکراس افزایش یافته است. علت این امر به شیوع 
کلی  طور  به  دانست  باید  حال  این  با  گردد.  می  بر  مفرط  چاقی 
65درصد از افرادی که سرطان آن ها تشخیص داده می شود، 5سال 

بیشتر عمر می کنند.
تشخیص به موقع می تواند باعث نجات زندگی شود

نوع سرطانی  هر  ام دی،  از وب  نقل  به  نیوز  گزارش سلامت  به 
به  شود،  می  درمان  تر  راحت  شود،  داده  تشخیص  موقع  به  که 
همین دلیل انجام ماموگرافی سالانه، کولونوسکوپی و سایر روش 
های تشخیصی لازم است. تنها نوع سرطان مهم نیست بلکه زمان 

تشخیص آن نیز باید مورد توجه قرار گیرد.
هیچ تضمینی در مورد بهبودی سرطان وجود ندارد . اما پزشکان در 
یافتن و درمان برخی از انواع بیماری موفقیت بیشتری نسبت به انواع 
دیگر دارند. برخی به آرامی شروع به استفاده از کلمه »C« دیگر برای 

سرطان می کنند : »درمان«.
برخی از متخصصان این کلمه را به کار نمی برند و خاطرنشان می 
کنند که هرگز نمی توانید مطمئن باشید که سرطان پس از درمان 
برای همیشه از بین می رود. آنها ترجیح می دهند بگویند »ررمیس«، 
به این معنی که احتمال بازگشت بیماری وجود دارد. اما به طور 
کلی، فردی که 5 سال پس از تشخیص بدون سرطان بماند، شانس 

بهبودی بیشتری دارد.
کم خطر ترین سرطان ها

از سرطان ها اطلاق  به آن دسته  نوع سرطان معمولاً  کم خطرترین 
می شود که:

    رشد آهسته ای دارند: این نوع سرطان ها به کندی رشد می کنند 
و ممکن است سال ها طول بکشد تا به مرحله ای برسند که نیاز به 

درمان داشته باشند.
    به ندرت منتشر می شوند: این سرطان ها معمولاً به سایر بخش های 

بدن منتشر نمی شوند و بیشتر در همان نقطه اولیه باقی می مانند.
    به راحتی درمان می شوند: بسیاری از این سرطان ها در مراحل 

اولیه با جراحی، پرتو درمانی یا داروهای ساده قابل درمان هستند.
در مورد این پنج سرطان امید قوی تری برای بهبودی وجود دارد:

سرطان پروستات
افراد زنده 5 سال پس از تشخیص: حدود 99

چه چیزی شانس بهبودی را افزایش می دهد؟ بسیاری از تومورهای 
پروستات به کندی رشد می کنند یا اصلا رشد نمی کنند. وقتی این 
اتفاق می افتد، آنقدر مضر نیستند که نیاز به درمان داشته باشند. 
بسیاری از مردان مبتلا به این نوع تومورها می توانند سال ها بدون 
مشکل زندگی کنند. آنها اغلب به دلیل چیزی غیر از سرطان می 
سرطان  که  هنگامی  است؟  کمتر  درمان  احتمال  زمانی  میرند.چه 
گسترش می یابد )به نام سرطان متاستاتیک(، درمان آن بسیار سخت 
تر می شود. درصد کمی از سرطان های پروستات می توانند به 
سرعت به نقاط دوردست بدن منتقل شوند. هنگامی که این اتفاق 
می افتد، تنها حدود 34 از مردان 5 سال پس از تشخیص زندگی 
می کنند. خبر خوب این است که پزشکان معمولاً اکثر سرطان های 

پروستات را زودتر از زمان شیوع تشخیص می دهند.
آیا غربالگری کمکی می کند؟ دو راه اصلی برای بررسی سرطان 
پروستات وجود دارد: یکی از آنها معاینه دیجیتالی رکتوم است، 
زمانی که پزشک با یک انگشت دستکش، قسمت پایین بدن شما 
را چک می کند. آزمایش دوم یک آزمایش خون به نام آزمایش 
PSA است که سطح پروتئینی را که اغلب در مردان مبتلا به سرطان 
پروستات بالاتر است اندازه گیری می کند. PSA می تواند به دلایلی 
غیر از سرطان پروستات افزایش یابد، بنابراین برخی از گروه های 

پزشکی می گویند مردانی که در معرض خطر طبیعی این بیماری 
هستند، نباید این آزمایش را انجام دهند. با پزشک خود در مورد 
متوجه  اگر  یا خیر صحبت کنید.  دارید  به آزمایش  نیاز  آیا  اینکه 
مشکلاتی مانند مشکل ادرار کردن یا خون در ادرار خود شدید، 
همیشه به آنها اطلاع دهید. این موارد می توانند علائم سرطان یا 

سایر مشکلات پروستات باشند.
سرطان تیروئید

افراد زنده 5 سال پس از تشخیص: حدود )بسته به نوع بافت(چه 
چیزی شانس بهبودی را افزایش می دهد؟ تیروئید یک غده پروانه 
ای شکل در گردن است که هورمون های مورد نیاز بدن را برای 
سوزاندن کالری، کنترل ضربان قلب و غیره می سازد. شایع ترین 
نوع سرطان تیروئید، پاپیلاری است که به کندی رشد می کند. حتی 
زمانی که تومورها بزرگ هستند یا شروع به رشد به سایر بافت های 
مجاور می کنند، پزشکان اغلب می توانند این بیماری را با جراحی 
که غده را خارج می کند، درمان کنند. پس از جراحی، افراد برای 
جایگزینی هورمون هایی که تیروئید می سازد، دارو مصرف می کنند.

پزشکان همچنین سرطان های تیروئید را زودتر از همیشه پیدا می 
کنند که درمان آنها را آسان تر می کند.

چه زمانی احتمال درمان کمتر است؟ نوعی از بیماری به نام سرطان 
تیروئید آناپلاستیک دارای نرخ بقای 5 ساله تنها 8 درصد است، اما 

بسیار نادر است.
آیا غربالگری کمکی می کند؟ هیچ آزمایش غربالگری توصیه شده 
برای سرطان تیروئید وجود ندارد. اکثر مردم زمانی متوجه می شوند 
تومور دارند )یا پزشک( که در گردن خود توده یا تورم را احساس 
می کنند. گاهی اوقات زمانی که شما به دلیل دیگری سونوگرافی 
انجام می دهید، پزشک مشکل را تشخیص می دهد. اگر توده ای در 
گردن خود احساس کردید یا علائمی مانند مشکل در تنفس یا بلع 

دارید، حتماً به پزشک خود اطلاع دهید.
سرطان بیضه

افراد زنده 5 سال پس از تشخیص: 95.1
چه چیزی شانس بهبودی را افزایش می دهد؟ در مراحل اولیه آن 
)زمانی که تومور به سایر قسمت های بدن گسترش نیافته است(، 
پزشکان می توانند این سرطان را با جراحی برای برداشتن یک یا 
هر دو بیضه دارای تومور درمان کنند. اگر مردان فقط یک بیضه را 
بردارند )که یک امر عادی است(، بیضه دیگر معمولاً هورمون کافی 
برای رابطه جنسی و پدر شدن برای آنها تولید می کند. برای سرطان 
های در مراحل بعدی، جراحی و پرتودرمانی یا شیمی درمانی اغلب 
به خوبی جواب می دهند. گاهی اوقات پیوند سلول های بنیادی 
انجام می شود. پزشکان داروی شیمی درمانی سیس پلاتین را که 
در دهه 1970 معرفی شد، با افزایش نرخ بقای سرطان پیشرفته بیضه 

نسبت می دهند.
چه زمانی احتمال درمان کمتر است؟ درمان هایی وجود دارد که 
حتی برای سرطان پیشرفته بیضه نیز به خوبی جواب می دهد. نرخ 
بقای 5 ساله برای این نوع تومور 73 درصد است، که هنوز برای 

سرطان در مراحل پایانی بسیار بالا است.
آیا غربالگری کمکی می کند؟ هیچ آزمایش غربالگری برای سرطان 
بیضه وجود ندارد. مردان در صورت احساس برآمدگی در بیضه یا 
بزرگتر شدن یکی از بیضه ها باید به پزشک مراجعه کنند. این موارد 

می توانند نشانه های اولیه تومور باشند.
ملانوما

افراد زنده 5 سال پس از تشخیص: 94
چه چیزی شانس بهبودی را افزایش می دهد؟سرطان پوست را با 
چشم غیر مسلح در حالی که هنوز در مراحل اولیه است معمولاً می 
توانیدتشخیص دهید. اگر به خارج از سطح پوست گسترش نیافته 

باشد، پزشکان می توانند آن را با جراحی برداشته و درمان کنند.
به  ملانوما  احتمال سرایت  است؟  درمان کمتر  احتمال  زمانی  چه 
بیشتر  به سایر سرطان های پوست  نسبت  بدن  سایر قسمت های 
است. هنگامی که از سطح پوست فراتر می رود، درمان آن سخت 
می شود. تنها 35 درصد از افرادی که ملانوم را پس از سرایت به 
سایر قسمت های بدن تشخیص می دهند، 5 سال پس از تشخیص 

آنها همچنان زنده خواهند بود.
آیا غربالگری کمکی می کند؟ بله. می توانید پوست خود را از نظر 
بررسی  برجسته  یا  تیره، عجیب و غریب  بزرگ،  لکه های  وجود 
کنید. به ویژه مهم است که پشت و پوست سر، کیسه بیضه و بین 
انگشتان پا را بررسی کنید. دیدن ملانوم در این مکان ها سخت تر 
است. در صورت مشاهده هر یک از این تغییرات فوراً به پزشک 
خود اطلاع دهید. آنها می توانند به شما بگویند که آیا لکه طبیعی 

است یا نه. اگر خطر ابتلا به ملانوم بیشتر است، مثلًا اگر قبلًا به آن 
مبتلا بوده اید یا در خانواده شما وجود دارد، به طور مرتب توسط 

متخصص پوست غربالگری شوید.
سرطان سینه:مرحله اولیه

افراد زنده 5 سال پس از تشخیص: مراحل اولیه 0 و 1 - 99 تا 100
مدرن  پزشکی  دهد؟  می  افزایش  را  بهبودی  شانس  چیزی  چه 
امروزه  است.  داشته  سینه  سرطان  برابر  در  زیادی  های  پیشرفت 
پزشکان بیشتر در مورد چگونگی تشخیص و درمان آن می دانند. 
ما همچنین شرایط را خیلی بهتر از همیشه درک می کنیم. به عنوان 
بلکه  نیست،  بیماری  یک  سینه  سرطان  که  دانیم  می  اکنون  مثال، 
مجموعه چندین بیماری است. محققان داروهای مختلفی را برای 

درمان انواع خاص آن ارائه کرده اند.

چه زمانی احتمال درمان کمتر است؟ سرطان سینه که زود تشخیص 
داده شود، درمان آن آسان تر است. برخی از انواع این بیماری نیز 
قابل درمان تر از انواع دیگر هستند. به عنوان مثال، یک تومور سینه 
که »گیرنده استروژن مثبت« است از داروهایی که سطح استروژن 
را کاهش می دهند سود می برد. از سوی دیگر، سرطان های سینه 
سود  هدفمند  درمان های  از  و  هستند  تهاجمی تر  منفی«  »سه گانه 

نمی برند.
که  اند  داده  نشان  مطالعات  بله.  کند؟  می  کمکی  غربالگری  آیا 
تری  طولانی  عمر  کند  شما کمک  به  تواند  می  منظم  ماموگرافی 
در  متفاوتی  دستورالعمل های  پزشکی  گروه های  اما  باشید  داشته 
مورد زمان دریافت آنها دارند. برخی توصیه می کنند در صورت 
داشتن خطر طبیعی سرطان سینه، آزمایش های غربالگری را یک بار 
از سن 50 سالگی شروع کنید. انجمن سرطان آمریکا به زنانی که از 
سن 45 سالگی ماموگرافی را شروع می کنند توصیه می کند سالیانه 
ماموگرافی انجام دهند و افراد 40 تا 44 ساله در صورت تمایل باید 

انتخابی برای شروع ماموگرافی سالانه داشته باشند.
سرطان دهانه رحم

سالانه تقریبا 12هزار مورد سرطان دهانه رحم تشخیص داده می 
شود و میزان بقای 5ساله آن ها 69درصد است. به علت آزمایش 
پاپ اسمیر، بسیاری از انواع سرطان در زنان کاملا قابل پیشگیری 

است.
سرطان خون و اعضای داخلی

سخت ترین انواع سرطان آن دسته ای است که در اعضای داخلی 
یا سیستم خون آغاز می شود؛ در حال حاضر برای تشخیص این 
نوع سرطان ها، روش و معاینه دقیقی موجود نیست و علایم آن تا 

رسیدن به مرحله پیشرفته آشکار نمی شود.
سرطان تخمدان

بیشتر در مرحله سوم یا چهارم تشخیص داده می شود و اغلب عود 
می کند. میزان بقای 5ساله 44درصد است اما در صورت تشخیص 
به موقع این میزان به 92 درصد افزایش می یابد. احتمال زمان بقای 
5ساله برای سرطان گلبول های سفید، 71درصد و برای سرطان خون 

)لوسمی( 58درصد است.
سرطان پانکراس

این سرطان بدترین آمار را دارد و اغلب بیماران بعد از یک سال از 
زمان تشخیص جان خود را از دست می دهند و تنها 6درصد پس 

از زمان تشخیص، پنج سال عمر می کنند.
سرطان ریه

سالانه به طور میانگین 228مورد جدید سرطان ریه تشخیص داده 
می شود و تنها 17 درصد این افراد پس از تشخیص زنده می مانند. 
در صورت محدود بودن تومور، احتمال بقای 5ساله 52درصد است. 

در صورتی که ناحیه ای باشد، این احتمال 25درصد است.
سرطان مخاط رحم

میزان بقای 5ساله برای مبتلایان به سرطان دیواره رحم یا سرطان 
توده  بودن  محدود  صورت  در  و  است  87درصد  رحم،  مخاط 
95درصد است. اگرچه در روش های تشخیصی احتمال خطا وجود 
دارد اما به علت علایمی که نشان می دهد، میزان بقا بالاست. در 
زنان یائسه، خون ریزی واژن می تواند علامت اولیه باشد که نیاز به 

بررسی دارد. با درمان، میزان بقا خیلی زیاد است.
سرطان کولون

کولونوسکوپی در تشخیص به موقع این بیماری نقش مهمی دارد. 
سالانه حدود 100هزار مورد جدید سرطان رکتوم و کولون تشخیص 
داده می شود و احتمال بقای 5ساله بیماران تقریبا 70درصد است. با 
کولونوسکوپی، جراحان پولیپ های از قبل سرطانی شده را خارج 
می کنند. با خارج کردن آن، خطر مرگ 50درصد کاهش پیدا می 

کند.
علل و عوامل کم خطر ترین سرطان ها

به  است  ممکن  سرطان ها  سایر  مانند  سرطان ها  نوع  کم خطرترین 
علت ترکیبی از عوامل ژنتیکی و محیطی بروز کنند. عوامل خطر 

معمولاً شامل:
    قرار گرفتن در معرض نور خورشید )برای سرطان های پوستی(

    سابقه خانوادگی سرطان
    سن بالا

    عوامل هورمونی )مانند سرطان پروستات و تیروئید(
تشخیص سرطان

آزمایش های  طریق  از  معمولاً  سرطان ها  نوع  این  تشخیص 
تصویربرداری، بیوپسی، و بررسی های بالینی انجام می شود. با توجه 
به اینکه این سرطان ها رشد آهسته تری دارند، تشخیص زودهنگام 

می تواند به جلوگیری از گسترش و درمان مؤثر کمک کند.
گزینه های درمانی سرطان

کم خطرترین سرطان ها معمولاً به درمان های کم تهاجمی نیاز دارند. 
روش های متداول شامل:

    جراحی: برای برداشتن تومور.
    پرتو درمانی: برای هدف گیری و از بین بردن سلول های سرطانی.

    داروهای موضعی یا خوراکی: برای سرطان های پوستی و برخی 
سرطان های دیگر.

    نظارت فعال: در برخی موارد، پزشکان ممکن است به جای 
در صورت  تا  دهند  قرار  نظارت  تحت  را  سرطان  فوری،  درمان 

تغییرات مشکوک، اقدام به درمان کنند.

تاثیر تلویزیون بر کودکان همواره یکی از موضوعاتی بوده است 
که در بین والدین، روانشناسان و پژوهشگران به شدت بحث شده 
است. تلویزیون به عنوان یکی از ابزارهای قدرتمند رسانه ای، با ارائه 
برنامه ها و فیلم های متنوع، قدرتی بی نظیر بر روی تمامی جوانان 
دارد. اما در عین حال، این وسیله نیز دارای تاثیرات خود روی رشد 

و توسعه کودکان است.
تاثیرات تلویزیون بر کودکان را جدی بگیرید

به گزارش سلامت نیوز، دکتر سامرند سلیمی روانپزشک در مقاله 
ای نوشت: اگرچه تماشای تلویزیون می تواند برای کودکان مزایایی 
داشته باشد، مانند افزایش دانش و آگاهی درباره جهان، توسعه زبانی 
و ارتقاء مهارت های اجتماعی، اما در عین حال ممکن است تاثیرات 

منفی نیز بر آنان داشته باشد.
افزایش دانش و آگاهی

تلویزیون می تواند به شیوه ای جذاب و زیبا به کودکان اطلاعات و 
دانش های مختلف را ارائه دهد. برنامه های آموزشی و سرگرم  کننده 
می توانند مفاهیم پایه ای را به طور جذابی به کودکان آموزش دهند 

و دانش عمومی آنها را ارتقا دهند.
توسعه زبانی

تماشای برنامه های تلویزیونی کودکان را با کلمات و عبارات جدید 
از  آنها  می کند.  تقویت  را  شان  زبانی  مهارت های  و  می کند  آشنا 
برنامه ها، روانشناسی و گرامر زبان را به  طریق شنیدن و تماشای 

صورت غیرمستقیم یاد می گیرند.
انگیزش و الهام

برخی برنامه ها و فیلم ها ممکن است برای کودکان را الهام بخش 

بوده و باعث شوند آنها علاقه ها و استعدادهای خود را شناسایی 

یا علمی می توانند کودکان  برنامه های هنری، ورزشی  مثلًا،  کنند. 
را تحریک کرده و به آنها کمک کنند تا استعدادهای خود را در 

زمینه های مختلف کشف کنند.
ارتباط اجتماعی

را  اجتماعی  مسائل  و  موضوعات  می توانند  تلویزیونی  برنامه های 
معرفی کنند و باعث شود که کودکان درباره این مسائل فکر کنند 
و با دیگران درباره آنها گفتگو کنند. این می تواند بهبود مهارت های 

اجتماعی آنها را تسهیل کند و روابط میان فردی را تقویت کند.
تاثیرات منفی تلویزیون بر کودکان

زیر  باشد. در  داشته  منفی  تأثیرات  بر کودکان  تلویزیون می تواند 
تعدادی از این تأثیرات را می توانید مشاهده کنید:

کاهش فعالیت جسمانی
فعالیت  به کاهش  برای مدت طولانی می تواند  تلویزیون  تماشای 
جسمانی کودکان منجر شود. زمانی که کودکان وقت خود را صرف 
تماشای تلویزیون می کنند، فعالیت های فیزیکی مانند بازی در فضای 

باز و ورزش را کمتر انجام می دهند.
کاهش تمرکز و توجه

برخی برنامه های تلویزیونی پر از تحرکات سریع، تغییر صحنه های 
مکرر و تبلیغات هستند که ممکن است باعث کاهش تمرکز و توجه 
کودکان شود. این مسئله می تواند بر عملکرد تحصیلی و یادگیری 

آنها تأثیر بگذارد.
محتوای نامناسب

تلویزیون ممکن است شامل محتوایی باشد که مناسب سن کودکان 
یا  ترسناک  خشونت آمیز،  صحنه های  برنامه ها،  برخی  در  نیست. 
جنسیتی وجود دارد که می تواند روی عواطف و رفتار کودکان تأثیر 

بگذارد و به آنها صحیح و نادرست یاد بدهد.
افزایش چاقی

تماشای تلویزیون به طور مداوم می تواند باعث افزایش مصرف غذا 
و تبلیغات مربوط به غذاهای ناسالم شود. این موضوع می تواند به 
افزایش خطر چاقی و مشکلات بهداشتی مربوط به آن در کودکان 

منجر شود.
محدودیت زمانی

وقت زیادی صرف تماشای تلویزیون می تواند باعث کاهش وقتی 
که کودکان برای فعالیت های مهم دیگر مثل مطالعه، بازی با دوستان 

و خانواده و تمرینات دارند شود.
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با این استراتژی های شگفت آور می توانید در 5 ماه پیشرفت 
زیادی در زندگی خود ببینید.

تایمز  از  نقل  به  فرارو  از  نقل  به  نیوز  گزارش سلامت  به 
اهداف  به  دستیابی  شدن،  صبورتر  خواه  اینترتینمنت، 
خاص، یا صرفاً شادی بیشتر و موفقیت کلی، هنوز زمانی 

زیادی برای رشد شخصی وجود دارد.
باورتان  شاید  است؛  مانده  باقی   2024 سال  از  ماه   5 تنها 
پیشرفت، متحول کردن  برای  ماه زمانی عالی   5 اما  نشود، 

زندگی و سبک زندگیتان است.
سخت کار کردن

تمام  است.  مهم  بسیار  موفقیت  برای  کردن  کار  سخت 
و  بگذارید  برانگیز  چالش  وظایف  انجام  بر  را  تمرکزتان 
از حواس پرتی دوری کنید. کنار گذاشتن حواس پرتی ها 
به  و  می دهد  افزایش  را  بهره وری شما  کارها  بر  تمرکز  و 
و  شخصی  پروژه های  شغل،  در  بزرگتری  دستاوردهای 
از منطقه امن خود  اهداف شما منجر می شود. بدون ترس 

خارج شوید و خودتان را به چالش بکشید.
یادگیری را متوقف نکنید

یکی دیگر از راه های مؤثر برای متحول کردن زندگی این 
طریق  از  چه  بگیرید.  یاد  جدیدی  چیز  روز  هر  که  است 
یا  مهارت سازی  تمرین های  آنلاین،  دوره های  مطالعه، 
کارگاه ها؛ این عادت می تواند رشد شخصی شما را تا حد 
زیادی افزایش دهد و دانش شما در زمینه های مختلف را 
بیشتری خواهید  نفس  به  اعتماد  کار  این  با  دهد.  گسترش 
داشت و با ادغام دانش خود در حوزه های مختلف شانس 

موفقیت بیشتری در زندگی خواهید داشت.
قدردان باشید

با  را  روز  هر  است.  موفقیت  در  مهم  عنصر  یک  قدردانی 
شروع  هستید  سپاسگزار  آن ها  بابت  که  چیز  سه  نوشتن 
کنید یا پایان دهید. این عادت ساده به شما کمک می کند 
مثبت  ذهنیتی  و  کنید  تمرکز  زندگی  مثبت  جنبه های  بر  تا 
ناامیدی،  احساس  وقتی  باشید.  داشته  روزتان  آغاز  برای 
عصبانیت یا خستگی می کنید لحظه ای وقت بگذارید و این 
لیست را بخوانید. این تمرین می تواند به سرعت حال شما 
را بهتر کند. حفظ یک ذهنیت مثبت می تواند توانایی شما 

برای دستیابی به اهدافتان را افزایش دهد.
از فضای مجازی دوری کنید

رسانه های اجتماعی تأثیر بسیار زیادی بر سلامت روحی و 
جسمی شما دارند. حتی اگر از تلفن یا لپ تاپ برای کار 
استفاده می کنید، استراحت و دوری منظم از این دستگاه ها 
ارتباط  برای قطع  را  ضروری است. هر روز زمان خاصی 
با رسانه های اجتماعی در نظر بگیرید. این تمرین می تواند 
به کاهش استرس، افزایش تمرکز و بهبود روابط اجتماعی 

شما کمک کند.
مهربان باشید

انجام کارهای کوچک برای دیگران از سر مهربانی به طور 
را  شما  اجتماعی   ارتباطات  و  روحی  حال  توجهی  قابل 

تحت تأثیر قرار می دهد.
افزایش می دهد، حس  به نفس شما را  اعتماد  این تمرین   
هدفمندی و انگیزه شما را تقویت می کند. در نهایت، این 
اعمال کوچک به شما کمک می کند تا به فرد بهتری تبدیل 

شوید.
انرژی های منفی را از زندگی تان حذف کنید

چه  بدانید  است  لازم  منفی،  انرژی های  بردن  بین  از  برای 
باعث می شود احساس خوبی  افرادی در زندگی  یا  کارها 
نداشته باشید. پس از شناسایی این مؤلفه ها تنها لازم است 

برای محافطت از خودتان مرزهایی تعیین کنید.
در  را  روزتان  و  کنید  احاطه  مثبت  افرادی  با  را   خودتان 
محیطی شاد بگذرانید. عادات منفی را با عاداتی جایگزین 
این  ایجاد  با  میدهند.  خوبی  احساس  شما  به  که  کنید 

تغییرات، شادی و رفاه کلی خود را افزایش خواهید داد.
مطالعه کنید

آیا تا به حال عادت رایج اکثر افراد موفق توجه کرده اید؟ 
متعددی  فواید  مطالعه  هستند.  مطالعه  مشتاق  آن ها  همه 
دایره  و  دانش  می دهد،  گسترش  را  شما  بینی  جهان  دارد: 
لغات شما را افزایش می دهد، همدلی شما نسبت به دیگران 
را بیشتر می کند و هوش شما را افزایش می دهد. بنابراین، 
زندگی  در  موفقیت  و  پیشرفت  برای  مطالعه  عادت  ایجاد 

ضروری است.
آنلاین  اخبار  خواندن  به  یا  بخوانید  کتاب  نیست  مهم   
مشغول شوید؛ حداقل 30 دقیقه مطالعه در روز را به عادتی 

همیشگی تبدیل کنید.
رسیدگی به روابط اجتماعی

حرفه ای  زندگی  بهبود  برای  جدید  اجتماعی  روابط  ایجاد 
که  افرادی  با  را  خود  است.  مهم  بسیار  شما  شخصی  و 
می توانند تأثیرات مثبتی در زندگی تان داشته باشند، احاطه 
کنید. دوستان یا همکاران جدید می توانند انگیزه شما برای 

ساختن یک زندگی بهتر را افزایش دهند.
ورزش کنید

ورزش هایی ساده در برنامه روزانه خود بگنجانید. ورزش 
روزانه لازم نیست حتما در باشگاه های گران قیمت باشد. 
قدم زدن یا ورزش در خانه نیز وقتی به صورت منظم انجام 
داشت.  خواهد  شما  سلامتی  در  زیادی  بسیار  تأثیر  شود 
ورزش در کنار فواید جسمی، برای سلامت روان و بهبود 
خلق و خوی شما نیز بسیار مفید است و به کاهش استرس 

و اضطراب کمک می کند.
تغذیه سالم

زندگی  میتواند  که  است  قدرتمند  عادت  یک  سالم  تغذیه 
شما را تا حد زیادی بهبود بخشد. با انتخاب غذاهای مغذی 
مانند میوه های تازه، حبوبات و سبزیجات به سلامت بدنتان 
محدود  را  شده  فرآوری  غذاهای  مصرف  بدهید.  اهمیت 
کنید و اندازه وعده هایتان را مدیریت کنید تا از پرخوری 

جلوگیری کنید.
 مصرف کافی آب و پرهیز از میان وعده های آخر شب به 

حفظ انرژی و سلامت کلی شما کمک می کند.
 این تغییرات ساده می تواند سلامت روحی و جسمی شما 
را تقویت کند و در نهایت زندگی شما را به نحوی مثبت 

تغییر دهد.

کم خطر ترین سرطان ها

تاثیرات تلویزیون بر کودکان را جدی بگیرید

پنج شنبه 1 شهریور   1403 -17 صفر   1446 -22 آگوست 2024 - شماره 47252

سلامتاجتماعی



اقتصادیاقتصادی

5

توسعه محصولات پایین دستی 
راهی برای عبور از تحریم ها سال  تا  اینکه  به  اشاره  با  هوشمند  حکمرانی  اندیشکده  رئیس 

1410 باید 12 میلیون واحد مسکونی ساخته شود گفت: بهترین 
به  بتوان  تا  است  متقاضیان  به  زمین  اعطای  وساز  شیوه ساخت 

این عدد برسیم.
مسکن  ساز  و  ساخت  وضعیت  به  اشاره  با  مدنی  سیدطه حسین 
در کشور گفت: قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران در اصول 
سوم، سی و یکم و چهل و سوم صراحتاً به موضوع حق مسکن 

و سرپناه پرداخته است.
شده  موظف  دولت    اساسی،  قانون  سوم  اصل   در  افزود:  مدنی 
محرومیت   نوع   هر  ساختن   برطرف  برای  را  خود  امکانات  همه 
مسکن  به کار برد. در اصل سی و یکم هم داشتن  مسکن  متناسب  
نیاز، حق  هر فرد و خانواده  ای رانی عنوان و دولت  موظف   با 
خصوص   به  نیازمندترند  که   آنها  برای  اولویت   رعایت   با  شده  

روستانشینان  و کارگران  زمینه  اجرای  این اصل  را فراهم  کند.
نیز  اساسی   قانون   سوم  و  چهل  اصل   در  کرد:  خاطرنشان  وی 
تأمین  براساس  ایران  اسلامی  جمهوری  اقتصاد  که  شده  عنوان 

نیازهای اساسی از جمله مسکن استوار می شود.
اساسی  قانون  می دهد  نشان  اصل  سه  این  کرد:  تصریح  مدنی 
ما توجه ویژه ای به بحث مسکن دارد و الزامات مهمی را برای 
از  این اصول نکات مهمی دارد که  دولت در نظر گرفته است. 
جمله آن می توان به اولویت بندی حل مساله مسکن، رفع فقر و 
نیاز جامعه  با  برطرف کردن محرومیت و تناسب ساخت مسکن 

هدف اشاره کرد.
اختصاص  ضعیف  اقشار  به  باید  مسکن  بخش  دولتی  منابع 

یابد
به  توجه  با  بنابراین  گفت:  هوشمند  حکمرانی  اندیشکده  رئیس 
با  بخش  این  در  دولت  مسکن،  ساخت  برای  منابع  محدودیت 
نیست  قرار  و  نداشته  مسئولیت عمومی  اساسی  قانون  به  عنایت 
دارای  قبل  از  که  دهد  تخصیص  اقشاری  به  را  خود  منابع 
نیازمند  اقشار  به  را  منابع  این  باید  و  بوده  مسکونی  واحدهای 

اختصاص دهد.
مدنی در ادامه به اهمیت توجه دولت به ضروریات و بخش های 
اقتصادی مانند مسکن محرومان که در اولویت بخش خصوصی 
نیست اشاره و اعلام کرد: دو رهبر انقلاب هم در این خصوص 
نکاتی را به دولت ها یادآور شده اند. به عنوان نمونه امام خمینی 
و  جمهوری  ریاست  با  دیدار  در   1۳۶۳ سال  ماه  شهریور  )ره( 
نمی توانند  را که مردم  »کارهایی  بیان کردند  هیئت دولت وقت 
دولت  که  هم  کارهایی  بدهد.  انجام  باید  دولت  بدهند،  انجام 
را  مردم  دهند،  انجام  می توانند  مردم  هم  و  دهد  انجام  می تواند 
پیدا  انحراف  مبادا  که  بکنید  نظارتی  یک  فقط  بگذارید.  آزاد 
نوروزی سال 1402  مقام معظم رهبری هم در سخنرانی  شود.« 
کردند  اعلام  رضوی  مطهر  حرم  مجاوران  و  زائران  اجتماع  در 
بارها  باشد.  مردم  اختیار  در  باید  اقتصاد  مهمّ  »بخش های  که 
دولتی،  شرکت های  دولتی،  بنگاه های  که  کردیم  تکرار  را  این 
نکنند  رقابت  بنگاه های خصوصی  با  باید  شبه دولتی  شرکت های 
را  تصدّی گری  دولت  بدهند.  انجام  مردم  را  تولید  بگذارند  و 
کند،  را کم  کند؛ دخالت  زیاد  باید  را  نظارت  کند،  بایستی کم 

نظارت را زیاد کند.«
دخالت مستقیم دولت، بازار مسکن را مختل می کند

مسکن  بخش  به  تعمیم  قابل  بیانات  این  کرد:  خاطرنشان  وی 
و  ساخت  در  دولت  مستقیم  دخالت  تجربه  که  چرا  هست  نیز 
ساز مسکن نشان می دهد ورود شرکت های بزرگ دولتی و شبه 
دولتی به بخش ساخت و ساز، این بازار گسترده و مهم را مختل 
کرده است. بنابراین نقش دولت در بخش مسکن باید به صورت 
جهت  دقیق  نظارت های  و  زمینه ها  آوردن  فراهم  تسهیلگری، 

جلوگیری از انحراف منابع تعریف شود.
اهمیت  درباره  ادامه  در  هوشمند  حکمرانی  اندیشکده  رئیس 
ما  شهرسازی،  و  راه  وزارت  آمار  طبق  گفت:  مسکن،  موضوع 
واحد مسکونی جدید  میلیون   12 به حدود   1410 پایان سال  تا 
نیاز داریم. از طرف دیگر ۸ میلیون واحد مسکونی فرسوده هم 
تا  بنابراین  شود.  نوسازی  است  لازم  که  دارد  وجود  کشور  در 
سال 1410 لازم است سالانه 1.۵ میلیون مسکن جدید در کشور 
صنعت  ساله   22 سابقه  بررسی  داد:  ادامه  شود.مدنی  ساخته 
تکمیل شده  نشان می دهد که واحدهای مسکونی  مسکن کشور 
روندی   1۳۹2 سال  تا   1۳۸0 سال  از  خصوصی  بخش  توسط 

صعودی داشته و از ۳۷0 هزار واحد به ۸۳4 هزار واحد رسید.
وی افزود: این روند از سال 1۳۹2 تا سال 1۳۹۵ نزولی شد و 
تعداد واحدهای مسکونی تکمیل شده توسط بخش خصوصی در 
این بازه زمانی به ۳۸2 هزار واحد رسید و از سال 1۳۹۵ به بعد 
بر روی رقم حدود 400 هزار واحد در سال ثابت ماند که این 
وضعیت کشور را با یک عقب ماندگی در حوزه مسکن مواجه 
کرد.رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند ادامه داد: صرف نظر از 
نرمال  مسکونی  واحد  مترمربع  هر  ساخت  متوسط  زمین،  هزینه 
شهری )تا ۵ طبقه( در انتهای سال 1402 حدود 12 میلیون تومان، 
در ساختمان ۶ تا 12 طبقه حدود 1۵.۵ میلیون تومان و از 1۳ تا 
20 طبقه هم این عدد به حدود 1۸ میلیون تومان در هر مترمربع 
می رسید. این اعداد نشان می دهد بلندمرتبه سازی در مناطقی که 

محدودیت زمین وجود ندارد مقرون به صرفه نیست.
کار  و  ساز  بهترین  پایین  دهک های  به  رایگان  زمین  ارائه 

تنظیمی دولت
زمین  تملک  قیمت  سهم  گفت:  هم  زمین  قیمت  مورد  در  مدنی 
است.  آن  ساخت  قیمت  به  نزدیک  بعضاً  اقتصادی  مناطق  در 
البته در برخی مناطق دیگر که اقتصادی محسوب نمی شوند؛ این 
قیمت تا چندبرابر هزینه ساخت بر روی قیمت تمام شده مسکن 
اثرگذار است. بنابراین در بحث مسکن حمایتی و اقتصادی، اگر 
زمین رایگان نباشد هزینه تمام شده مسکن تا بیش از ۶0 درصد 
بالا می رود اینجاست که نقش دولت در تأمین نیاز مسکن، خود 
به  رایگان  زمین  ارائه  با  می تواند  دولت  چون  می دهد  نشان  را 

زیادی  حد  تا  را  مسکونی  واحد  شده  تمام  هزینه  هدف  جامعه 
کاهش دهد.

رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند ادامه داد: سیاست ارائه زمین 
به  و  اختیار دولت  مالکیت آن در  این است که  رایگان مستلزم 
راحتی قابل واگذاری باشد. البته واگذاری زمین هایی که در دل 
شهرها قرار دارد نوعی رانت محسوب می شود. بنابراین زمین های 
مورد نظر باید از بافت کنونی شهرها خارج باشد ولی نباید در 
نباید  تعریف شود. همچنین  امنیت غذایی  با کشاورزی و  تضاد 
تمایلی  پایین  باشد که دهک های  از شهرهای کنونی دور  آنقدر 
به حضور در آن نداشته باشند چرا که، فاصله زیاد از شهرهای 
توسعه  همچون  جدید  هزینه های  سری  یک  دولت  برای  کنونی 
آموزشی،  امکانات  عمومی،  نقل  و  حمل  و  ارتباطی  راه های 
فرهنگی، بهداشتی و درمانی و زیرساخت های الکترونیکی مانند 
اینترنت، تلفن، آنتن های رادیویی و مخابراتی و … که به آن ها 
زیرساخت های نرم و سخت می گویند، به دنبال دارد و نبود هر 
کدام از این امکانات به خصوص امکانات ارتباطی مانند حمل 
و نقل عمومی اقشار ضعیف -که اتفاقاً جامعه هدف بوده اند- را 

در رفت و آمدها دچار مشکل جدی خواهد کرد.
موضوع  در  دولت  قبل،  مسائل  بر  علاوه  کرد:  خاطرنشان  وی 
از سوداگری هم  پیشگیری  اهمیت  به  باید  مسکن حمایتی حتماً 
ایجاد  زمانی  حمایتی  مسکن  در  سوداگری  باشد.  داشته  دقت 
می شود که مالک قادر به پرداخت کامل هزینه نباشد یا پروژه در 
زمان مقرر تکمیل نشود و توان انتظار بیشتر برای تحویل گرفتن 
به واگذاری  ناچار  این شرایط  باشد؛ در  نداشته  را  مسکن خود 
ملک خود به یک سوداگر خواهد شد. بنابراین دولت باید به این 

موارد هم دقت داشته باشد.
در حوزه  تقاضا  نوع  به سه  می توان  زمینه  این  در  افزود:  مدنی 
مسکن اشاره کرد. اول تقاضای حیاتی و مربوط به افرادی است 
به خرید واحد مسکونی در حالت عادی  قادر  به هیچ وجه  که 
دولتی  حمایت  نبود  و  دارند  حمایت  به  مبرمی  نیاز  و  نیستند 
این  از  معضلاتی  و  طلاق  فرزندآوری،  عدم  ازدواج،  عدم  به 
به  که  است  افرادی  به  مربوط  دوم  دسته  می شود.  منجر  دست 
دنبال بهبود کیفیت زندگی با بهبود وضعیت مسکن خود هستند. 
به  نیازی  و  هستند  مسکن  دارای  که  افرادی اند  هم  سوم  دسته 

حمایت های دولت برای خرید مسکن جدید ندارند.
کاهش  درصد   ۵۰ تا  را  شده  تمام  هزینه  رایگان  زمین 

می دهد
وی درباره چگونگی سیاستگذاری دولت نسبت به این سه دسته 
گفت: دولت طبق قانون اساسی موظف به حمایت از دسته اول 
و بهترین راه حمایت از این اقشار ارائه زمین رایگان است چون 
اختصاص زمین رایگان قیمت تمام شده خانه برای این افراد را 
تا ۵0 درصد کاهش می دهد و پس از آن با تسهیلات دولتی و 
آورده جزئی از طرف متقاضی، فرد می تواند واحد مسکونی را 

به طور کامل بسازد.
در  دوم  دسته  اینکه  بیان  با  اندیشکده حکمرانی هوشمند  رئیس 
بالاتر  مالی  توان  به  توجه  با  گفت:  دارند؛  قرار  بعدی  اولویت 
این دسته نسبت به دسته اول، ریسک نکول و عدم بازپرداخت 
تسهیلات در این دسته از افراد کمتر است و بانک های خصوصی 
وام های  دسته  این  به  می توانند  تخصصی،  غیر  دولتی  حتی  و 

غیردستوری با مبالغ بالاتری ارائه کنند.
وی افزود: دسته سوم همانطور که گفته شد نیازی به تسهیلات 
این سمت  به  زیاد  احتمال  به  و  ندارند  بخش مسکن  در  دولتی 
این دسته  از  افرادی  است  البته ممکن  نخواهند کرد.  پیدا  سوق 
باشند که با اهداف سوداگرایانه به این بخش ورود کنند و وام 
چند خانوار از دسته اول را با پرداخت مبالغی خریداری کنند. 
بنابراین لازم است دولت با ابزارهای کنترلی خود از این اقدام 

جلوگیری کند.
ساخت  سنگین  تورم های  از  ماندن  امان  در  برای  راه کاری 

مسکن
تورم های  با  دوره هایی  در  مسکن  ساخت  اینکه  بیان  با  مدنی 
جهشی مواجه بوده و تسهیلات پرداختی دولت در مواجهه با این 
تورم ها عقب مانده و اثر خود را از دست داده است؛ ادامه داد: 

با فرض اینکه ۶0 درصد قیمت تمام شده یک مترمربع از واحد 
مسکونی هزینه غیر از سهم زمین باشد؛ از این ۶0 درصد حدود 
اقلام ساختمانی  و  از کل( سهم مصالح  )20 درصد  ۳۵ درصد 
از  زیادی  سهم  و  است   … و  سقفی  یونولیت  میلگرد،  همچون 
تورم مسکن هم به همین بخش اختصاص دارد بنابراین اگر بتوان 
به صورت  نیاز را  از مصالح مورد  ابتدای کار بخش زیادی  در 
نرخ ثابت، خرید تضمینی، پیش خرید یا روش هایی دیگر به طور 
کامل تهیه و دپو کرد می توان از تورم در این بخش مصون ماند.

وی با تأکید بر لزوم توجه به این موضوع در پرداخت تسهیلات 
پروژه  پیشرفت  مبنای  بر  مسکن  تسهیلات  کرد:  تصریح  مسکن 
این روال، ساخت مسکن را در چالش  تخصیص داده می شود. 
تورم  به  توجه  با  است  ممکن  و  می دهد  قرار  تورم  افزایش  با 
بالا، مراحل بعدی پرداخت سنخیتی با نیاز نداشته باشد و دچار 
تدابیر  سری  یک  با  منابع  این  است  بهتر  بنابراین  شود.  ناترازی 
یک  به  کند  پیدا  تخصیص  پروژه  کل  به  اینکه  جای  به  خاص 
سری اقلام و به کار گرفتن این اقلام در روند پروژه تخصیص 
یابد و به جای توجه به پیشرفت پروژه به استفاده از این اقلام 
ساخته  بلوکی  صورت  به  که  واحدهایی  در  مثلًا  شود.  توجه 
از محل  نیاز  به خرید کل میلگرد مورد  می شود سازنده موظف 
تسهیلات شود تا تورم در مراحل بعد کمترین اثر را بر کل پروژه 
بگذارد. البته این موضوع نیاز به طراحی و ابزارهای نظارتی ویژه 
خود را دارد که لازم است نهادهای نظارتی و پولی در این رابطه 

طراحی و تدبیر نمایند.
وی افزود: این سیاست هم به صنایع مادر کشور کمک می کند 
مواجه  کمتری  سردرگمی  با  وام  پرداخت  برای  بانک  هم  و 
خواهد شد و هم پروژه های ساخت مسکن از تورم های سنگین 
تا حد خوبی مصون خواهند ماند. بنابراین می طلبد که نهادهای 
سیاست گذار و پولی در این زمینه تجدیدنظر کرده و به دنبال 
ساختمان  و صنعت  مردم  به  بتوانند  تا  باشند  راهکارهای جدید 

کمک بیشتری کنند.
بهترین استراتژی توسعه شهری چیست؟ افقی یا عمودی؟

وی در ارتباط با موضوع الحاق اراضی جدید به مناطق شهری 
کشور  در  دیدگاه  دو  زمینه  این  در  گفت:  مسکن  ساخت  برای 
برای  جدید  مناطق  الحاق  به  اعتقادی  نگاه  یک  دارد  وجود 
معتقد  و  ندارد  بزرگ  و  ویلایی  اصطلاح  به  واحدهای  ساخت 
است می توان با ساخت واحدهای کوچک و توسعه عمودی از 
تا حد  است  معتقد  دیگر  نگاه  بی نیاز شد.  اراضی جدید  الحاق 
امکان برای ساخت مسکن باید اراضی جدید به شهرها و بافت 

مسکونی الحاق کرد و شهرها را به صورت افقی توسعه داد.
رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند افزود: در خصوص این دو 
نوع نگاه باید گفت که در برخی مناطق نگاه اول درست و در 
برخی مناطق نگاه دوم کارآمدتر است. مثلًا ما در مناطقی مانند 
چالش های  به  مربوط  مسائل  دلیل  به  تهران  یا  شمالی  شهرهای 
محیط زیستی و به خطر افتادن امنیت غذایی یا توزیع رانت در 
هستیم؛  مواجه  مناطق جدید  الحاق  در  محدودیت  با  تخصیص، 
بنابراین در این مناطق می توان از الگوی بلندمرتبه سازی و توسعه 
عمودی شهر استفاده کرد. نگاه دوم هم در مناطقی مانند یزد که 
با محدودیت زمین مواجه نیستند قابل اجراست و می توان در این 
مناطق الگوی توسعه افقی را پیش برد. البته این موضوع می تواند 
مثال در  به طور  به صورت موازی هم اجرا شود.  در یک شهر 
آن  سنتی  بافت  )معمولًا  سو  یک  از  است  ممکن  شهرها  برخی 
به  که  شهر  همان  از  دیگر  مناطقی  در  و  عمودی  توسعه  شهر( 
افقی  توسعه  نشده اند،  محصور  کوهستان  یا  زراعی  زمین های 
باید  مسکن  موضوع  در  نسخه پیچی  بنابراین  پیش گرفت.  در  را 
متناسب با نوع هر اقلیم یا منطقه باشد و نمی توان در همه مناطق 

صرفاً با یک الگو ثابت توسعه افقی یا عمودی را اجرا کرد.
مدنی افزود: علی رغم این مهم، دولت ها میل بیشتری به توسعه 
تراکم فروشی عاید شهرداری ها  دارند چون هم درآمد  عمودی 
می شود و هم هزینه کمتری برای ایجاد زیرساخت ها می پردازد. 
این تمایل شاید در کوتاه مدت برای دولت ها مناسب باشد اما 
بیشتر  با هر منطقه  بلندمدت توسعه افقی یا عمودی متناسب  در 

به نفع کشور و دولت خواهد بود.

 یک کارشناس مسکن مطرح کرد؛

نیاز به ساخت ۱۲ میلیون واحد مسکونی تا سال ۱۴۱۰ رشد ۳۱ درصدی صادرات به افغانستان
 حفظ بازار با سرمایه گذاری مشترک

رییس اتاق مشترک ایران و افغانستان ضمن اشاره به رشد 
افغانستان در بهار امسال گفت:  به  ۳1 درصدی صادرات 
به سمت سرمایه گذاری  باید  افغانستان  بازار  برای حفظ 

مشترک حرکت کنیم.
محمود سیادت، رئیس اتاق مشترک ایران و افغانستان در 
گفت و گو با خبرنگار مهر در مورد وضعیت تجارت دو 
کشور ایران و افغانستان گفت: در ابتدای ورود طالبان به 
کاهش  شدت  به  کشور  این  با  تجارت  افغانستان،  دولت 
یافت اما در سه سال گذشته و به مرور روابط تجاری دو 

کشور با رشد مواجه شد.
سیادت ادامه داد: طی ۳ ماهه سال 140۳، صادرات ایران 
به افغانستان ۵1۷ میلیون دلار بود که حکایت از رشد ۳1 

درصدی دارد.
وی افزود: به طور معمول میانگین صادرات ایران به این 
کشور نزدیک به 2 میلیارد دلار است که قطعاً در صورتی 
که تبادلات تجاری دو کشور طبق برنامه ها به نتیجه برسد، 
وجود  نیز  دلار  میلیارد   10 تا  صادرات  افزایش  ظرفیت 

دارد.
اساسی  تحول  دچار  افغانستان  گفت:  ادامه  در  سیادت 
و  تغییر کرده  این کشور  در  بسیاری  و سیاست های  شده 
با  نیز نشستی  اخیراً  ایجاد شده است.  فرصت های زیادی 
دو کشور  تجاری  فرصت های  بررسی  برای  افغانی  طرف 

برگزار کرده بودیم.
وی افزود: در گذشته، ایران کالای نهایی و ساخته شده به 
تعرفه هایی  با  اما در حال حاضر  افغانستان صادر می کرد 
کرده  اعمال  داخل  ساخت  مشابه  کالاهای  بر  طالبان  که 
بازار  از  ایرانی  کالاهای  شدن  کمرنگ  یا  حذف  احتمال 

افغانستان وجود دارد.
موجود  شرایط  به  توجه  با  بنابراین  داد:  ادامه  سیادت 
سوی  از  نهایی  کالای  واردات  بر  عوارض  وضع  با  و   
افغانستان، حفظ بازار و تداوم تجارت با این کشور منوط 

به سرمایه گذاری مشترک است.
در  کرد:  تصریح  افغانستان  و  ایران  مشترک  اتاق  رئیس 
سرمایه  یا  و  گذاری  سرمایه  سمت  به  باید  راستا  این 
گذاری مشترک با این کشور برویم و بخشی از تولید را 
در افغانستان انجام دهیم. این تصمیم بسیار حساس است 
و برای حفظ بازار افغانستان، باید هر چه سریع تر در این 

خصوص برنامه ریزی کنیم.
افغانستان در حوزه های معدن و کشت  اینکه  بیان  با  وی 
اگر  گفت:  دارد،  زیادی  بسیار  قابلیت های  فراسرزمینی 
این  بر  باید  باشیم  داشته  بازار  این  از  سهمی  بخواهیم 
بخش ها متمرکز شویم و مطالعه عمیقی بر بازار این کشور 

داشته باشیم.
و  سبک  روغن های  حاضر  حال  در  است،  گفتنی 
فولاد،  و  آهن  از  نفتی، شمش  گازهای  نفتی،  فرآورده ای 
کامپاند پلی اتیلن، کف پوش های غیر مخملی باف، اوره، 
تخم مرغ و تخم خوراکی ماکیان، هیدروکربورهای سبک 
و سنگین، سیمان، گوجه فرنگی، سیب درختی، انواع پلی 
اتیلن، سیب زمینی، انواع کفش، میوه جات و سبزیجات، 
مهمترین  سرامیک  و  کاشی  انواع  و  شیرخشک  پرتقال، 

اقلام صادراتی به افغانستان است.

هشت میلیون خانوار تحت پوشش 
فیبرنوری قرار گرفتند

ارتباطات  و  مقررات  تنظیم  سازمان  راهبردی  معاون 
 40 به  فیبرنوری  پروژه  حاضر  درحال  گفت:  رادیویی 
همه  در  خانوار  میلیون  هشت  و  رسیده  پیشرفت  درصد 
کشور تحت پوشش این فناوری قرار گرفته است و طبق 
به  حداقل  عدد  این  سال  پایان  تا  است  قرار  برنامه ریزی 

14 میلیون برسد.
تنظیم  سازمان  راهبردی  معاون  نژاد-  روحانی  مهدی 
اینترنت  تفاوت  درباره  رادیویی-  ارتباطات  و  مقررات 
برای  نکته ای که  مهم ترین  اظهار کرد:  فیبرنوری  با  عادی 
مردم این فناوری را متمایز می کند سرعت بالای آن است 
 ADSL هست  مردم  اختیار  در  که  چیزی  حاضر  درحال 
است که حداکثر حدود 1۶ مگابیت بر ثانیه را می  تواند 

تأمین کند.
تلفن  بر  مبتنی  فناوری های  بر  بخواهیم  اگر  افزود:  وی 
 40 تا   ۳0 های  سرعت  برویم  چهارم  نسل  مانند  همراه 
تحول  فیبرنوری  ولی  شود  می  فراهم  را  ثانیه  بر  مگابیت 
حال  در  می کند.  ایجاد  سرعت  زمینه  در  را  جدی  بسیار 
حاضر شهرهایی که تحت پوشش این فناوری قرار گرفتند 
تا سرعت 1000 مگابیت را اختیارشان قرار دادیم و مردم 
می توانند تمام خدماتی که از اینترنت انتظار دارند را در 
سرعت،  این  کنار  در  باشند.  داشته  اختیار  در  بستر  این 
بازی های  که  کسانی  و  دارد  هم  پایینی  تأخیر  فیبرنوری 
صورت  به  و  دور  راه  از  پزشکی  خدمات  یا  آنلاین 
دهند  می  انجام  است  نیاز  پایین  تأخیر  که  مواردی  کلی 

می توانند از فیبرنوری استفاده کنند.
حاضر  درحال  که  سوال  این  به  پاسخ  در  نژاد  روحانی 
الان  گفت:  است،  ما  چگونه  کشور  در  فیبرنوری  گستره 
میلیون  هشت  و  است  رسیده  پیشرفت  درصد   40 پروژه 
خانوار در همه کشور تحت پوشش این فناوری قرار دارد 
سال  پایان  تا  است  قرار  شده  انجام  برنامه ریزی  طبق  و 
پایان  تا  همچنین  برسد؛  میلیون   14 به  حداقل  عدد  این 
بتوانیم این عدد را به 20 میلیون  سال برنامه کرده ایم که 

برسانیم. 
معنای پوشش این است که امکان بالقوه را فراهم می کند 
و مردم عزیزی که تحت پوشش این خدمات هستند اگر 
درخواست خود را به اپراتور مربوطه بدهند ظرف یک ماه 

این خدمت برایشان فراهم می شود.
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در  که  مسائلی  از  یکی  پتروشیمی  ارزش  زنجیره  تکمیل 
سالهای اخیر مورد توجه قرار گرفته چرا که می تواند رشد 

اقتصادی و به دنبال آن اشتغالزایی به دنبال داشته باشد.
 تکمیل زنجیره ارزش پتروشیمی یکی از مسائلی است که 
در سال های اخیر مورد توجه قرار گرفته است چرا که از 
می تواند رشد اقتصادی به دنبال داشته باشد بر اساس آمار 
ظرفیت  با  هم اکنون  پتروشیمی  ارائه شده صنعت  ارقام  و 
یک  حدود  روزانه  تن،  میلیون   ۹2 از  بیش  سالانه  اسمی 
را  هیدروکربوری  منابع  از  خام  نفت  معادل  بشکه  میلیون 
به مواد ارزشمند پتروشیمی تبدیل می کند، این صنعت در 
سال 1401 حدود 2۷ میلیارد دلار برای کشور درآمدزایی 

داشته است.
به گفته شاهمیرزایی زنجیره محصولات پتروشیمی تا هفت 
نفت همسو  آینده تکمیل می شود و سیاست وزارت  سال 
خام فروشی  از  جلوگیری  بر  رهبری  معظم  مقام  تأکید  با 
در  ارزش  زنجیره  تکمیل  محصولات،  نیمه خام فروشی  و 
آن  جامع  سند  اساس  این  بر  که  است  پتروشیمی  صنعت 

تهیه و ابلاغ شده است.
وجود  ارزش  زنجیره  تکمیل  برای  که  موانعی  از  یکی 
دارد عدم سرمایه گذاری خارجی در این صنعت پر سود 
است اما کارشناسان امر بر این باورند که سرمایه گذاری 
خارجی به تنهایی کافی نیست و در ابتدا باید چالش های 
موجود داخلی را حل کرد تا مقدمات سرمایه گذاری در 

این حوزه نیز فراهم شود.
گفت وگو  در  انرژی  کارشناس  کاوه  امین  ارتباط  این  در 

زنجیره  تکمیل  راه  تنها  اینکه  به  اشاره  با  مهر  خبرنگار  با 
گفت:  نیست،  خارجی  گذاری  سرمایه  پتروشیمی  ارزش 
چالش هایی در تکمیل زنجیره ارزش وجود دارد و به چند 
ساختاری  چالش های  آنها  از  یکی  می شوند؛  تقسیم  دسته 
است که مربوط به ضعف در بخش فنی و مهندسی است 
گذاری  قیمت  تجهیزات،  و  فنی  دانش  بخش  در  دیگری 
وجود  چالش هایی  مایع  و  گازی  پتروشیمی های  خوراک 
و  نهادی  چالش های  به  مربوط  بخشی  نهایت  در  و  دارد 
در  که  تناقضاتی  و  می شود  محصولات  داخلی  عرضه 
بر  می تواند  دارد  وجود  مالیاتی  و  بازرگانی  سیاست های 

روی توسعه زنجیره ارزش تأثیر گذار باشد
وی ادامه داد: بخشی که مربوط به سرمایه گذاری می شود 
چالش های  و  سیاسی  چالش های  زمره  در  می توان  را 
مربوط به تحریم قرار داد که رقبای خارجی اجازه حضور 
ما را در بازار ندهند و سرمایه گذاران خارجی را جذب 

کنند و صنعت پتروشیمی ما را محدود کنند.
وجود  علت  همین  به  داد:  ادامه  انرژی  کارشناس  این 
نمی تواند بحث تکمیل  تنهایی  به  سرمایه گذاری خارجی 
زنجیره ارزش را حل کند زیرا در مسائل ساختاری نیازمند 
در  مثال  عنوان  به  داریم  گذاری  سیاست  در  تغییراتی 
و  قائل شویم  برای خوراک  تخفیفی  باید  مواقع  از  برخی 
نامه  گواهی  که  شرکت هایی  مهندسی  فنی  حوزه های  در 

می دهند را در حوزه های داخلی تقویت کنیم.
عوامل تأثیر گذار در تکمیل زنجیره ارزش مورد توجه 

قرار گیرد
تکمیل  تأثیر گذار در بحث  اینکه عوامل  به  اشاره  با  وی 
خاطر  گیرند،  قرار  توجه  مورد  پتروشیمی  ارزش  زنجیره 
شود  ایجاد  تغییراتی  باید  بورس  کارکرد  در  کرد:  نشان 
در  شود  محور  عرضه  جایگزین  بودن  محور  ابزار  و 
یا  و  باشد  داشته  بهتری  تأثیر  می توانست  صورت  این 
پتروشیمی  واسطه ای صنعت  مالیاتی کالاهای  معافیت های 
و.... این عوامل دست به دست هم می دهند برای تکمیل 
به  خارجی  گذاری  سرمایه  و  پتروشیمی  ارزش  زنجیره 

تنهایی کافی نیست
به گفته این کارشناس انرژی، ما به نهاد رگولاتوری قوی 
نیاز داریم که هماهنگی بیشتری بین وزارت نفت و صمت 
بتوانیم  تحریم ها هم شاید  باشد و در حوزه  داشته  وجود 
بازارهای  بیشتر  کردن  فعال  و  اقتصادی  دیپلماسی  یک  با 

فعلی نظیر چین بتوانیم در این کار بیشتر شود
از  عبور  برای  راهی  دستی  پایین  محصولات  توسعه 

تحریم ها
تولید  معنای  به  پتروشیمی،  در  ارزش  زنجیره  تکمیل 
تأمین  و  پتروشیمی  دست  پایین  و  میانی  محصولات 
افزوده،  ارزش  ایجاد  است،  پتروشیمی  صنایع  خوراک 
دنبال  به  را  و…  محرومیت زدایی  اشتغال زایی،  ارزآوری، 
نفت چندی  معاون وزیر  مرتضی شاهمیرزایی  دارد، حتی 
پیش با بیان اینکه تکمیل زنجیره ارزش از اولویت جدی 
صنعت پتروشیمی است، اظهار کرد: تکمیل زنجیره ارزش 
ارزش  تکمیلی،  محصولات  نیاز  مناسب  تأمین  بر  علاوه 
افزوده قابل توجهی به دنبال دارد و صادرات محصولات 
نهایی را جایگزین صادرات محصولات نیمه خام خواهد 

کرد.
به گفته شاهمیرزایی توسعه صنعت پتروشیمی به صورت 
چندوجهی و گسترده، به توسعه بخش های مختلف کشور 
منجر می شود، ضمن آنکه در سال جاری تولید صنعت از 
مرز ۸0 میلیون تن خواهد گذشت، سال گذشته ۳0 میلیون 
صادر  جهانی  بازارهای  به  ایران  پتروشیمی  محصول  تن 
بیشتر  بازاریابی  قابلیت  و  قابل توجهی است  شد که رقم 
وضعیت  با  رابطه  در  نیز  دارد.کاوه  وجود  آن  توسعه  و 
بیشتر  کرد:  اضافه  پتروشیمی  محصولات  صادرات 
محصولات پتروشیمی در زمره محصولات پر تقاضا است 
و محصولاتی است که اگر قرار باشد که مشکلات ناشی 
از تحریم را برای ما حل کند مربوط به همین محصولات 
هستند  محصولاتی  است   ... و  آمونیاک  متانولی  اوره ای 
که ظرفیت بالایی دارند و توسعه محصولات پایین دستی 
علت  همین  به  است  تر  راحت  تحریم ها  از  عبور  برای 
می توانیم بر روی این بخش سرمایه گذاری کنیم و نتیجه 
خوبی به دست آوریم.بر اساس این گزارش با وجود آنکه 
تکمیل زنجیره ارزش از اهمیت به سزایی برخوردار است 
به آن فاصله گزافی داریم چرا  تا رسیدن  به نظر می رسد 
را  این حوزه  در  داخلی  باید چالش های موجود  ابتدا  که 
به  گذاری،  سرمایه  برای  مناسب  بستری  سپس  کرد.  حل 

اتمام رساندن پروژه های و افزایش صادرات فراهم کرد.

حواله فروشی خودرو رونق گرفت
 حواله »ری را« هم فروخته می شود!

باز هم حواله فروشی خودرو در فضای مجازی رونق گرفته 
است اما نکته جالب توجه مربوط به افزایش آگهی های ثبت 
شده برای طرح جوانی جمعیت آن هم برای خودروی جدید 
فضای  در  آگهی  ثبت  سایت های  به  است!نگاهی  را«  »ری 
مجازی و البته کانال های تلگرامی نشان می دهد که از دیروز، 
آگهی های فروش حواله خودرو در این فضا مانند گذشته رواج 
افزایش آگهی  نکته جالب توجه  بین  این  پیدا کرده است.در 
برای فروش حواله خودروی »ری را« به خصوص مربوط به 
طرح جوانی جمعیت با سهم ۵0 درصدی در تحویل خودرو 
و بدون نیاز به مسدود کردن 2۳0 میلیون تومان است؛ یعنی 
متقاضیان طرح حمایت از خانواده و جوانی جمعیت مشمول 
هیچ یک از شروط مربوط به ثبت نام در قرعه کشی نبوده و 
صرفاً باید فرزند دوم یا مابعد آن ها متولد تاریخ 24/0۸/1400 
فروشی  حواله  میزان  بیشترین  طبیعتاً  باشد.بنابراین  بعد  به 
مربوط به این گروه می شود آن هم برای »ری را« خودرویی 
که به عنوان یک محصول جدید شناخته می شود و هنوز حتی 
میزان تولید این خودرو به صورت دقیق از سوی تولیدکننده 

اعلام نشده است.
خودرو  ایران  که  حالیست  در  فروشی  حواله  از  میزان  این 
در صورت  فقط  که  کرده  اعلام  خود  اطلاعیه  در  رسماً  نیز 

تخصیص خودرو به فرد، موظف است تا محصول مورد نظر را 
تحویل دهد و در غیر این صورت هیچ تعهدی نخواهد داشت 
با این حال شاهد رونق حواله فروشی در سایت های اینترنتی 
در  این حال جست و جویی  تلگرامی هستیم.با  کانال های  و 
فضای مجازی نشان می دهد که قیمت حواله های خودروی ری 
را حتی تا 4۵0 میلیون تومان نیز اعلام شده که قطعاً مشتریان 

زیادی نیز از سوی دلالان به خود جذب خواهد کرد.
بازار سیاه حواله فروشی از کی رونق گرفت؟

بازار خودرو از اواسط سال ۹۷ دچار نابسامانی شد و قیمت 
کارخانه  مصوب  قیمت های  نسبت  به  آزاد  بازار  در  خودرو 
به حدی  قیمت خودرو  افزایش  این  یافت.  افزایش  به شدت 
بود که برخی از خودروها با دو برابر قیمت مصوب کارخانه 
در بازار آزاد به فروش می رسیدند. در نتیجه افزایش شکاف 
با انگیزه  بین قیمت مصوب و آزاد خودرو، بسیاری از افراد 
خیل  به  خود  سرمایه ای  دارایی های  حفظ  و  نوسان گیری 
که  به طوری  پیوستند  کارخانه  از  دریافت خودرو  متقاضیان 
متقاضیان واقعی خودرو در تنگنا قرار گرفتند و برخی از آن ها 
برای تأمین خودروی مورد نیاز خود مجبور به رجوع به بازار 
آزاد و خرید خودرو به قیمت های بالا شدند که این امر در 
نارضایتی  افزایش  موجب  قیمت ها،  افزایش  روانی  اثر  کنار 

مردم از بازار خودرو شد.پس از افزایش شکاف قیمت خودرو 
مدیریت  برای  رقابت  شورای  و  دولت  بازار،  و  کارخانه  در 
بازار خودرو و رساندن تعداد محدودی خودرو به متقاضیان پر 
تعداد، روش قرعه کشی را در دستور کار قرار دادند تا به این 
روش مشکل عدم تناسب بین عرضه و تقاضا بازار خودرو را 
حل کنند.بر این اساس دو خودروساز بزرگ کشور شروع به 
ثبت نام جداگانه قرعه کشی خودرو در بازه های زمانی مختلف 
کردند و محدودیت هایی هم برای ثبت نام کنندگان قرار دادند 
اما در عمل نتوانستند که تقاضای سرمایه ای بازار را مدیریت 
می شد،  یک خودرو  برنده  که  فردی  هم  همین  برای  و  کنند 
وکالتی  صورت  به  را  خود  خودرو  زمان  همان  می توانست 
تومانی  میلیون  ده  چند  سود  و  رانت  از  و  برساند  فروش  به 
آن استفاده کند.در آن زمان با توجه به سودهایی که در این 
مسیر وجود داشت، خرید و فروش حواله تبدیل به یک بازار 
ایفای نقش می کردند؛  افراد متعددی در آن  غیررسمی شد و 
اگر خوشبین باشیم، این بازار دو طرف داشت افرادی که پول 
نقد داشتند اما نمی توانستند برای خرید خودرو ثبت نام کنند و 
گروهی دیگر که ثبت نام کرده بودند اما پول کافی برای تکمیل 
اینجا بود که معامله حواله های خودرو، در  وجه را نداشتند. 

بازار آزاد، داغ شد.
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استان هااستان ها

های  ظرفیت  و  ها  مزیت  تنوع  و  تعدد  با  کلیبر  شهرستان 
بکر گردشگری یکی از مناطق بسیار مهم برای توسعه این 
تقویت  و  ها  ظرفیت  معرفی  در صورت  که  است  صنعت 
زیرساخت ها می تواند سهم بیشتری در جذب گردشگران 

داخلی و خارجی داشته باشد.
 ۲۱۰ فاصله  در  نفر  هزار   ۹۰ جمعیت  با  کلیبر  شهرستان   
هوای  و  آب  دلیل  به  و  است  شده  واقع  تبریز  کیلومتری 
نیز  و  ارسباران  مراتع  و  ها  جنگل   و  کوهستانی  معتدل 
مراکز  از  بابک  قلعه  مثل  تاریخی  ابنیه های  و  آثار  وجود 

مهم گردشگری آذربایجان شرقی به شمار می رود.
هرچند در سال های اخیر موضوع اطلاع رسانی و معرفی 
کار  دستور  در  شرقی  آذربایجان  گردشگری  های  مزیت 
اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان 
قرار گرفته است، اما تاکنون نسبت به معرفی ظرفیت های 
تاریخی،  لحاظ  به  که  کلیبر  شهرستان  بکر  و  بدیع  بسیار 
باستان شناسی و مراکز دیدنی جزو نادر مناطق کشور به 
انجام  به  اقدامات شایسته  باید  آنگونه که  شمار می رود، 

نرسیده است.
وجود جنگل های زیبا با آب و هوای مناسب چهار فصل 
تاریخی  قلعه  جنگلی،  شده  حفاظت  مناطق  ارسباران، 
کمپ  بومگردی،  های  اقامتگاه  تاریخی،  های  پل  بابک، 
صنایع  انواع  نیز  و  نواز  چشم  و  زیبا  گردشگری  های 
از جمله مزیت های طبیعی صنعت  دستی روستائیان همه 
گردشگری کلیبر است که با توسعه اطلاع رسانی و معرفی 
آنها، می توان نسبت به افزایش تعداد گردشگران ورودی 

داخلی و خارجی به منطقه امیدوارتر بود.
گردشگری  و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث   اداره  رییس 
صنعت  طبیعی  های  مزیت  به  اشاره  با  کلیبر  شهرستان 
ظرفیتی  را  ارسباران  جنگل های  منطقه،  این  گردشگری 
بیان کرد که  منطقه  توسعه گردشگری  راستای  در  بی نظیر 
منطقه  اقتصادی  توسعه  راستای  در  ظرفیت  این  از  باید 

استفاده کرد.
موجود  ظرفیت های  از  بهره مندی  لزوم  بر  عباسپور  اباذر 
شهرستان در راستای توسعه گردشگری تاکید کرد و افزود: 
مسیر گردشگری شمال آذربایجان شرقی به مرکزیت کلیبر 
استان  سرمایه گذاری  و  گردشگری  مسیرهای  مهمترین  از 
و  زیرساخت ها  تقویت  نیازمند  که  رود  می  شمار  به 
ورودی  ۲۰درصدی  افزایش  از  است.وی  رفاهی  امکانات 
پارسال  به  نسبت  امسال  ماه  پنج  در  کلیبر  به  گردشگران 
اقامتی  مراکز  درصد   ۷۰ مدت  این  در  گفت:  و  داد  خبر 
اشغال  شهرستان  بومگردی   واحدهای  خصوص  به  کلیبر 
داخلی  گردشگران  جذب  در  بی سابقه  رکوردی  که  شد 
یکی  است.وی  شرقی  آذربایجان  سرسبز  نگین  خارجی  و 
را  کلیبر  به  ورودی  گردشگران  این رشد  اصلی  دلایل  از 
بکر  جنگل های  ویژه  به  شهرستان  این  طبیعی  جاذبه های 
چشم اندازهای  و  زیستی  تنوع  با  که  دانست  ارسباران 
جذب  خود  سوی  به  را  گردشگران  همواره  خیره کننده 
به  کلیبر  گردشگری  منطقه  اینکه  بیان  با  می کند.عباسپور 
می شود،  شناخته  کشور  طبیعی  میراث های  از  یکی  عنوان 
در  خنک  و  معتدل  هوای  و  آب  واسطه  به  شد:  یادآور 
در  به ویژه  گردشگران  برای  ایده آل  فضایی  تابستان، 
به  این منطقه فراهم است.وی توجه  ماه های گرم سال در 
های  اولویت  از  یکی  را  کلیبر  گردشگری  زیرساخت های 
و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیریت  مهم  و  اصلی 
گردشگری آذربایجان شرقی برشمرد و ادامه داد: امسال با 
صدور مجوز ایجاد برای ۲ پروژه و صدور موافقت اصولی 
مجموع  که  است  شده  موافقت  کلیبر  در  پروژه  سه  برای 
گردشگری  تأسیساتی  پروژه های  این  سرمایه گذاری  حجم 
بود. خواهد  ریال  میلیارد   ۳۸۰ و  یکهزار  بر  بالغ  رقمی 

عباسپور تاثیر توسعه زیرساخت های گردشگری در جذب 
افزایش ظرفیت  افزود:  و  مهم خواند  را  بیشتر گردشگران 
باعث  رفاهی  امکانات  بهبود  و  بومگردی  اقامتگاه های 
زیبای  و  بکر  طبیعت  از  بتوانند  گردشگران  تا  است  شده 
در  را  یادماندنی  به  تجربه ای  و  شوند  بهره مند  منطقه  این 
امکانات  این  باید  که  باشند  داشته  ارسباران  جنگل های 

حجم بیشتری را به خود اختصاص دهد.
وی با اشاره به اهمیت توسعه صنعت گردشگری در رشد 
همه جانبه فرصت های اقتصادی، اجتماعی و رفاهی کلیبر، 
کلیبر  گردشگری  صنعت  در  توسعه  و  رشد  این  گفت: 
شهرستان  این  در  اشتغال  و  رفاه  سطح  ارتقاء  به  تنها  نه 
جدید،  شغلی  فرصت های  ایجاد  با  بلکه  کند،  می  کمک 
زمینه افزایش درآمد و رونق اقتصادی در این شهرستان را 
فرهنگی،  میراث   اداره  کند.رییس  می  فراهم  پیش  از  بیش 
برگزاری  کلیبر  شهرستان  صنایع دستی  و  گردشگری 
»مخشر«  ملی  ثبت  جشن  با  همراه  اخته  زغال  جشنواره 
این  مهم  اقدامات  از  یکی  را  کلیبر  در  »اریشته آشی«  و 
مجموعه در سال های اخیر برای رونق صنعت گردشگری 
منطقه بیان کرد و افزود: برای معرفی هرچه بیشتر محصول 
شهرستان  باغی  تولیدات  مهم ترین  از  یکی  که  زغال اخته 
این  در  زغال اخته  جشنواره  است  قره داغ  منطقه  و  کلیبر 
و  مردم  خوب  استقبال  با  که  شود  می  برگزار  شهرستان 
اینکه  بیان  با  است.عباسپور  همراه  گروهی  های  رسانه 
می  برگزار  سال  هر  ماه  شهریور  اواخر  در  جشنواره  این 
بومی-  بازی های  محلی،  آواهای  و  موسیقی  اجرای  شود، 
شده  فرآوری  محصولات  فروش  و  عرضه  سنتی،  محلی 
)یوخا-ال  سنتی  نان  انواع  عرضه  و  پخت  اخته،  زغال 
این جشنواره  جنبی  های  برنامه  از  را  قالینچا(  و  چورگی 
برگزاری جشنواره زغال  در جریان  گفته وی  بیان کرد.به 
دستی،  صنایع  محصولات  عرضه  شامل  غرفه هایی   ، اخته 
سایر  و  عشایری  و  روستایی  تولیدات  لبنی،  محصولات 
محصولات کشاورزی فرآوری شده از محصولات باغبانی 

پیرامون این جشنواره فعال خواهند بود.

کلیبر منطقه ای بکر با ظرفیت های 
ناشناخته گردشگری

۲ هزار و ۱۹۳ هکتار بافت فرسوده 
شهری در لرستان شناسایی شد

 ۵۰ و  هزار   ۲ گفت:  لرستان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل   
بود  استان شناسایی شده  فرسوده شهری در  بافت  هکتار 
که با بررسی های جدید این رقم به ۲ هزار و ۱۹۳ هکتار 

یافته است. افزایش 
افزود:  شهری  بازآفرینی  ستاد  جلسه  در  شاکرمی  بهزاد   
کشور  سراسر  در  شهری  فرسوده  های  بافت  محدوده 
 ۱.۶ رقم  این  از  لرستان  سهم  که  است  هکتار  هزار   ۱۴
عای طرح  مشوق  و  عالی  مصوبه شورای  و  بوده  درصد 

بازآفرینی برای همه شهرهای استان در حال اجراست.
وی تصریح کرد: طی یک ماه اخیر اجرای بسته تشویقی 
خرم  شهرداری  به  فرسوده  اماکن  بازآفرینی  برای  مردم 
و  بروجرد  های  شهرداری  برای  روند  این  و  ابلاغ  آباد 

پلدختر نیز در حال تصویب است.
و  هزار  یک  داد:  ادامه  لرستان  و شهرسازی  راه  مدیرکل 
هدف  محلات  در  نوسازی  نیازمند  مسکونی  واحد   ۵۰۷
فقره   ۶۲۳ تاکنون  و  شناسایی  استان  شهرهای  بازآفرینی 
و  آباد  پروانه ساخت صادر شده که سهم شهرهای خرم 
و   ۶۷۳ ترتیب  به  فرسوده  واحدهای  مجموع  از  بروجرد 

۳۱۱ مورد است.
شاکرمی سهمیه چهار ساله استان از طرح های بازآفرینی 
شهری کشور را ۱۶ هزار و ۶۵۴ واحد برشمرد و یادآور 

شامل  عمومی  توانمندسازی  پروژه   ۳۱ تاکنون  شد: 
و  ورزشی  امکانات  و  سبز  فضای  ایجاد  زیرساخت، 
رفاهی در محلات هدف بازآفرینی استان اجرا شده است.

وی افزود: ۲۱ گروه جهادی نیز در ۲۵ محله شهری استان 
بجز شهرستان های دورود و ازنا تشکیل و با کمک آنها 
سه هزار و ۱۱۸ نفر از اهالی ساکن در ۸۹۷ قطعه محله 

فرسوده آموزش داده شدند.
و  راه  سهم  کرد:  بیان  لرستان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
شهرسازی در اجرای طرح های توانمندسازی محلات ۳۴ 
و هریک از شهرداری ها و دستگاه های هر شهر نیز ۳۳ 
به دلیل عدم همکاری برخی دستگاه ها  اما  درصد است 
میلیارد   ۱۰ اعتبار  شهرداری،  توسط  زمین  تامین  عدم  و 

ریالی یکی از این محلات برگشت خورد.
 ۲۸۰ گفت:  نیز  بروجرد  شهردار  بیرانوند  عیدی  یحیی 
وجود  شهرستان  این  در  تاریخی  و  فرسوده  بافت  هکتار 
مترمربع  هزار   ۲ از  کمتر  سطح  این  سبز  فضای  که  دارد 

است.
شناسایی  به  اشاره  با  نیز  آباد  خرم  شهرداری  نماینده 
۵۸۲ هکتار بافت فرسوده در این شهر اظهار داشت: ۱۲ 
در  نیز  تاریخی  بافت  هکتار   ۷۲ و  غیررسمی  سکونتگاه 
کمیسیون  در  بازآفرینی  طرح  که  دارد  وجود  آباد  خرم 
ماده پنج تصویب و به شهرداران نواحی ابلاغ شده است.

دلگرمی شالیکاران پس از ۴۰ روز بی رونقی بازار برنج مازندران

هدف گذاری کشت گیاهان دارویی در 
سه هزار و ۵۰۰ هکتار از مراتع سمنان

رییس اداره مرتع اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری سمنان 
هکتار   ۵۰۰ و  هزار  سه  در  دارویی  گیاهان  کشت  گفت: 
مراتع و عرصه های طبیعی، تعهد این استان در سال ۱۴۰۳ 

است.
 حسام الدین خالصی روز سه شنبه به رسانه ها اظهار کرد: 
پاییز امسال ۲ هزار و ۵۰۰ هکتار گیاه دارویی باریجه و ۲ 
هزار و ۴۰۰ هکتار گیاهان مرتعی با هدف تقویت پوشش 
آنها  نماینده های  با مشارکت دامداران مربوطه و  گیاهی و 

کشت می شود.
رییس اداره مرتع اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری سمنان 
اضافه کرد: یکهزار و ۱۰۰ کیلوگرم گیاه دارویی با ارزش 
باریجه سال گذشته با هدف بهبود و اصلاح مراتع در این 

استان جمع آوری شد.
عرصه های  گیاهی  پوشش  بیشترین  اینکه  به  اشاره  با  وی 
بر  داد:  ادامه  است،  باریجه  گیاه  آرادان  شهرستان  طبیعی 
این اساس ۸۰۰ هکتار کپه کاری باریجه در این شهرستان 

انجام می شود.
شده  شناسایی  سمنان  استان  در  دارویی  گیاه  گونه   ۸۰۰
است که بیشتر این گونه ها قابلیت صنعتی شدن دارند اما 
برداشت های غیراصولی از اصلی ترین مخاطراتی است که 

رویشگاه گیاهان دارویی را تهدید می کند.
را  سمنان  استان  زمین های  وسعت  از  هکتار  هزار   ۱۹۸
 ۵۴ وسعت  این  از  که  می دهد  تشکیل  کشاورزی  اراضی 
هزار هکتار باغ، ۱۱۰ هزار هکتار زراعت و بقیه در مرحله 
آیش است و حدود ۴۵ هزار بهره بردار در بخش کشاورزی 

فعالند.
به گزارش خبرنگار ایرنا، ایران از نظر غنای گیاهی و تنوع 
زیستی در جهان مطرح و دارای ۱۱ اقلیم از ۱۳ اقلیم شناخته 
شده جهانی است و تعداد گونه های گیاهی کشور در حدود 
تنوع گونه ها حداقل ۲  نظر  از  هشت هزار گونه است که 
برابر قاره اروپاست.بیش از ۲ هزار و ۳۰۰ گونه از گیاهان 
و  هستند  و صنعتی  عطری  دارویی،  دارای خواص  کشور 

استان سمنان واجد ۱۳۰ گونه گیاهان دارویی است.

 ۷۵ به  حالی  در  مازندران  برنج  شالی  محصول  برداشت   
درصد از سطح ۲۱۵ هزار هکتاری رسیده است که همچنان 
بازار این محصول راهبردی پس ازگذشت ۴۰روز تقریبا بی 
رونق است، اما خبرخوش تفاهم نامه خرید برنج بین سازمان 
دلگرمی  سبب  استانداری،  و  اتکا  زنجیره ای  فروشگاه های 

کشاورزان شد.
به  حالی  در  مازندران  برنج  بازار  رونقی  کم  و  کسادی 
چهلمین روز از زمان ورود برنج نو سال زراعی کشیده شد 
واحد  هر  در  استان،  داران  شالیکوبی  اتحادیه  آمار  طبق  که 
کارخانه به طور متوسط ۲۵۰ تا ۳۰۰ تن برنج آماده فروش 

در انبارها موجود است.
کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس  همراه  به  مازندران  استاندار 
یک  در  ماه  مرداد  نهم  و  بیست  دوشنبه  گذشته  روز  استان 
اقدام عملی با حضور در سازمان اتکا تفاهم نامه خرید برنج 
مازندران برای عرضه در یکهزار و ۱۰۰ پایانه فروشگاه های 
این سازمان و همچنین نیروهای مسلح در ۹ ماده امضا کردند.

کالاهای  خرید  نامه  تفاهم  انعقاد  مراسم  در  نوری  یوسف 
اساسی مازندران توسط سازمان اتکا در استانداری مازندران 
گفت که همه این تلاش ها برای حذف واسطه است که نفع 
آن به تولید کننده و مصرف کننده خواهد رسید، دستگاه های 
مرتبط نیز باید تلاش کنند تا این تفاهم نامه به مرحله اجرا 
سازمان  به  را  خود  برنج  هم  مازندرانی  کشاورزان  و  برسد 

اتکا بفروشند.
جهاد  نقش  کار  و  ساز  این  در  مازندران  استاندار  گفته  به 
کشاورزی و سازمان تعاون روستایی بسیار برجسته است و 
از سوی دیگر با هماهنگی های انجام شده بانک کشاورزی 

در این فرایند مشارکت خواهد کرد.
استاندار مازندران تاکید کرده است که قیمت گذاری ها برای 
برنج باید به گونه ای باشد که برای کشاورز صرفه اقتصادی 
داشته باشد و از طرف دیگر خریدار با رغبت بتواند این کالا 

را خرید کند.
استان  شالیکوبی های  از  ایرنا  خبرنگار  میدانی  گزارش 
هاشمی  طارم  و  محلی  طارم  برنج  می دهد،  نشان  مازندران 
طور  به  حاضر  حال  در  استان  برنج  ارقام  بهترین  از  رقم   ۲
متوسط در هر حدود ۸۰۰هزار تا ۸۳۰ هزار ریال در هر کیلو 

گرم قیمت گذاری که بدون خرید و فروش انبار می شود.
اگرچه قیمت بازار عمده فروشی برنج نو طارم محلی و طارم 
هاشمی امسال با گذشت ۴۰ روز فقط در حد حرف مطرح 
می شود و نسبت به سال گذشته حدود ۱۵۰ هزار ریال در هر 
کیلو گرم بیشتر نشان می دهد، اما هنوز با قیمت یک میلیون 

ریالی سال ۱۴۰۱، حدود ۲۰۰ هزار ریال فاصله دارد.
رکود بازار برنج مازندران در حالی است که برخلاف سال 
گذشته برنج کهنه در شالیکوبی های اصلا وجود ندارد، اما 
نکته ای که کشاورزان مطرح می کنند این است که با توجه 
با قیمت ۸۰۰ هزار  افزایش هزینه تولید، این که برنج نو  به 

ریال عرضه شود، اصلا برای شالیکاران به صرفه نیست.
فروشی  عمده  قیمت  بودن  پایین  دلیل  مازندران  شالیکاران 
برنج را علاوه بر بالا رفتن هزینه تولید، اختلاف قیمت حدود 
بندی  بسته  و  سورتینگ  های  برنج  ریالی  ۶۰۰هزار  تا   ۴۰۰
شده ۱۰ و پنج کیلویی که در فروشگاه های زنجیره ای داخل 

استان عرضه می شود عنوان می کنند.
استان های  فروشی  بازار خرده  در  برنج  آنان همین  گفته  به 
دیگر از جمله تهران با برند های مختلف تا یک میلیون ۶۰۰ 
هزار ریال عرضه می شود. داده های مرکز آمار نشان می دهد 
از  یکی  اشرفیه  آستانه  برند  از  هاشمی  صدری  برنج  قیمت 
گران ترین نمونه هاست. کیسه ۱۰ کیلویی آن را ۱۷ میلیون و 
۷۸۰ هزار ریال می فروشند که معادل هر کیلو یک میلیون و 

۷۷۸ هزار ریال است.
رضا کاظمی یکی از شالیکاران بخش لاله آباد شهرستان بابل، 
ورود فروشگاه های زنجیره ای به خصوص سازمان اتکا که 
خرید  برای  مسلح  نیروهای  برای  را  توجهی  قابل  تقاضای 
کشاورزان  برای  کننده  دلگرم  و  خوش  خبر  را  دارد  برنج 

نسبت  قیمت کارشناسی  با  امیدواریم  توصیف کرد و گفت: 
به هزینه تولید و رضایت کشاورزان بازار برنج رونق بگیرد.

وی با توضیج این نکته که شالیکاران انتظار افزایش بی رویه 
فزود:  حال  عین  در  ندارند،  را  برنج  قیمت  اندازه  بیش  و 
اما این که به دلیل شرایط خاص برداشت مکانیزه و عرضه 
یکجای برنج، نباید سبب سوء استفاده شود و این به دور از 

انصاف است.
وی با بیان این که امسال هزینه تولید برنج به دلیل افزایش 
شیمیایی  کودهای  سموم،  جمله  از  کشاورزی  های  نهاده 
است  توقع  داد:  توضیح  است،  یافته  افزایش  دستمزدها  و 
برای  خرید  با  مرتبط  کارشناسان  سوی  از  گذاری  قیمت  تا 

فروشگاه های زنجیره ای منصفانه برای تولید کننده باشد.
مصرف  فکر  به  شالیکاران  که  این  بر  تاکید  با  شالیکار  این 
کنندگان هم هستند و اقدام عملی سازمان اتکا علاوه بر این 
مصرف  سود  به  یقین  وطور  به  است،  کشاورزان  نفع  به  که 
کنندگان نیز خواهد بود، گفت: با این اقدام دست واسطه ها 
با کیفیت اصلی  مازندران  برنج  این که  مهمتر  کوتاه شده و 

بدون اختلاط به بازار عرضه می شود.
های  شالیکوبی  در  برنج  فروشی  عمده  بازار  وضعیت  وی 
مازندران را بی رونق توصیف کرد و گفت: این که پس از 
باشد،  راکد  فروش  و  خرید  بازار  همچنان  روز   ۴۰ گذشت 
مواجه  نقدینگی  کمبود  با  و  نگران  شدت  به  را  شالیکاران 
کرده است.کاظمی در مورد قیمت مورد انتظار شالیکاران از 
بازار عمده فروشی برنج طارم محلی و هاشمی که ۷۰ درصد 
توجه  با  گفت:  دهد،  می  تشکیل  را  مازندران  تولیدی  ارقام 
طرفی  از  و  شالیکاران  اقتصادی  مشکلات  و  تولید  هزینه  به 
این  بر  انتظار  و  توقع  استان،  کشاورزی  های  زمین  قیمت 
است تا برنج در شالیکوبی ها تا ۹۰۰ هزار ریال در هرکیلو 
گرم خرید و فروش شود تا علاوه بر رضایتمندی کشاورزان، 

حفظ زمین های زراعی نیز تضمین شود.
وی توضیح داد:  طبق معمول حداکثر هزینه سورتینگ و بسته 
بندی همراه با حمل و نقل در هر کیلو گرم ۷۰ تا ۱۰۰ هزار 
ریال است که اگر با ۱۵تا ۲۰ درصد سود را برای فروشگاه 
زنجیره ای که متلعق به همه مردم ایران است، در نظر بگیریم، 
قیمت برنج کیفی شمال برای مصرف کنندگان نیز مقرون به 

صرف خواهد بود.
برداشت مکانیزه ۹۹ درصدی شالی در مازندران

۹۹ درصد رسیده  به  امسال  مکانیزه شالی  برداشت  گسترش 
است و این امر سبب شد تا شالیکوبی ها به تنها محل دپوی 

کوتاه  در  باید  شالی  یعنی  شود  تبدیل  کشاورزان  دسترنج 
سفید  برنج  به  کن  خشک  دستگاه  از  استفاده  با  زمان  ترین 

تبدیل شود.
درو مکانیزه شالی با افزایش دستگاه های کمباین مخصوص 
درو هر چند موجب کاهش زمان و هزینه های برداشت شده 
اما ارسال به یکباره صد ها هزار تن شالی برای تبدیل به برنج 
شرایط عرضه را بر خلاف سال های گذشته تغییر داده است. 
یعنی در برداشت مکانیزه شالی دانه ها از خوشه های طلایی 
با درو خرمنکوبی صورت  به اصطلاح همزمان  جدا شده و 
ازساقه  ناشی  ۲۵درصدی  رطوبت  روش  این  با  و  گیرد  می 
از  ۲۴ساعت  از  کمتر  در  باید  که  به شلتوک می رسد  زنده 
گونی خارج و به مدت ۴۸ تا ۷۲ ساعت در دمای ۳۰ تا ۴۰ 
بالا رفتن ضریب  و  بنددارشدن  تا خطر  درجه خشک شود، 

شکستگی از بین برود.
داس  با  ساقه  از  ها  شالی  دستی  برداشت  در  گذشته  در 
درو و به مدت سه روز روی ساقه در مزرعه و در معرض 
آوری  با جمع  سپس  و  است  شده  می  آفتابی خشک  هوای 
شالی  روش  این  در  و  گرفت  می  انجام  خرمنکوبی  آن 
در  حتی  و  داشت  نگهداری  قابلیت  ها  مدت  شده  خشک 
صورت  به  شالی  چه  هر  که  معتقدند  شالیکاران  روش  این 
شلتوک نگهداری شود کیفیت آن در تبدیل به برنج سفید بهتر 
گفت:  مازندران  کشاورزی  برنج جهاد  اداره  می شود.رئیس 
تاکنون برداشت محصول شالی حدود۱۴۰ هزار هکتار استان 

انجام و تحویل شالیکوبی ها شده است.
علی محمد رمضانی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار 
مکانیزه  به صورت  برداشت  درصد   ۹۹ که  این  بیان  با  ایرنا 
گرفته  درو صورت  مخصوص  های  کمباین  از  استفاده  با  و 
است، افزود: همزمان با برداشت مکانیزه، تمامی شالی ها به 
و  شده  ها  شالیکوبی  های  کن  وارد خشک  مستقیم  صورت 

تبدیل به برنج سفید و آماده عرضه می شود.
که  گفت  مازندران  برنج  بازار  رونقی  بی  تایید  ضمن  وی 
خبر  اتکا  فروشگاه  سوی  از  برنج  خرید  نامه  تفاهم  امضاء 

خوشی برای شالیکاران و رونق بازار برنج استان است.
برنجکاری یکی از مهم ترین فعالیت کشاورزی در مازندران 
و منبع مهم درآمد کشاورزان استان است و با تولید بیش از 
یک میلیون ۶۰۰ هزارتن، ۴۲ درصد برنج مورد نیاز کشور از 
این استان تامین می شود. استان مازندران تولید کننده ۷۲ نوع 
محصول زراعی و باغی است که در تولید ۱۵ محصول رتبه 

اول تا سوم را دارد.

خاموشی صنایع فارس؛ چالش ها و گلایه ها
 صنعتگران فارس براین باورند که قطعی برق بزرگترین چالش 
کاهش  که  می شود؛چالشی  محسوب  آنها  کنونی  دغدغه  و 
تولید و آسیب دیدن به تجهیزات صنعتی را در تابستانی گرم 

رقم زده است.
اقتصادی  فعالان  ویژه  به  فارس  صنعتگران  دغدغه  ،مهمترین 
مشکل  حل  کنونی  شرایط  در  صنعتی  شهرک های  در  مستقر 
زیرساخت ها به ویژه کمبود برق است؛ مشکلی که پاییز سال 
گذشته نیز بارها و بارها از سوی آنها مطرح شد و این فعالان 
اقتصادی در آن مقطع زمانی هم گلایه خود را مبنی بر مشکل 
تأمین برق در شهرک های صنعتی با جدیت مطرح و پیگیری 
افزایش بی سابقه دما  با شروع فصل گرما و  کردند.اما امسال 
مشکلات صنعتگران دوچندان شده، آنها کمبود برق را عامل 
اصلی عدم تمایل شان برای ادامه فعالیت و سرمایه گذاری در 
این شهرک ها می دانند و معتقدند این معضل موجبات کاهش 
تولید و آسیب دیدن به تجهیزات صنعتی را فراهم کرده است.

قطعی برق صنعتگران موجب ایجاد مشکلاتی بین کارفرماها و 
کارگران شده؛ چراکه این قطعی های پی در پی کاهش تولید 
را به دنبال داشته، برای جبران میزان تولید ضروری است که 
از حضور خارج از زمان فعالیت کارگران کارخانه در روزهای 
دیگر از جمله روز جمعه بهره برده شود؛ این در حالیست که 

کارگران تمایلی به فعالیت در روزهای تعطیل ندارند.
شده  واقع  کلانشهر  این  شرق  در  که  شیراز  صنعتی  شهرک 
محسوب  کشور  در  شهرک های صنعتی  بزرگترین  از  یکی  و 
می شود از مهمترین مراکز اقتصادی استان فارس است که در 

حال حاضر از کمبود زیرساخت  برق رنج می برد.
زیرساخت  برق این شهرک صنعتی در حال حاضر با مشکلات 
مساله  همین  که  روبه روست  بسیاری  کم وکاستی های  و 
مواجه  فعالیت  ادامه  برای  زیادی  معضلات  با  را  صنعتگران 

کرده است.
و  کارفرماها  بین  مشکل  ایجاد  زمینه ساز  برق  قطعی 

کارگران
مهمترین  صنعتی  شهرک  این  در  اقتصادی  فعالان  از  یکی 
گفت:  و  دانست  برق  قطعی  مشکل  را  صنعتگران  دغدغه  
قطعی برق صنعتگران موجب ایجاد مشکلاتی بین کارفرماها و 
کارگران شده؛ چراکه این قطعی های پی در پی کاهش تولید 
را به دنبال داشته، لذا نیاز است اقدامات و برنامه ریزی لازم 
برای جبران تولیدی که در روزهای قطعی برق متوقف می شود 

صورت گیرد.
میزان  جبران  برای  داد:  ادامه  شیراز  جنت  شرکت  مدیرعامل 
فعالیت  زمان  از  خارج  حضور  از  که  است  ضروری  تولید 
کارگران کارخانه در روزهای دیگر از جمله روز جمعه بهره 
برده شود؛ این در حالیست که کارگران تمایلی به فعالیت در 

روزهای تعطیل ندارند.
بهنام آف اضافه کرد: قطعی برق همچنین برنامه ریزی تولید را 
به هم ریخته؛ برخی واحدها در شهرک صنعتی در روز شنبه 
و برخی از آنها در روز یکشنبه تعطیل هستند و همین مساله 
باعث ایجاد چالش هایی با تأمین کننده های این واحد تولیدی 
این  تولیدی در  میزان محصولات  شده است.او در خصوص 
کارخانه گفت: حدود ۲۰۰ تن گلاب در این کارخانه تولید 
می شود، نسترن، بیدمشک، بهار نارنج و عرق نعنا نیز از دیگر 

محصولات تولیدی این کارخانه هستند.
طبیعی  صد  در   ۱۰۰ را  تولیدی  واحد  این  محصولات  آف 
می داند و می گوید که حدود ۴۰ نفر در این واحد تولیدی به 
صورت مستقیم مشغول به فعالیت هستند و این کارخانه روزانه 

بین ۱۵ تا ۲۰تن محصول تولید می کند.
این فعال اقتصادی همچنین گفت: طرح توسعه این کارخانه 
در دستور کار است اما برای تحقق این امر نیاز به تسهیلات 
هنوز  اما  شده  داده  تسهیلات  اعطای  برای  قول هایی  است؛ 
محقق نشده است.از دیگر واحدهای تولیدی که در این شهرک 
یاسین  فارس  نان  کارخانه   شده  مواجه  برق  قطعی  مشکل  با 
تعطیل  متولیان شهرک صنعتی  گفته  به  که  کارخانه ای  است؛ 
بوده و حدود ۲سال است که با ورود سرمایه گذار جدید احیا 

شده است.
گفت:  برق  قطعی  از  گلایه  با  هم  کارخانه   این  فنی  مسئول 
نان  استراتژیک  محصول  تولیدی  واحد  این  اینکه  وجود  با 
برق  زمانبندی  جدول  در  آن  برای  استثنایی  می کند  تولید  را 
برق  قطعی  که  است  باور  این  بر  محرابی  نشده اند.زهرا  قائل 
اشتغال و هزینه  بالا می برد و روی  را  تولید  تمام شده  بهای 
تاثیر می گذارد.او می گوید قطعی  کارفرماها و سرمایه گذاران 
برق در کشور ۳۰ درصد ظرفیت تولید کشور را کاهش داده 
و سیاست خاموشی صنایع در حالی اجرا می شود که خطوط 
این  اجرای  شک  بدون  و  باشند  روشن  پیوسته  باید  تولید 
به  سیاست در ۲روز هفته موجب استهلاک و آسیب رسیدن 
این تجهیزات خواهد شد.محرابی درباره تولیدات این کارخانه 

هم گفت: این کارخانه ۱۴ محصول متنوع نان تولید می کند که 
ظرفیت تولید آن چهار تن در روز است.

موجبات  تولیدی  واحد  این  داد:  ادامه  اقتصادی  فعال  این 
اشتغالزایی ۱۰۰ نفر به صورت مستقیم و ۳۰۰ نفر غیر مستقیم 
را فراهم کرده و طرح توسعه نان با ۱۰ تن افزایش ظرفیت نیز 

در برنامه قرار دارد.
او معتقد است این واحد تولیدی اگر چه هنوز به ظرفیت کامل 
محصولات خود نرسیده اما جزو بهترین کارخانه های صنایع 

تبدیلی آرد در کشور به شمار می رود.
کاهش راندمان کاری و پایین آمدن میزان تولید

قطعی برق در شهرک صنعتی شیراز افزون بر تاثیرات منفی که 
بر صنایع غذایی گذاشته موجب گلایه  تولیدکنندگان در دیگر 
بخش ها از جمله تولیدکنندگان لوازم بهداشتی نیز شده است.

بهداشتی  لوازم  تولید  کارخانه  در  که  اقتصادی  فعال  یک 
فعالیت دارد در این باره گفت: قطعی برق این روزها به یکی 
کارخانه  این  شده،  تبدیل  صنایع  برای  بزرگ  معضلات  از 
برای هتل ها، رستوران ها و ادارات به صورت سفارشی تولید 
محصول می کند و این مسئله باعث شده ظرفیت تولید روزانه 
این کارخانه به بیش از سه تا چهار هزار کارتن در روز برسد.

بهداشتی  و  بازرگانی شرکت صنایع سلولزی  و  فروش  مدیر 
فارس رعنا ادامه داد: روزهایی که با قطعی برق مواجه می شویم 
حدود سه تا چهار هزار کارتن از ظرفیت تولید این کارخانه 
کاسته می شود و نیاز است این میزان تولید در روزهای دیگر 
با این قطعی ها راندمانی که از  هفته جبران شود اما در واقع 
را  کارگر  نمی توان  زیرا  نمی شود  محقق  بگیریم  باید  کارگر 
مجبور به کار بیشتر کرد و همین مسئله باعث می شود قطعی 
برق کاهش تولید و ضرر و زیان به این واحدهای تولیدی را 
کیفیت  است  معتقد  که  رضیانی  باشد.افشین  داشته  دنبال  به 
است،  عام  و  خاص  زبانزد  تولیدی  واحد  این  محصولات 
بیش  و  می شود  ارسال  ایران  تمام  به  محصولات  این  افزود: 
تولیدی  واحد  این  توزیع  بخش  در  ایران  در  نماینده   ۱۶ از 
فعال هستند؛ حدود ۲سال است که محصولات این کارخانه 
امسال  است  قرار  و  می شود  صادر  هم  افغانستان  کشور  به 

صادرات به کشورهای حوزه خلیج فارس نیز صورت گیرد.
وی اضافه کرد: این کارخانه به صورت میانگین روزانه حدود 
۲ تا ۲هزار و ۵۰۰ کارتن یعنی معادل ۲۰ میلیارد ریال تولید 

دارد و توانسته نزدیک به ۱۲۰ نفر اشتغالزایی کند.
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کاظمی، داور نبرد حساس تراکتور و 
پرسپولیس

 ناظمی برای استقلالی ها 
در قزوین سوت می زند

حمید استیلی:
فوتبال ایران روی کاغذ حرفه ای شده
 نداشتن ورزشگاه دردناک است

سجاد انوشیروانی:

کمپ تیم های ملی بوی تعفن می داد
 از مردم ایران عذرخواهی می کنم

تیم  نتایجی که  به خاطر  رئیس فدراسیون وزنه برداری گفت: 
ملی در بازی های المپیک گرفت از مردم عذرخواهی می کنم 
اما باید از منتقدان بپرسم که چه چیزی برای ما گذاشته بودند 

که حالا توقع دارند.
نشست  در  وزنه برداری  فدراسیون  رئیس  انوشیروانی  سجاد 
خبری در مورد شرایط وزنه برداری و عملکرد ملی پوشان در 

المپیک ۲۰۲۴ پاریس توضیح داد.
چه پشتوانه ای برای ما گذاشتند؟

کسانی الان دارند انتقاد می کنند که قبلا به فدراسیون قبلی هم 
می تاختند. در المپیک مدال نگرفتیم و نتیجه ضعیف بود و از 
ما  به  را  قبلی چه کسانی  مردم عذرخواهی می کنیم. دوستان 
مرادی چه  بهداد سلیمی و سهراب  دادند؟ جایگزین  تحویل 

کسی به ما دادند؟ داشته های ما همین بود.
۹۰ درصد صحبت مسببان دروغ است

و  می کنند  انتقاد  الان  که  وضعیت  این  مسببان  داد:  ادامه  او 
۹۰ درصد حرف هایشان دروغ است و حاضر به عذرخواهی 

نشدند.
از عملکرد نواب راضی هستم

نصیرشلال  نواب  عملکرد  از  ارزیابی اش  درباره  انوشیروانی 
گفت: او از سرمایه های بزرگ وزنه برداری است. یک سال و 
نیم از فعالیتش می گذرد و در وزنه برداری مدت زمانی نیست 
و  بگذرد  سال  سه  باید  کنیم.  ارزیابی  را  نتایج  بخواهیم  که 
ارزیابی کنیم. قرار بود جلسه کمیته فنی را فردا داشته باشیم و 
احتمال دارد به تعویق بیفتد. نظر من این است از عملکردش 
راضی ام و کمیته فنی هم عملکرد فنی او را بررسی می کند. 
روندی را که کادر فنی شروع کرده و تغییر نسل داده، حتما 

جوابگو است و جواب اعتمادها را می دهد.
داودی طلا را به کسی نمی دهد

علی  رکورد  افزایش  مورد  در  وزنه برداری  فدراسیون  رئیس 
داوودی افزود: علی داوودی بعد از المپیک توکیو بلاتکلیف 

تمرین کرد و اگر این فاصله نمی افتاد، در المپیک وزنه بالاتر 
از این می زد. با خود او صحبت کردم از یکی دو مسابقه بعد تا 

المپیک لس آنجلس طلا را به هیچ کسی نخواهد داد.
دست ما خالی است

یکسال  برای  و  نیست  کوتاه مدت  ما  انداز  وی گفت: چشم 
برنامه نداریم بلکه باید چندین سال صبر کنیم. اگر تیم پرستاره 
ما  است.  خالی  ما  دست  اما  هستم  جوابگو  شده  ما  تحویل 
داریم کار می کنیم و چند سال دیگر ثمره آن مشخص خواهد 
شد. وزنه برداری در چند سال پیش خالی شده بود و اکنون 
با سختی می توانیم یک تیم را برای رقابت های جهانی جمع 
کنیم. دوستان به دوران خود فکر کنند چند دوپینگی داشتند 
بار می خواستم در زمان  بار محروم شدند؟ من چند  و چند 
بیماری به وی بروم که اجازه نداد. آقای مردای مصاحبه می 

کند و ما هم جواب او را می دهیم.
باید به من هم فرصت بدهند

از ۶ سال مدیریت  بعد  برداری گفت:  رئیس فدراسیون وزنه 
دبیر در کشتی فوق العاده بود و هادی ساعی نیز بعد از سه 
سال موفق بود و این جای تبریک به قهرمانان دارد به من نیز 
باید فرصت داده شود و من گفتم که از ۲۰۲۵ شروع خواهد 
شد و در ۲۰۲۶ تیمی برای المپیک ۲۰۲۸ رو خواهیم کرد. من 
با تمام سلسله مراتب آمدم و با اعتماد حرف می زنم و بیدی 
نیستم با این بادها بلرزم. من تجربه زیادی در این رشته دارم. 
مردم از ما انتطار دارند و ما هم به دنبال برنامه ای هستیم که 

انتظارات رابرآورده کنیم.
جوانان را در بحرین ببینید

رییس فدراسیون وزنه برداری گفت: ما از تیم جوانان چهار نفر 
به تیم اصلی اضافه کردیم و باید خلا رکوردی با بزرگسالان 
را پر کنیم. در جهانی بحرین افزایش رکورد جوانان را خواهیم 
دید. برای جهانی هم تیم خوبی را در بخش آقایان و خانم ها 

اعزام خواهیم کرد.

وزنه برداران ما نجابت کردند
حضور  عدم  به  واکنش  در  برداری  وزنه  فدراسیون  رییس 
و  مسابقه  روز  در  ما  برداران  وزنه  به  نسبت  گفت:  مسئولان 
کنم.  می  تشکر  هاشمی  آقای  از  من  شد.  لطفی  کم  تمرین 
ارتباط ما با کمیته به نحو احسن است. اما واقعا توجه ویژه به 
کار ما و حضور در تمرینات کمترین انتظار یک قهرمان است. 
به  نسبت  شود.  سبک  و  بگوید  را  مشکلاتش  باید  ورزشکار 
تیم ما کم لطفی شد و انتظار داشتیم. از روزی که از المپیک 
برگشتند یک کلام صحبت نکردند و گلایه ای نکردند. همگی 
نجابت دارند و مطمئنم این ارزشمند است و باید به صورت 

ویژه به آن احترام گذاشت.
در کمپ تیم  ملی بوی تعفن می آمد

انوشیروانی در ادامه درباره انتقادهایی که از سوی فدراسیون 
قبلی به او شده است، تاکید کرد: الان ۶۰۰ میلیون از حساب 
فدراسیون برداشت کردند و بعد بررسی می کنیم مربی استان 
قم سال ۹۲ به خاطر دستمزدها شکایت کرده و به فدراسیون 
آقای مرادی سه بار نامه ارسال شده است که باید این جریمه 

پرداخت شود اما پرداخت نشده است.
وی ادامه داد: ۱۲ سال مالیات فدراسیون پرداخت نشده بود. 
در کمپ تیم ملی را باز کردیم بوی تعفن می داد و فیلم هایش 
چند  کمپ  ساخت وساز  پول  کنیم  بررسی  است.  موجود 
میلیاردش از بودجه وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک بوده 

است. از فدراسیون ویرانه بود تا هیات های استانی.
به خاطر یک پرونده خودروی فدراسیون توقیف شد

رییس فدراسیون وزنه برداری گفت: کسی که می گوید ۱۲۰ 
میلیارد بودجه چه شد در حد و اندازه ای نیست چرا که قانون 
بودجه را نمی داند. در مجمع سالیانه ۱۶ مشکل مالی داشتیم. 
دستمزد وکیل پرونده سعید علی حسینی مانده و از زمان حسین 
دوباره  مرادی  علی  زمان  در  و  است  کرده  رضازاده شکایت 
پرونده به جریان افتاد اما پرداخت نکردند. الان به خاطر آن 
میلیون  پرونده خودروی فدراسیون توقیف شد و جریمه ۴۵ 
تومانی به ۳۵۰ میلیون تومان افزایش پیدا کرده است. دوستانی 
ابراز نظر می کنند که اتفاقا می بینند شرایط دارد بهتر می شود و 

در آینده نزدیک فضایی برای نقد نباشد.
دنیامالی یک وزیر توانمند در ورزش است

انوشیروانی درباره معرفی دنیامالی برای وزارت ورزش گفت: 
او در بدنه ورزش بوده و در مجلس هم حضور داشته و در 
ورزش مدیریت کرده است. اینها همه را امیدوار می کند که 

یک وزیر توانمند در ورزش باشد.
جلود به زودی به ایران می آید

وی تصریح کرد: ارتباط ما با فدراسیون جهانی و کنفدراسیون 
به  به زودی  را می دهم که جلود  نوید  این  آسیا عالی است. 
تقویم جهانی  بتوانیم جام فجر را در  اگر  ایران می آید. حتی 
قرار بدهیم او همان زمان به ایران خواهد آمد. اگر هم چنین 
اتفاقی رخ ندهد در یکی دو ماه آینده دعوت می کنیم که رئیس 

فدراسیون جهانی به ایران بیاید.

سرمربی تیم فوتبال تراکتور با تاکید بر این که به شایعات و 
اتفاقات خارج از تیمش توجهی نخواهد کرد، گفت: بیرانوند، 
ترابی و اسماعیلی فر بازیکنان حرفه ای هستند و برای دیدار با 

پرسپولیس آماده اند.
مقابل  بازی  از  پیش  خبری  نشست  در  اسکوچیچ«  »دراگان 
تراکتور  باشگاه  به  اینکه  از  داشت:  اظهار  تهران،  پرسپولیس 
آمده ام خیلی خوشحال هستم. مذاکرات آقای زنوزی با من به 
چند سال گذشته در استانبول برمی گردد. دلم می خواست اینجا 
کار کنم و خوشحالم که به تراکتور آمده ام. جا دارد از آقای 
زنوزی به خاطر اعتماد به من تشکر کنم. امیدوارم با تلاشی که 
انجام خواهیم داد، روزهای خوب و نتایج دلخواه هواداران را 
رقم بزنیم. من از آنان می خواهم فردا کنارمان باشند و به تیم 

کمک کنند تا نتیجه مطلوبی را کسب کنیم.
آشوری تنها بازیکن مصدوم تراکتور است

وی با بیان اینکه همه برای بازی فردا آماده و پرانگیزه هستیم، 
نتیجه  با  تا  از جان و دل مایه می گذاریم  خاطرنشان کرد: ما 
حریف  پرسپولیس  شویم.  خارج  مسابقه  زمین  از  مطلوب 
خوب و قابل احترامی بوده و انتظار بازی خوبی دارم. سجاد 
آشوری تنها مصدوم تیم ماست که حدود ۱۵ روزی است با 
مصدومیت نصف و نیمه دسته و پنجه نرم می کند که امیدوارم 

به زودی به تمرینات گروهی برگردد.
اسکوچیچ در خصوص قانون فوتبال ایران در رابطه با تعداد 
بازیکنان بزرگسال بر روی نیمکت، گفت: فقط هفت بازیکن 
بزرگسال می تواند روی نیمکت بنشیند و دو بازیکن زیر ۲۱ 
سال هم باید روی نیمکت باشد. این موضوع کارمان را بسیار 
سخت کرده و باعث شده بازیکنان با استعداد خارج از لیست 
باشند. این قانون به رشد بازیکنان ایرانی کمک نمی کند. من از 

فدراسیون فوتبال درخواست اصلاح این قانون را دارم.
با  رویارویی  برای  فر  اسماعیلی  و  بیرانوند  ترابی، 

پرسپولیس آماده هستند
وی در خصوص حساسیت بالای بازی با پرسپولیس و حضور 
اسماعیلی فر،  خلیل زاده  ترابی،  بیرانوند،  همچون  بازیکنانی 
عبدی و ... با تجربه حضور در تیم مقابل، تأکید کرد: مطمئناً 
بازیکنانی که به نام آنان اشاره کردید، در این بازی احساساتی 
خواهند بود و دیدار سنگینی برایشان است. مطمئن هستم این 
کار  تراکتور  برای  توان  تمام  با  و  هستند  حرفه ای  بازیکنان 
خواهند کرد و دلشان می خواهد تراکتور فردا پیروز شود. این 

مسائل برای بازیکنان حرفه ای تأثیرگذار نیست.
سرمربی تراکتور در رابطه با اینکه چقدر برای قهرمانی تراکتور 
در فصل جاری امیدوار است، گفت: انتظار من و هواداران از 
را کسب  بهترین جایگاه  است. می خواهیم  یکسان  کاملًا  تیم 
کنیم. لیگِ طولانی و سختی در پیش داریم و تمرکز من بازی 

به بازی است.
به زودی از عارف غلامی رونمایی می کنیم

وی در خصوص جذب مدافع و مهاجم خارجی، مطرح کرد: 
با او  تبریز حضور دارد و در حال مذاکره  عارف غلامی در 
خواهیم  رونمایی  بازیکن  این  از  زودی  به  احتمالًا  و  هستیم 

کرد. موضوع سقف قرارداد دست باشگاه را در جذب بازیکن 
خارجی باکیفیت بسته و مشکل ساز شده است.

فنی، توضیح  تیمش و مسائل  بازی  اسکوچیچ درباره سیستم 
برنامه هایش  و  بازی  سیستم  در خصوص  باتجربه  مربی  داد: 
در  بازی  از  قبل  نباید  مربی  هیچ  نظرم  به  نمی کند.  صحبت 
خصوص سیستم تیمش صحبت کند. سیستم ۴-۴-۲، ۴-۳-۳ 
مهم  و  کرد  اجرا  مختلف  با ۲۰ روش  می شود  را  یا ۳-۵-۲ 

برخی ریز کاری ها است.
وی ادامه داد: تیم ما به اندازه کافی مهاجمان خوب و آماده 
دارد، ولی تلاش می کنیم مهاجم خارجی با کیفیت جذب کنیم.

از هدایت پرسپولیس امتناع کردم
برای  پرسپولیس  با  در گذشته  مذاکراتی که  با  رابطه  در  وی 
هدایت این تیم انجام داده بود، یادآور شد: همان طور که گفتم 
کردند.  من صحبت  با  و  است  احترامی  قابل  تیم  پرسپولیس 
بنا به دلایلی که نمی توانم اینجا ذکر کنم، از پذیرش پیشنهاد 
این تیم امتناع کردم. قبل از اینکه هدایت تیم ملی را عهده دار 
تلاش  ایشان  بود.  کرده  صحبت  من  با  زنوزی  آقای  شوم، 
تراکتور  در  اکنون  و  برگردم  ایران  فوتبال  به  که  کرد  زیادی 
هستم. پرسپولیس تیم بزرگی است، اما از حضورم در تراکتور 

خوشحال هستم و امیدوارم بهترین نتایج را کسب کنیم.
اسکوچیچ درباره دلجویی رئیس فدراسیون فوتبال از او، بیان 
به  نحوه  و  نتایج  ندارد.  اهمیت  من  برای  موضوع  این  کرد: 
دست آوردن آن ها برای من باعث افتخار است. اینکه مابقی 
فاقد  نرفتم،  جهانی  جام  به  من  و  خورد  رقم  چگونه  ماجرا 
هیچ  از  و  نداشتم  ملی  تیم  در  توصیه پذیری  است.  اهمیت 
فشاری تأثیر نپذیرفتم. به کارنامه و نتایجی که کسب کردم، 
حضور  جهانی  جام  در  هوادار  عنوان  به  من  می کنم.  افتخار 

یافته و دو بازی کرواسی را تماشا کردم.
بهترین تیم را با حضور بیرانوند روانه مسابقه می کنم

وی درباره شایعات رسانه ها در خصوص بیرانوند و تأثیر آن 
روی تمرکز تیم، اظهار داشت: من به این گمانه زنی رسانه ها 
دنیای  در  که  چرا  باشم؛  پیگیر  نمی خواهد  دلم  ندارم.  توجه 
خیالی شایعاتی مطرح می شود و نیازی به واکنش من نیست 
و نمی توانم روی شایعات تحلیل و واکنش داشته باشم. این 
بیرانوند  بگذارد.  تأثیر  من  تیم  تمرکز  روی  نمی تواند  اخبار 
بازیکن با ارزشی بوده و تمرکز من این است که بهترین تیم را 

با حضور بیرانوند روانه مسابقه کنیم.
امیدوارم از هواداران انرژی مثبت دریافت کنیم

سرمربی تراکتور ادامه داد: هر تیمی نقص هایی دارد و ما از 
این قاعده مستثنی نیستیم، ولی چیزی نیست که در خصوص 
اکنون  تمام شد.  و  پیروز شدیم  اول  بازی  کنیم.  آن صحبت 
تمرکزمان روی بازی های بعدی است. لیگ طولانی در پیش 
رکوردها،  شویم.  آماده  بازی ها  تک  تک  برای  باید  و  داریم 
ندارد. چون  اهمیت  گذشته  در  نتایج کسب شده  و  طلسم ها 
با تیم جدیدی به مصاف رقباء می رویم و می خواهیم بهترین 
نتایج را کسب کنیم. امیدوارم هواداران در بازی فردا با انرژی 
خوب کنارمان باشند و استادیوم مثل همیشه به دیگ جوشان 
این  نتایج خوب  با  هم  ما  دهد.  انرژی  تیم  به  و  تبدیل شود 
انرژی را بازگردانیم. پرسپولیس یکی از بهترین تیم های لیگ 

برتر بوده و این موضوع تأثیری روی تمرکز تیم من ندارد.
وی در خصوص آخرین وضعیت محمد آقاجان پور و احتمال 
در  وضعیت  ببینیم  باید  گفت:  تیم،  لیست  به  او  شدن  اضافه 
طولانی  مصدومیت  که  بازیکنی  می رود.  پیش  چگونه  آینده 
مدت دارد، تحت فشار قرار گرفته و به دنبال بازگشت سریع 
به میادین است. امیدوارم به زودی به شرایط مسابقه برگشته 

و به تیم کمک کند.
سرمربی تراکتور نظرش در خصوص بازیکنان اضافه شده از 
آکادمی و حضور »نناد نیکولیچ« در رأس آکادمی باشگاه، بیان 
کرد: هدف باشگاه تراکتور در نهایت باید پرورش استعدادها و 
اضافه کردن آنان به تیم بزرگسالان باشد. بازیکنان این خطه به 
تیم هویت می دهند. با مدیر آکادمی در این خصوص صحبت 
و  دارد  بازیکن سازی  در عرصه  زیادی  تجربه  ایشان  کرده ام. 
حضورش گام بزرگی در راستای تحقق این هدف مهم است. 
خارجی  بازیکنان  کنار  در  جوان  بازیکنان  حضور  نظرم  به 
باکیفیت باعث تبادل تجربه شده و زمینه ساز رسیدن باشگاه به 

هدف بازیکن سازی است.
ترسی از بازی دادن به بازیکن جوان ندارم

جوان  بازیکنان  اسامی  خصوص  در  نمی خواهم  افزود:  وی 
دنبال  به  کرده  وضع  که  قوانینی  با  فدراسیون  کنم.  صحبت 
پرورش استعدادها بوده و قرار گرفتن اسم بازیکنان جوان در 
لیست بازی باعث پرورش آن بازیکنان و رقم خوردن آینده 
فوتبال کشور نمی شود. فدراسیون باید در خصوص سبک و 
متد کار در مدارس فوتبال کار کند. یک کشور این چنین به 
بازیکن سازی روی می آورد. صرفاً وجود اسم بازیکن جوان در 
لیست بدون اینکه بازی کند، پرورش استعدادها نیست. ترسی 
از بازی دادن به بازیکن جوان ندارم. مربی جوانگر هستم اگر 
بازیکن جوانی کیفیت و توانایی هایش را نشان دهد، می گویم 
بفرما بازی کن. صرفاً انتخاب بازیکنان جوان تأثیرگذار نبوده 

و باید مربیان جوان و با انرژی هم پیدا کنیم.
اسکوچیچ در خصوص اینکه فردا روز تاریخی برای تراکتور 
و  بشنود  را  حرف  این  هم  خدا  دارم  دوست  گفت:  است، 
تاریخ سازی شود. من با شال قرمز نه، بلکه با شور و انرژی 

صد درصدی در لب خط حضور می یابم.

دراگان اسکوچیچ در نشست خبری:

پیشنهاد پرسپولیس را رد کردم
 »بیرانوند« را به زمین خواهم فرستاد!

اتفاقی  به  اشاره  با  پرسپولیس  فوتبال  تیم  پیشین  سرمربی 
ابتدایی لیگ بیست و چهارم برای دو تیم  که در هفته های 
استقلال و پرسپولیس رخ داده است گفت: نداشتن ورزشگاه 

در پایتخت دردناک است.
هفته اول رقابت های لیگ بیست و چهارم فوتبال کشور در 
قهرمانی  عنوان  مدافع  پرسپولیس  که  رسید  پایان  به  حالی 
تن به تساوی یک - یک مقابل ذوب آهن اصفهان داد تا با 
توجه به پیروزی استقلال، تراکتور تبریز و سپاهان اصفهان 

در همین ابتدا نسبت به مدعیان قهرمانی فاصله پیدا کند.
تساوی پرسپولیس مقابل ذوب آهن اصفهان در اراک باعث 
و  نقل  در  باشگاه  این  فعالیت  به  نسبت  انتقادهایی  تا  شد 
انتقالات تابستانی و تاکتیک خوان کارلوس گاریدو در بازی 
اول مطرح شود. ضمن این که نداشتن ورزشگاه در تهران 

و بازی پرسپولیس در اراک انتقاداتی را به همراه داشت.
به  اشاره  با  مهر،  خبرنگار  با  گفت وگو  در  استیلی  حمید 
عملکرد تیم ها در نقل و انتقالات درباره انتقاد از عدم جذب 
بازیکن در دفاع چپ برای پرسپولیس و برگزاری بازی این 

تیم در ورزشگاهی خارج از استان تهران اظهار نظر کرد.
فوتبال ایران روی کاغذ حرفه ای است

سرمربی پیشین پرسپولیس ابتدا به جای صحبت در خصوص 
تاکتیک های پرسپولیس ترجیح داد درباره مشکل نبود سخت 
پرسپولیس  میزبانی  برای  ورزشگاه  همچون  مناسب  افزار 

صحبت کند.
او با انتقاد شدید از نبود ورزشگاه استاندارد در تهران برای 
برگزاری بازی گفت: مهم ترین چیزی که اتفاق نیفتاد بحث 
میزبانی تیم های تهرانی است. این یک معضل خیلی بزرگ 
لیگ  در  ما  نماینده  آنها  است.  پرسپولیس  و  استقلال  برای 
نخبگان آسیا هستند. ما اعداد و ارقام خیلی بالا در فوتبال 

داریم اما هیچ زیرساختی نداریم.
مشکل  عمل  در  اما  است  ای  حرفه  کاغذ  روی  چیز  همه 
باید  ابتدا  داریم.  بازی  محل  زمین چمن  در  ابتدایی  خیلی 
زیرساخت را ایجاد کنیم. وقتی یک استادیم در تهران نداریم 
این مرحله داریم. نداشتن  یعنی مشکلات خیلی زیادی در 

ورزشگاه در تهران دردناک است.
فاصله عجیب قیمت بازیکن

مدعی  باشگاه های  انتقالاتی  و  نقل  خریدهای  درباره  او 
قهرمانی در لیگ برتر افزود: من فکر نمی کنم فاصله بازیکنان 
لیگ برتر در اعداد و ارقام این گونه باشد. فاصله بین بازیکن 
متوسط با بازیکنی که حالا صاحب اسم و رسم برای مدتی 
اینقدر نیست که تفاوت بین اعداد و ارقام آنها  شده است 
وجود دارد. فکر می کنم این اختلاف فاحش در بین بازیکنان 

منطقی نیست چون فاصله بین آنها اصلًا زیاد نیست.
به سرمربی جدید همیشه باید فرصت داد

استیلی در خصوص انتقاد از عملکرد پرسپولیس یادآور شد: 
که  است  واضح  نمی کنم.  صحبت  خاصی  فرد  درباره  من 
تیم و  برای قضاوت یک  نشانه خوبی  نمی تواند  بازی  یک 
تاکتیک های کادر فنی باشد. زمان برای مربی جدید همیشه 
تیم  تا عملکرد یک  داد  باید فرصت کافی  کمک می کند. 
را  بازیکنان  با  جدید  فنی  کادر  بین  متقابل  درک  میزان  و 

متوجه شد.
VAR

یادآور  ویدئویی  داور  سیستم  از  استفاده  خصوص  در  او 
شد: آوردن VAR کار خیلی خوبی بود. امیدوارم تمام بازی 
های لیگ برتر شامل این سیستم شوند تا تبعیض هم نباشد. 
اتفاق خیلی خوبی رقم خورد که ما را خوشبین تر از همیشه 
می کند. حالا دیگر هیچ مدیر و مربی نمی تواند از حق کشی 

توسط داور در مسابقه صحبت کند.
صدای ورزش باید برای خاموشی اعتیاد بلند باشد

ستارگان  دوستانه  مسابقه  در  که  کشور  فوتبال  پیشکسوت 
هنر با پیشکسوتان استقلال و پرسپولیس با همت ستاد مبارزه 
مسؤولیت  به  اشاره  با  داشت،  حضور  نیز  مخدر  مواد  با 
چیز  همه  می کنم  فکر  من  گفت:  فوتبالیست ها،  اجتماعی 
فوتبال نیست. اینقدر ملت ایران مهربان هستند که در تمام 
یاریگر  و  دارند  را  همدیگر  هوای  هم  موجود  سختی های 

هم هستند.
او افزود: در برنامه های اینچنینی وظیفه خود می دانم شرکت 
کنم تا همراه با پیشکسوتان فوتبال و هنر، گام خیلی کوچکی 
مبارزه  اعتیاد  به  نه  فضای  در  که  نهادهایی  همراهی  برای 
درمان  از  بهتر  پیشگیری  اند  گفته  همیشه  برداریم.  می کنند 
در  مردم  حمایت  طعم  که  کسانی  عنوان  به  ما  و  است 
ورزش را چشیده ایم باید حمایت خودمان را از برنامه های 
با  ورزش  هرچه صدای  قطعاً  دهیم.  نشان  اینچنینی  یاریگر 

فعالیت هایش بلند باشد به خاموشی اعتیاد کمک می کند.

قرار  فوتبال،  فدراسیون  داوران  کمیته  برنامه ریزی  براساس 
است ۳ مسابقه هفته دوم لیگ برتر با استفاده از تکنولوژی 

)VAR( برگزار شود.
وعده  طرح  سال   ۴-۵ از  بعد  فوتبال  فدراسیون  مسئولان 
پیاده سازی تکنولوژی )VAR(، سرانجام در مسیر تحقق این 
وعده در حال قدم زدن هستند؛ چرا که بعد از آنکه در فصل 
گذشته مسابقات مهمی از جمله داربی پایتخت و فینال جام 
قرار  برگزار شد، حالا  تکنولوژی  این  از  استفاده  با  حذفی 
است در فصل جدید رفته رفته تمامی ورزشگاه های میزبان 
مسابقات لیگ برتر به این تکنولوژی مجهز شوند تا مسابقات 
با استفاده از تکنولوژی )VAR( کار  ایران  فوتبال باشگاهی 

خود را پیش ببرد.
کمیته داوران فیفا به فدراسیون فوتبال ایران مجوز استفاده 
از تکنولوژی کمک داور ویدئویی را داده و در هفته نخست 
ذوب آهن  و  پرسپولیس  مصاف  برتر،  لیگ  جدید  فصل 
در  تهران  استقلال  و  شمس آذر  نبرد  و  اراک  در  اصفهان 
در  حالا  شد.  برگزار  تکنولوژی  این  از  استفاده  با  قزوین 
نه تنها  شد  مشخص  سوم،  هفته  مسابقات  برگزاری  آستانه 
قزوین  آزادگان  سردار  و  اراک  خمینی  امام  استادیوم های 
یادگار  بلکه ورزشگاه  )VAR( مجهز شده اند،  تکنولوژی  به 
امام تبریز هم به این تکنولوژی مجهز شده تا ۳ دیدار از ۸ 
مسابقه هفته دوم با استفاده از تکنولوژی کمک داور ویدئویی 

برگزار شود.
وحید کاظمی، داور حساس ترین بازی هفته

در  است  قرار  ایران  فوتبال  برتر  لیگ  دوم  هفته  مسابقات 
روزهای پنج شنبه و جمعه )اول و دوم شهریورماه( برگزار 
شود. حساس ترین نبرد هفته در تبریز میان تیم های تراکتور 
و پرسپولیس برگزار خواهد شد و کمیته داوران فدراسیون 
به وحید  این مسابقه حساس را  فوتبال، مسئولیت قضاوت 
هفته  در  کاظمی  حالی که  در  آن هم  است؛  سپرده  کاظمی 
گل گهر  و  بندرانزلی  ملوان  تیم های  نبرد  داور  نخست 
لیگ  در  باید  پیاپی  هفته  دومین  برای  و حالا  بود  سیرجان 

بیست وچهارم در نقش داور اول قضاوت کند.
و  مرادی  علیرضا  از  فوتبال  فدراسیون  داوران  کمیته 
وحید  دوم  و  اول  عنوان کمک های  به  پورمتقی  محمدعلی 
کاظمی یاد کرده است. حمید حاج ملک هم در نقش داور 
چهارم انتخاب شده و مسعود مرادی در نقش ناظر داوری 
استقرار  به  با توجه  این مسابقه حساس معرفی شده است. 
علی  تبریز،  امام  یادگار  ورزشگاه  در   )VAR( تکنولوژی 
صفایی به عنوان داور )VAR( مسابقه تراکتور و پرسپولیس 
انتخاب شده و علی اصغر مومنی هم در نقش کمکِ صفایی 

در اتاق )VAR( حضور خواهد داشت.
دوباره بازی استقلال، دوباره کوپال!

کوپال ناظمی که در هفته نخست لیگ برتر در قامت داور 
تیم داوری مصاف شمس آذر قزوین و  )VAR( در فهرست 
به عنوان  استقلال تهران حضور داشت، حالا در هفته دوم 
بندرانزلی  ملوان  و  تهران  استقلال  تیم های  نبرد  اول  داور 
مسابقه  داوری  تیم  در  ناظمی  حضور  است.  شده  انتخاب 
محسوب  جالب توجهی  اتفاق  پیاپی،  هفته   ۲ در  استقلال 
وفاپیشه  سعاد  و  یوسفی  وحید  نوری،  علی اکبر  می شود. 
و  هستند  جمعه شب  مصاف  در  ناظمی  کوپال  کمک های 
انتخاب  حیدر شکور هم به عنوان ناظر داوری این مسابقه 

شده است.
2 قضاوت برای بنیادی فر و زاهدی فرد در یک هفته!

تکنولوژی  به  مجهز  حالی  در  اراک  خمینی  امام  ورزشگاه 
با  هم  ملوان  و  استقلال  نبرد  است  قرار  که  شده   )VAR(
بنیادی فر  موعود  و  شود  برگزار  تکنولوژی  این  از  استفاده 
محمدحسین  و  شده  انتخاب   )VAR( اتاق  داور  عنوان  به 
بنیادی فر در مسابقه جمعه شب است.  زاهدی فرد هم کمکِ 
نبرد آلومینیوم اراک و نساجی مازندران هم سومین مسابقه 
تکنولوژی  از  استفاده  با  که  می شود  محسوب  دوم  هفته 
مسابقه  این  آنکه  جالب  و  شود  برگزار  است  قرار   )VAR(
موعود  قضاوت  با  است  قرار  می شود،  برگزار  پنج شنبه  که 
داور  نقش  در  زاهدی فرد  محمدحسین  حضور  و  بنیادی فر 
هفته  در  زاهدی فر  و  بنیادی فر  تا  برگزار شود   )VAR( اتاق 

دوم در ۲ تیم داوری حضور داشته باشند!

/قهرمانان رقابت های اسکواش پسران کمتر از ۱۵، ۱۷ و ۱۹ 
سال قهرمانی کشور در تبریز معرفی شدند.

اسکواش  مسابقات  اسکواش،  فدراسیون  سایت  از  نقل  به 
پسران کمتر از ۱۵، ۱۷ و ۱۹ سال قهرمانی کشور در تبریز با 

مشخص شدن نفرات برتر به پایان رسید.
در رده سنی کمتر از ۱۵ سال، یوسف قریشی از یزد مقام 
اول، امیر حسین رستمی از خراسان جنوبی مقام دوم و آریا 
عمودی نژاد و رایان گلابیان از تهران مقام سوم مشترک را 

کسب نمودند.
در رده سنی کمتر از ۱۷ سال، علی عزیزی از یزد حائز رتبه 
اول شد، علی رحیمی کاری از آذربایجان شرقی مقام دوم 
را کسب کرد و فرزاد حق خواه از خراسان جنوبی و آرین 

جعفر طیار از گیلان مقام سوم مشترک را کسب نمودند.
همچنین در رده سنی کمتر از ۱۹ سال، محمد چنگانیان از 
اصفهان به مقام قهرمانی دست پیدا کرد، امیرحسین رضازاده 
از خوزستان نایب قهرمان و صالح آخانی از مرکزی و عرفان 

مهدی پور از یزد به مقام سوم مشترک دست پیدا کردند.
امیر  حضور  با  مسابقات  از  دوره  این  اختتامیه  مراسم 

عزیزی پور، رئیس فدراسیون اسکواش برگزار شد.
این مسابقات با حضور ۱۰۲ بازیکن از ۱۷ استان کشور، از 
آذربایجان  اسکواش  هیئت  میزبانی  به  ماه  مرداد   ۳۰ تا   ۲۷

شرقی در خانه اسکواش تبریز برگزار شد.

نفرات برتر اسکواش قهرمانی 
پسران کشور معرفی شدند

با در نظر گرفتن صحبت های اخیر درباره مجموعه ورزشی 
آزادی به نظر می رسد در خوشبینانه ترین حالت سرخابی ها 
در هفته سوم لیگ نخبگان می توانند از حریفان آسیایی خود 

میزبانی کنند.
بعد از پخش تصاویر و گزارش های دو سه روز قبل مربوط 
به روند بازسازی ورزشگاه فوتبال مجموعه ورزشی آزادی 
و صحبت های مهدی نصیبی که تاکید کرد اگر مشکلی پیش 
مهرماه  پایان  تا  این ورزشگاه  بازسازی  و  تجهیز  کار  نیاید 
هفته  دو  در  میزبانی  قید  باید  تمام خواهد شد، سرخابی ها 

ابتدایی لیگ نخبگان آسیا را بزنند.
نظر  در  که  کرد  تاکید  نصیبی  مصاحبه  همین  در  چند  هر 
داریم این مجموعه را به لیگ نخبگان برسانیم، اما با توجه 
و  پرسپولیس  مهرماه(  )پایان  کرد  ذکر  او  که  تاریخی  به 
استقلال در دو هفته ابتدایی قادر به میزبانی در این ورزشگاه 
نخواهند بود.در هفته اول لیگ نخبگان آسیا و در تاریخ ۲۶ 
شهریورماه استقلال میزبان الغرافه قطر است که این بازی در 
تهران برگزار می شود، اما احتمالا یا باید در ورزشگاه تختی 
این  برای  را  دیگری  شهر  ورزشگاه  یا  شود  برگزار  تهران 

منظور معرفی کنند.
همچنین در هفته دوم این تورنمنت نیز پرسپولیس در تاریخ 
۹ مهرماه میزبان پاختاکور ازبکستان خواهد بود که این بازی 
با  اما  می شود،  برگزار  آزادی  ورزشگاه  در  برنامه  طبق  نیز 
آماده  تاریخ  آن  تا  آزادی  احتمالا ورزشگاه  اینکه  به  توجه 
نیست، پرسپولیس هم باید دنبال میزبانی در استادیوم دیگری 

حتی خارج از تهران باشد.
مهرماه  پایان  تا  آزادی  ورزشگاه  چنانچه  حساب  این  با 
آماده شود، در خوشبینانه ترین حالت میزبان بازی هفته سوم 
استقلال و النصر عربستان خواهد بود که قرار است اول آبان 

ماه برگزار شود.
ورزشگاه  احتمالا  یارانش  و  رونالدو  کریستیانو  واقع  در 
افتتاح خواهند کرد تا  نونوار شده آزادی را در آن مسابقه 
خاطره زمین ناهموار ورزشگاه آزادی در بازی سال گذشته 

مقابل پرسپولیس را از یاد ببرند.
جالب اینکه مدیر مجموعه ورزشی آزادی تاکید کرده بود 
بازیکن  یک  خاطر  به  آزادی  ورزشی  مجموعه  نیست  قرار 
)رونالدو( آماده شود، اما انگار به شکل کاملا اتفاقی زمان 
تهران  در  رونالدو  با حضور  ورزشگاه  این  بازسازی  پایان 

همزمان شده است.

رونالدو ورزشگاه نونوار شده 
آزادی را افتتاح می کند!



در دیدار با پوتین

نگرانیعلیافازکاهشسطحآبدریایکاسپین؛صخرههایی
که۲سالپیشزیرآببودند

تاثیربرنامهریزیگازیعربستانبرایران/سیگنالریاضاز»آرش«

الهام علی اف، پوتین را به ساحل خزر برده و صخره هایی 
اند  درآورده  سر  آب  زیر  از  سال  دو  طی  که  داد  نشان  را 
دراین زمینه آمار کاهش سطح آب خزر را مرور و با مدیر 

مرکز ملی مطالعات دریای خزر گفت وگو کردیم.
به گردش  را  پوتین  آذربایجان  رئیس  جمهور  علی اف  الهام 
در برخی مناطق باکو، از جمله پارک »داغ اوستو« برده است. 
تصاویر منتشر شده در رسانه ها نشان می دهد او از این پارک 
به  را  انگشتش  شده،  بنا  خزر  ساحل  در  تپه  یک  روی  که 
سمت دریا گرفته و به آقای پوتین مطالبی را توضیح می دهد.

از  قسمتی  به  پوتین  با  مذاکرات سخت سیاسی  از  او پس   
ساحل روبه رو اشاره می کند، صخره ای را نشان می دهد 
و می گوید، دو سال قبل این صخره زیر آب بود، اما حالا 
حداقل یک متر روی آب است. پوتین رئیس جمهور روسیه 
که بخشی از چالش آب رفتگی سطح دریای خزر به حقابه 
های سرمنشأ در کشور او بازمی گردد، به آقای علی اف قول 
می دهد که در این زمینه تحقیقات مشترکی میان دو کشور 
از پیشرفت فاجعه زیست محیطی دریای خزر  تا  انجام شود 

جلوگیری کند.
این ماجرا همین چند روز قبل )دوشنبه( در باکو رقم خورده 
است، وقتی پوتین همتای روسی اش به باکو سفر کرده بود. 
الهام علی اف در یک کنفرانس خبری  این نشست،  از  پس 
آن  در  که  اتاقی  پنجره  »از  گفت:  باکو  در  پوتین  کنار  در 
که  دادم  نشان  را  صخره هایی  پوتین  به  می کردیم،  مذاکره 
این صخره ها  امروز  اما  بودند،  آب  زیر  پیش  سال  دو  فقط 
به  اشاره  با  وی  ظاهر شده اند.  از سطح آب  بالاتر  متر  یک 
این  »اکنون  که  شد  یادآور  خزر  دریای  آب  رفتن  تحلیل 
رئیس  هستند.«  بیرون  آب  از  متر  یک  کم  دست  صخره ها 
جمهور آذربایجان سپس تصریح کرد که با ولادیمیر پوتین 
توافق کرده تا به اتفاق، وضعیتی را که به گفته وی در حال 
تبدیل شدن به یک فاجعه زیست محیطی است، مورد بررسی 

و ارزیابی قرار دهند.
رویترز:پوتیناظهارنظرنکرد

دیدار  این  به  که  گزارشی  در  رویترز  خبرگزاری  البته 
اختصاص یافته، آورده است که ولادیمیر پوتین درخصوص 
این بخش از سخنان الهام علی اف درباره دریای خزر اظهار 

نظری نکرد.
روسیه متهم است؟

اظهارنظر آقای پوتین درباره کوچک شدن خزر  شاید عدم 

بر  موثر  عوامل  جمله  از  او  کشور  که  گردد  بازمی  این  به 
پیشتر  زمینه  این  در  است.  دریاچه  این  آب  سطح  کاهش 
علی  از  نقل  به  باره  این  در  ایران،  بان  دیده  خبری  پایگاه 
»ورودی های  نوشت:  زیست  محیط  سازمان  رئیس  سلاجقه 
دریای خزر از سوی کشورهای همسایه بسته شده،مخصوصا 
طرفی  است.از  شده  بسته  نیز  روسیه  در  ولگا  رود  ورودی 
میزان بارش در کل حوضه آبخیز دریای خزر کاهش یافته 

است.«
پیگیریهایوزیرشهید

 ایران، جمهوری آذربایجان، روسیه، قزاقستان و ترکمنستان 
 ۱۳۸۲ سال  در  و  هستند  خزر  دریای  ساحلی  کشورهای 
کردند.  امضا  را  خزر  دریای  زیست محیطی  کنوانسیون 
سطح  کاهش  درخصوص  اخیر  های  سال  در  کشورها  این 
این  به  هایی  نشست  در  گریخته  و  جسته  دریاچه  این  آب 
موضوع پرداخته اند. در یکی از تازه ترین اقدامات در بخش 
دیپلماسی این کشورها که نیمه آبان گذشته با حضور وزرای 
خارجه این کشورها در روسیه برگزار شد وزرای  خارجه 
ایران و ترکمنستان نسبت به  کاهش حجم آب رودخانه های 
ورودی به خزر هشدار دادند. آن طور که خبرگزاری فارس 
گفته  نشست  این  در  امیرعبداللهیان  شهید  کرده،  گزارش 
است: » یکی از مهم ترین چالش های پیش رو، تهدید پایین 
آمدن سطح تراز آب دریای خزر ناشی از عوامل انسانی و 
از جمله کاهش حجم آب رودخانه های ورودی  غیرانسانی 
اقلیمی، احداث سدها و مخازن و  به دریای خزر، تغییرات 
تاسیسات صنعتی و کشاورزی در مسیر رودخانه های ورودی 
دریای  آب  پسروی  تداوم  متاسفانه  است.  خزر  دریای  به 
خزر طی سال های اخیر تاثیرات منفی بر تاسیسات بندری و 
منحصر  تالاب های  و  آبزیان  زندگی  اکوسیستم،  کشتیرانی، 
در  آلاینده ها  افزایش  باعث  و  گذاشته  خزر  دریای  فرد  به 
استان های ساحلی دریای خزر شده است. حل این معضل 

قطعا نیازمند عزم جمعی پنج کشور ساحلی است.«
شام پوتین در خانه الهام علی اف رئیس جمهوری آذربایجان 
در باکو - در عکس، “مهربان” همسر علی اف هم دیده می 

شود
آذربایجان:فاجعهخزر۲دلیلعمدهدارد

این گفت وگوی علی اف و پوتین، خبرگزاری  اما در پی   
ملی  سازمان  رئیس  محموداف،  ناظم  سراغ  به  رویترز 
با  درباره خزر  و  رفته  آذربایجان  آب و هواشناسی جمهوری 

او گفت وگو کرده است: او در این باره به نکات قابل تاملی 
اشاره می کند: دو عامل تغییرات اقلیمی و کاهش ورود آب 
رود ولگا به خزر به دلیل استفاده بی رویه از آن در مصارف 
کشاورزی روسیه باعث افت سطح آب این دریا شده است.
مطالعاتروسی-آمریکاییوکاهشسطح۹تا۱۸متر

آگاه  بحران خزر  به  رو  از وضعیت  کاملا  امروز  ها   روس 
با  مشترکی  مطالعات  در  زمینه  همین  در  ها  آن  هستند. 
در  که  محاسباتی  مدل های  آخرین  با  آمریکایی  دانشمندان 
کردند سطح  بینی  پیش  داده اند،  انجام  زمین  گرمایش  زمینه 
آب دریای خزر تا پایان قرن کنونی بین ۹ تا ۱۸ متر کاهش 

می یابد.
حقابههانمیرسد

تغییر  تبعات  بر  کند، علاوه  می  تصریح  متعدد  های  بررسی 
اقلیم، گرم شدن زمین و مسئله تبخیر آب، محقق نشدن کامل 
حقابه های خزر هم نقش اساسی در کاهش سطح خزر ایفا 
به دریای  از ۱۳۰ رودخانه  بیش  نویسد:  ایسنا می  می کند. 
خزر می ریزند و رود ولگا به تنهایی نزدیک به  ۸۵ درصد 
آب دریای خزر را تامین می کند که احداث سدهای جدید 
توسط روسیه )۴۰ سد ساخته شده و ۱۸ سد دیگر در دست 
مطالعه و ساخت( روی رودخانه قابل کشتیرانی ولگا موجب 
به دریای خزر و آغاز روند عقب  کاهش دبی آب ورودی 

نشینی آب در ساحل جنوبی آن شده است.
و  دریایی  زیست  محیط  معاون  که  است  دلایل  همین 
تالاب های سازمان حفاظت محیط زیست می گوید: از سال 
۱۳۷۵ تا ۱۴۰۱ که روند کاهش تراز آب شروع شده، حدود 
۲ متر از سطح آب کاهش یافته و به کمترین میزان در ۳۰ 

سال اخیر رسیده است.
کوچکشدنخزر،تاپایانقرنمیلادیادامهدارد

 مدیر مرکز ملی مطالعات و تحقیقات دریای خزر وابسته به 
وزارت نیرو در گفت وگو با خراسان ضمن اشاره به افزایش 
دمای هوا و سرعت تبخیر آب، به عنوان یکی از اصلی ترین 
در  دما،  افزایش  گوید:  می  خزر،  آب  سطح  کاهش  دلایل 
منطقه به شکلی جدی بر این پدیده اثرگذار است و موضوع 
آورده رودخانه ها نیز مسئله مهمی است که قطعا نمی توان 
گفت سایر کشورها در این امر مقصر هستند چراکه افزایش 
دما، بر رودخانه ها و میزان آب آن ها هم تاثیر منفی خود را 
گذاشته است.دکتر معصومه بنی هاشمی، در این زمینه به دو 
بیان  موضوع سرعت کوچک شدن و تداوم آسیب اشاره و 
 ۵۰ تراز آب طی  بالاترین  که   ۱۳۷۴ از سال  کند: پس  می 
سال اخیر خزر را شاهد بودیم، تا امروز روند کاهش سطح 
آب تا بیش از ۲ متر در این دریاچه رخ داده و نکته مهم این 
است که یک سوم این میزان کاهش در سه سال اخیر اتفاق 
افتاده است. این رفتار خزر در این سه سال و در پی برنامه 
های توسعه ای کشورهای ساحلی نشان می دهد، وضعیت 

این دریاچه بحرانی و در شرایط حاد قرار گرفته است.
دکتر بنی هاشمی به نکته غم انگیزتری اشاره می کند: مسئله 
مهم تر این است که پیش بینی ها می گوید این روند تا پایان 
قرن میلادی ادامه خواهد یافت.از مدیر مرکز ملی مطالعات 
این فاجعه  و تحقیقات دریای خزر درباره راهکار مدیریت 
به  خزر،  امروز  آسیب  از  بخشی  گوید:  می  که  پرسیم  می 
که  است  زمین  گرمایش  پی   در  اقلیم  تغییر  تبعات  دلیل 
برای کنترل آن معاهدات متعدد بین المللی منعقد شده و به 
انتشار گازهای  هر میزان کشورها متعهد به کنترل و کاهش 
گلخانه ای و استفاده از سوخت های فسیلی باشند، می توان 
به کاهش آب شدن یخچال های قطبی و بهبود وضعیت این 
دریاچه و سایر دریاچه های جهان امیدوار بود. بخش دیگر 
نیز به رفتار کشورهای حوزه خزر بازمی گردد که حقابه ها 
از منابع ورودی به دریا را به طور کامل رعایت و با تشریک 
این  تا شرایط  اقدامات علاج بخشانه کمک کنند  مساعی و 

دریاچه از بحران خارج شود.

وجود  خلا  از  عربستان  گفت:  انرژی  حوزه  کارشناس  یک 
ایران و روسیه در صادرات و بازار استفاده کرده و بنا دارد 
بازار سنتی ایران و روسیه را هم در بحث صادرات گاز و 

هم محصولات پتروشمیمایی جهان بدست آورد. 
میرقاسم مومنی در گفت وگو با ایلنا، درباره برنامه عربستان 
برای توسعه میادین گازی اظهار داشت: در بحث انرژی دو 
مقوله نفت و گاز کنار هم هستند اما واقعیت اینکه صادرات 
برنامه  و  تدابیر  به  جهانی  سیاست های  به  باتوجه  گاز 
محصولات  انتقال  و  نقل  اینکه  ضمن  دارد  نیاز  ویژه تری 
گازی نیز سخت تر از نفت است، نفت را با کشتی و کامیون 
به  گاز  مورد  در  اما  رساند  مقصد  به  و  کرد  حمل  می توان 

این شکل نیست.
مستمر  و  مداوم  صورت  به  گاز  انتقال  برای  افزود:  وی 
لوله طولانی است که هزینه دارد و   به احداث خطوط  نیاز 
نگهداری و  تامین امنیت آن سخت و هزینه بر است، عربستان 
به عنوان بزرگترین تولیدکننده و صادرکننده نفت و با توجه 
و  نقش  توانسته  دارد؛  حوزه  این  در  که  توانمندی هایی  به 
گاز  بحث  در  اما  آورد.  بدست  جهان  در  را  خود  جایگاه 
روسیه، قطر و ایران باید نقش آفرین اصلی باشند که نیستند؛ 
ایران که به خاطر تحریم از گردونه خارج شده روسیه و قطر 
در بازار حضور دارند اما در حال حاضر روسیه نیز  به خاطر 
است  مواجه  ایران  مشکل  همین  با  امریکا  و  اروپا  تحریم 
گاز  به  را  خود  وابستگی  که  کردند  سعی  هم  اروپائی ها  و 
روسیه کمتر کنند. در چنین شرایطی قطر به تنهایی نمی تواند 
نیاز اروپا را تامین کند به همین جهت عربستان سعی دارد؛ 
مهمی  نقش  و  تولیدات گازی خود سرمایه گذاری کرده  در 

در تولید و رفع نیاز اروپا داشته باشد.
سکوهای  مثلا  کرد:  تصریح  انرژی  حوزه  کارشناس  این 
استخراج گاز میدان آرش که مورد اختلاف ایران، عربستان 
به  ذینفع  کشورهای  دادن  اهمیت  از  نشان  است  کویت  و 

نظر  در  عربستان  که  است  دلیل  همین  به  است  گاز  مسئله 
دارد با تولید گاز، مشتقات گازی و پتروشیمی کمال استفاده 
محصولات  و  استراتژیک  محصول  این  کنونی  بازار  از  را 
اروپا  بازار  به  بین روی ورود  این  در  باشد و  داشته  گازی 

سرمایه گذاری و برنامه ریزی کرده است.
این پروژه  اکنون در حال اجرای  بیان داشت: عربستان  وی 
آماده سازی  حال  در  نیز  اروپایی  شرکت های  و  است 
استخراج  و  کشف  بررسی،  و  سرمایه گذاری  و  زیرساخت 
منابع جدید هستند، مناطق مختلف شناسایی و ظرفیت سنجی 
مورد  سرمایه گذاری  ارزش  و  ذخایر  میزان  نظر  از  و  شده 
بررسی قرار گرفته است، به طوری که اکنون در خلیج فارس 
سرزمینی  داخل  و  حاشیه ای  مناطق  هم  و  دریا  بستر  زیر  و 

پروژه استخراج گاز دارند.
مومنی تاکید کرد: عربستان از خلا وجود ایران و روسیه در 
بنا دارد بازار سنتی ایران  بازار استفاده کرده و  صادرات و 
محصولات  هم  و  گاز  صادرات  بحث  در  هم  را  روسیه  و 

پتروشمیمایی جهان بدست آورد.
به گزارش ایلنا، عربستان سعودی اخیرا از کشف  ۷ میدان 
اکتشافات  این  کرده  اعلام  و  داده  خبر  گاز  و  نفت  جدید 
جدید، ذخایر قابل توجهی از نفت سبک عربی، گاز طبیعی 

و میعانات گازی را برای این کشور به ارمغان می آورد.
این،  از  پیش  که  می گیرد  حالی صورت  در  اکتشافات  این 
در اوایل ماه جاری، آرامکو اعلام کرده بود قراردادهایی به 
ارزش بیش از ۲۵ میلیارد دلار برای فاز دوم توسعه میدان 
گازی جافوره و فاز سوم توسعه شبکه اصلی گاز خود امضا 
قابل توجه  اثبات ذخایر  از  اکتشافات پس  این  کرده است. 

گاز در میدان جافوره در فوریه ۲۰۲۴ انجام می شود.
وزارت انرژی عربستان اعلام کرد ذخایر اضافی کشف شده 
شامل ۱۵ تریلیون فوت مکعب گاز طبیعی و ۲ میلیارد بشکه 
طبق  جافوره  میدان  در  موجود  منابع  است.  گازی  میعانات 

تایید یک شرکت مشاوره مستقل بزرگ، متخصص در تایید 
مکعب  فوت  تریلیون   ۲۲۹ اثبات شده حدود  ذخایر  و  منابع 
است.  برآورد شده  گازی  میعانات  بشکه  میلیارد   ۷۵ و  گاز 
این ارقام مهر تاییدی بر عظمت این کشف جدید به شمار 

می رود.
میدان گازی جافوره، که در جنوب شرقی میدان نفتی غوار 
میدان  یک  عنوان  به  شده،  واقع  عربستان  شرقی  استان  در 
غیرمتعارف شناخته می شود. ماهیت این نوع میدان ها ایجاب 
می کند که برای استخراج منابع آن ها از روش های پیشرفته ای 

استفاده شود.
کار  دستور  در  را  جافوره  گازی  میدان  توسعه  سعودی ها 
جافوره  حوضه  در  که  عظیم  میدان  این  داده اند.  قرار  خود 
واقع شده، با دارا بودن حدود ۲۰۰ تریلیون فوت مکعب گاز 
درجا، به عنوان بزرگترین میدان گازی شیل غنی از مایعات 

در خاورمیانه شناخته می شود.
مساحت این میدان ۱۷ هزار کیلومتر مربع را در بر می گیرد 
و گامی بلند در جهت تبدیل عربستان به یکی از بزرگترین 

تولیدکنندگان گاز طبیعی در جهان محسوب می شود.
میلیون   ۴۱۸ روزانه  طبیعی،  گاز  بر  علاوه  جافوره  میدان 
میعانات  بشکه  هزار   ۶۳۰ حدود  و  اتان  دی  اف  سی  اس 
گازی و مایعات گازی نیز تولید خواهد کرد. این مواد اولیه 
عربستان  پتروشیمی  صنایع  رونق  در  کلیدی  نقشی  حیاتی، 
با  پیداست  امر  شواهد  از  که  آنگونه  می کنند.بنابراین  ایفا 
بهره برداری از این میدان عظیم، عربستان سعودی، به عنوان 
میان  در  را  خود  جایگاه  عرب،  جهان  اقتصاد  بزرگترین 
تولیدکنندگان پیشرو گاز طبیعی در جهان تثبیت خواهد کرد 
و درواقع کنار قطر و در غیاب دو غول بزرگ گازی ایران و 
روسیه می تواند علاوه بر نفت؛ جایگاه ویژه ای نیز در حوزه 
گاز برای خود کسب کند و انگیزه ای برای بازارهای سنتی 

تهران جهت به فراموشی سپردن سریع تر گاز ایران باشد.

معاون وزیر دفاع: 

درحوزهموشکیسرآمدمنطقهشدهایم

قالیباف: 

رایگیریازوزرایپیشنهادیبابرگهویکجاانجاممیشود

نایب رییس کمیسیون انرژی مجلس:

مردمنگرانقیمتبنزیندولتجدیدنباشند!

وحیدی:
زائرانبدونکوچکترینایستاییازمرزهاخارجمیشوند

صنعت  اینکه  بیان  دفاع  با  وزارت  هماهنگ کننده  معاون 
و  کشور  در  فناوری  نخست  لبه  در  امروز  دفاعی  ایران 
حتی در منطقه قرار دارد، گفت: امروز در حوزه هوافضا، 
منطقه  سرآمد  دفاع  صنایع  و  الکترونیک  صنایع  موشکی، 

شده ا یم . 
صنعت  روز  تبریک  با  خواجه امیری  مهدی  دریادار  امیر 
صنعت  داشت:  اظهار  دفاعی  متخصصان  همه  به  دفاعی 
در  فناوری  اول  لبه  در  ایران  اسلامی  جمهوری  دفاعی 

کشور و حتی در منطقه است.
نیروهای  پشتیبانی  و  دفاع  وزارت  هماهنگ کننده  معاون 
با  ارتباط  در  تسنیم  خبرنگار  سئوال  به  پاسخ  در  مسلح 
لطف  به  افزود:  ایران  اسلامی  جمهوری  دفاعی  قدرت 
کلیه  در  ایران  اسلامی  جمهوری  امروز  متعال،  خداوند 
بحث های  در  و  دریایی  و  هوایی  زمینی،  رزم   حوزه های 
موشکی، هوافضا، صنایع الکترونیک و جنگال سرآمد است.

اینکه تجهیزات  بیان  با  ادامه  امیر دریادار خواجه امیری در 
و ادوات در زمان صلح بایستی به صورتی باشد که برای 
کشور بازدارندگی ایجاد کند، تصریح کرد:  در زمان جنگ 
نیز باید این تجهیزات، ادوات، تکنولوژی و فناوری که در 
صنایع دفاعی تولید می کنیم، به گونه ای باشد که گزینه های 
خود  که  بگذارد  میز  روی  ما  فرماندهان  برای  را  زیادی 
بر  ها  آن  براساس مشخصات  را  کنند کدام گزینه  انتخاب 

علیه دشمن استفاده کنند.

کشورمان  دفاعی  صنایع  حاضر  حال  در  داد:  ادامه  وی 
راستا  این  در  خداوند  لطف  به  و  است  پیشرفته  بسیار 
با  که  طوری  به  شده  انجام  خوبی  بسیار  های  برنامه ریزی 
وجود تحریم های شدید دشمن در حوزه های مختلف امروز 

صنایع دفاعی تحریم ناپذیر شده است.
نیروهای  پشتیبانی  و  دفاع  وزارت  هماهنگ کننده  معاون 
مسلح در پاسخ به این سئوال خبرنگار تسنیم مبنی بر اینکه 
صنعت  جدید  دستاوردهای  از  مرداد   ۳۱ مناسبت  به  آیا 
رو نمایی ها  این  قطعاً  گفت:  شد،  خواهد  رونمایی  دفاعی 
این  آوردن  عرصه  به  زمان  و  شد  خواهد  آینده  انجام  در 
سلسله  و  ذی صلاح  مراجع  تشخیص  به  تجهیزات  بستگی 

مراتب دارد.

رئیس مجلس شورای اسلامی اعلام کرد: رای گیری از وزرای 
پیشنهادی دولت با برگه و یکجا انجام می شود و رای گیری 
به صورت تک تک و جداگانه در آئین نامه ذکر نشده است. 
دیروز  علنی  جلسه  در  بروجرد  نماینده  گودرزی  عباس   
صلاحیت  بررسی  جریان  در  و  اسلامی  شورای  مجلس 
گفته  گفت:  تذکری  در  چهاردهم  کابینه  پیشنهادی  وزرای 
می شود رای گیری درباره وزرای پیشنهادی به صورت یکجا 
اما درخواست ما این است که رای گیری  انجام خواهدشد. 
تفکیک شده و به صورت جداگانه برای هر وزیر انجام شود 
آیین نامه  در  که  شود  توزیع  جداگانه  هم  رای  برگه های  و 

مجلس هم به آن اشاره شده است.
محمدباقر قالیباف در پاسخ به این تذکر گفت: طبق آیین نامه 
ذخیره  وقت  از  استفاده  با  می تواند  رئیس جمهور  مجلس، 
شده وزیران در پایان بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی به 
صورت یکجا از آنها دفاع کند و پس از آن رای گیری انجام 
مجلس  کار  دستور  در  نتیجه  اعلام  و  شمارش  و  شود  می 

خواهد بود.
جای  هیچ  در  اما  افزود:  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
آیین نامه قید نشده که رای گیری برای وزرا به صورت تک 
تک و جداگانه انجام شود. البته بنده درباره شیوه رای گیری 

توضیح می دهم که با کارت خواهد بود.

قیمت  افزایش  گفت:  مجلس  انرژی  کمیسیون  رییس  نایب 
بنزین در برنامه هفتم به طور مفصل آمده و اگر طبق برنامه 

هفتم پیش برویم هیچ مشکلی برای مردم پیش نخواهد آمد.
مجلس  انرژی  کمیسیون  رئیس  نایب  سنگدوینی  رمضانعلی 
در گفت و گو با مهر درباره شاعات مطرح در زمینه احتمال 
افزایش قیمت سوخت در دولت جدید اظهار داشت: تعیین 
نرخ بنزین بر عهده دولت گذاشته شده است اما در جلساتی 
با کمیسیون  نفت  پیشنهادی  پاک نژاد وزیر  آقای محسن  که 
بنزین  قیمت  افزایش  درباره  داشتند، صحبتی  انرژی مجلس 
نشده است.سنگدوینی افزود: از طرفی موارد مرتبط با تأمین 
بودجه، افزایش قیمت بنزین یا مازاد درآمد حاصل از افزایش 
به طور  برنامه هفتم  ... در  تثبیت قیمت آن و  بنزین،  قیمت 
برویم هیچ  برنامه هفتم پیش  اگر طبق  مفصل آمده است و 

مشکلی برای مردم پیش نخواهد آمد.

وی همچنین در ادامه در مورد وزیر پیشنهادی نیرو، افزود: 
آقای علی آبادی اگر قصد تحول در وضعیت انرژی کشور را 
در ۴ سال آینده دارند باید به بخش خصوصی بها بدهد و 
برای سرمایه گذار امنیت ایجاد کنند. یعنی ما اگر می خواهیم 
نباید فقط  نامناسب برق حل شود،  ناترازی و وضعیت  این 
برق نیروگاهی باشیم. باید از انرژی های تجدید پذیر و انرژی 
بادی هم برق تأمین کنیم که بخش دولتی به تنهایی نمی تواند 

این شرایط را اصلاح کند.
نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس تصریح کرد: از طرفی 
مردم صرفاً با تذکر به صرفه جویی، متنبه نمی شوند. باید آنها 
را تشویق کرد. مثلًا در ازای صرفه جویی و کاهش مصرف 
که  ببینید  وقت  آن  باشند،  داشته  سهمی  بورس  در  بتوانند 
کشور  در  ظرفیت ها  این  میابد.  کاهش  برق  مصرف  چقدر 

وجود دارد و باید آقای علی آبادی از این ها استفاده کند.

وزیر کشور وضعیت تردد زائران اربعین را آسان و مناسب 
دانست و گفت: زائران بدون کوچک ترین ایستایی از مرزها 

خارج می شوند. 
بررسی  و  مهران  مرز  پایانه  از  بازدید  وحیدی ضمن  احمد 
با زائران در مسیر  این مرز و گفت وگو  مشکلات و موانع 
رفت و برگشت،  شرایط برای رفت و برگشت آسان زائران 
در حال حاضر  داشت:  اظهار  و  دانست  مناسب  را  حسینی 
تردد  حال  در  مرزها  از  ایستایی  کوچک ترین  بدون  زائران 

به عراق هستند.
وحیدی با بیان اینکه ۶ مرز برای خروج از ایران داریم که 
در هیچ یک از این مرزها مشکل خاصی نداشته ایم و تاکنون 
به طرف عراق خارج  ما  زائر  از مرزهای  میلیون  از ۳  بیش 
شده اند، تأکید کرد: با وجود حاکم بودن گرمای شدید در 
مرزها، اما با مدیریت موکب ها از سوی خودِ مردم، مشکلی 

در مرزها نداریم.
سال  هر  که  است  مغناطیسی  اربعین  کشور  وزیر  گفته  به 
جذب بیشتری دارد و زائران بیشتری خواهند آمد لذا ما هم 
باید زیرساخت هایمان را مطابق با این افزایش سالانه زائران 

بیشتر و قوی تر کنیم.
وزیر کشور در ادامه از تمامی زوار خواست برنامه سفر خود 
را مدیریت کرده و از هر مرزی که خروج دارند از همان مرز 
هم ورود به کشور داشته باشند، چرا که امکانات و خدمات 
با توجه به میزان خروجی های هر مرز برای موج بازگشت در 

نظر گرفته شده است.
وحیدی با بیان اینکه تردد در مرز مهران به عنوان شلوغ ترین 
مشکل  استان  این  در  و  روان  کشور،  مرز  پرترددترین  و 
ترافیکی نداریم و با قدردانی از استاندار ایلام به عنوان رییس 
ستاد اربعین استان ایلام و همه دست اندرکاران کنگره بزرگ 
اربعین، یادآور شد: کنگره اربعین در ایلام بسیار باشکوه در 

حال برگزاری و وضعیت زیرساخت ها بسیار خوب است. 
وزیر کشور با اشاره به بازدید از پایانه شهید سلیمانی مرز 
و  شده  ارایه  خدمات  از  زوار  خوشبختانه  گفت:  مهران، 
و  دارند  رضایت  مهران  مرز  در  شده  ایجاد  زیرساخت های 
کنگره  دست اندرکاران  همه  تلاش  نتیجه  رضایت مندی  این 

بزرگ اربعین است.
وزیر کشور در خصوص آمار مترددین از ابتدای صفر تاکنون 
از  نفر  هزار   ۱۵۰ و   میلیون   ۳ گفت:  مرزهای شش گانه  از 
مرزهای کشور خارج و یک میلیون و ۳۵۰ هزار نفر نیز وارد 

کشور شده اند.
وحیدی عنوان کرد: در مرز مهران به عنوان شلوغ ترین مرز 
که تردد در آن به سهولت در حال انجام است از اول صفر 
بیش از یک میلیون و ۴۰۰ هزار نفر از مرز مهران خارج شدند 

و حدود  ۶۰۰ هزار زائر هم برگشتند.
دست اندرکاران  و  مسئولان  همه  تلاش  با  کرد:  اضافه  وی 
کنگره بزرگ اربعین، تمهیدات لازم برای برگشت همه زوار 

به داخل کشور اندیشیده شده است.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
لیتوگرافی و چاپ شاخه سبز قم		
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اذان صبح : 03:42

طلوع آفتاب  : 05:17
اذان ظهر  : 12:10

غروب آفتاب : 19:02
اذان مغرب : 19:22 
نیمه شب : 23:23

آفتابی
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